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Zahtevali  
dostojne plače
Pomočnice in pomočniki vzgojite-
ljic iz vse Slovenije so se včeraj 
zbrali na protestnem shodu pred 
vlado, na katerem so zahtevali ta-
kojšnja pogajanja o zvišanju plač. 
Iz Kranjskih vrtcev se ga je udele-
žilo 70 zaposlenih pomočnic.
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GG+

Brez alkohola  
je življenje lepše
Igor Hegedič in Franci Erjavec sta 
se alkoholu odpovedala z zdravlje-
njem in članstvom v Klubu zdra-
vljenih alkoholikov, njuno življenj-
sko zgodbo je s svojim pogledom 
dopolnil strokovni sodelavec klu-
ba Bogdan Čufar.

15

GG+

Kariera pomembna, 
družina še bolj
Andraž Erzin z Luž je že pri 23 le-
tih začel graditi poklicno kariero 
pri eni najbolj znanih investicij-
skih bank Morgan Stanley, potlej 
pa se je odločil za delo v J. P. Mor-
gan. Zdaj je del skupine mladih 
strokovnjakov Quant.

20

ZANIMIVOSTI

Rekordno hitro  
na Triglavu
Nejc Kuhar in Luka Kovačič sta v 
torek postavila nov najhitrejši čas 
vzpona na Triglav. Od Aljaževega 
doma v Vratih sta na vrh Triglava 
pritekla v eni uri in 29 minutah in 
s tem izboljšala dosedanji rekord 
Francija Teraža.

28

VREME

Danes in jutri bo delno 
jasno z občasno povečano 
oblačnostjo. V nedeljo bo 
oblačno, občasno bo deže-
valo. Nekoliko hladneje bo.

11/23 °C
jutri: delno jasno

69 let Gorenjski časnik od leta 1947
Prvi predhodnik tednika Gorenjec leta 1900
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Simon Šubic

Kranj – Hranilnica Lon je v 
novi poslovni stavbi v Kra-
nju, ki je zrasla na mestu 
nekdanje Merkurjeve Grad-
binke, v sredo uradno od-
prla svojo šestnajsto poslo-
valnico, drugo v Kranju, is-
točasno pa so Gorenjske le-
karne odprle še nove prosto-
re Lekarne Primskovo, ki se 
je preselila čez cesto z dose-
danje lokacije v stavbi Ob-
močne obrtno-podjetniške 
zbornice Kranj. Ob tej prilo-
žnosti sta član uprave Lona 
Bojan Mandič in direktori-
ca Gorenjskih lekarn tudi 

izročila donaciji nastajajo-
či kranjski pro bono zdrav-
stveni ambulanti – Fajdigo-
vi ambulanti, ki ju je prevzel 
njen idejni vodja Tomaž Kri-
šelj. Kot je napovedal, bodo 
ambulanto predvidoma od-
prli konec oktobra.

Član uprave Hranilnice 
Lon Bojan Majdič je razlo-
žil, da so tokrat odprli nji-
hovo poslovalnico in lekar-
no, medtem ko bodo celot-
no stavbo, v katero so vložili 
okoli osem milijonov evrov, 
uradno odprli prihodnje 
leto ob 25-letnici hranilni-
ce. »Že ob ustanovitvi Hra-
nilnice Lon pred 24 leti smo 

zapisali v strategijo, da vsa-
ki dve leti odpremo poslovno 
enoto, kar se je izkazalo za 
zelo primerno in kvalitetno 
odločitev, saj se je izkazalo, 
da si stranke želijo osebne-
ga stika, ki ga nudimo po po-
slovalnicah širom Slovenije. 
Danes odpiramo šestnajsto 
poslovalnico, ki je najlep-
ša in najmodernejša. Veseli 
nas tudi, da je tako ugleden 
najemnik, kot so Gorenj-
ske lekarne, pokazal interes 
za najem naših prostorov, 
pravzaprav vseh treh pred-
videnih lokalov, ki smo jih 
združili v enega,« je dejal.

Lonova poslovna palača že zaživela
V novi poslovni stavbi Hranilnice Lon na Primskovem v Kranju, ki jo bodo 
uradno odprli prihodnje leto, že obratujeta poslovalnici hranilnice in 
Gorenjskih lekarn. 

Na odprtju novih poslovalnic na Primskovem v Kranju so slavnostni trak prerezali (z leve) 
član uprave Hranilnice Lon Bojan Mandič, direktorica Gorenjskih lekarn Romana Rakovec 
in kranjski župan Boštjan Trilar. / Foto: Tina Dokl42. stran

Simon Šubic

Škofja Loka – Škofjeloški žu-
pan Miha Ješe se je v sredo 
zjutraj kot vsak dan s kole-
som odpeljal v službo na ob-
čini, ko je okoli pol osme 
pri Tehniku na Stari cesti v 
Škofji Loki vanj trčil voznik 
osebnega vozila in ga hudo 
poškodoval. A vse kaže, da 
ni šlo za običajno prometno 
nesrečo, ampak za namerno 
dejanje. Gorenjski krimina-
listi so osumljenca iz Ško-
fje Loke, ki se je samoprija-
vil, kmalu pridržali in ga po 
naših podatkih včeraj popol-
dne tudi privedli na zasli-
šanje k preiskovalnemu so-
dniku v Kranju. Ko to poro-
čamo, še ni znano, za katero 

kaznivo dejanje so ga ovadi-
li, vodja gorenjskih krimina-
listov Primož Donoša pa je 
včeraj zgodaj popoldne po-
vedal, da kriminalisti zbira-
jo obvestila v smeri uteme-
ljevanja suma kaznivega de-
janja zoper življenje in telo. 

Škofjeloški župan, ki je 
bil včeraj še na opazovanju 
v ljubljanskem kliničnem 
centru, si je v nesreči zlomil 
ključnico in ima več odrgnin 
in udarnin po telesu. V tele-
fonskem pogovoru je dejal, 
da se podrobnosti dogodka 
ne spomni, potrdil pa je, da 
osebo, ki je vanj trčila, že dol-
go dobro pozna. Razlogi za 
morebitno namerno dejanje 
mu prav tako niso znani. 

Namerno trčil v loškega župana
Gorenjski policisti sumijo, da je voznik, ki je v sredo zjutraj trčil v škofjeloškega župana Miha Ješeta na 
kolesu, to storil namerno. Storilec se je kmalu po dogodku sam prijavil škofjeloškim policistom.

Škofjeloški župan Miha Ješe zelo rad kolesari, zato ga 
pogosto vidimo na različnih kolesarskih prireditvah. 
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izžrebanemu naročniku časopisa

Knjigo prejme JANKO ZALOKAR iz Bohinja.

KO TI ČEK ZA NA ROČ NI KE

Škofja Loka – Ob drugi obletnici vlade SMC so v novih prosto-
rih lokalnega odbora te stranke na Kidričevi cesti v Škofji Loki 
v ponedeljek odprli poslansko pisarno, ki bo tako kot lokalni 
odbor pokrivala območje štirih občin, in sicer Škofje Loke, Go-
renje vasi - Poljan, Žirov in Železnikov. Odprtja so se udeležili 
poslanci Irena Kotnik, Andreja Potočnik in Branko Zorman ter 
drugi predstavniki stranke in lokalnih odborov. Poslanka Irena 
Kotnik je pred tem obiskala tudi Medpodjetniški izobraževalni 
center in podjetje LTH Casting.

Poslanska pisarna SMC tudi v Škofji Loki
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Nagrajenci

V nagradni igri v Kotičku za naročnike, ki je bila objavljena 20. 
septembra 2016, prejmejo knjigo in zgoščenko Simfoničnega 
orkestra RTV Slovenija: Franc Križnar iz Škofje Loke, Dragica 
Skumavc iz Mojstrane in Valentina Mijović iz Škofje Loke. 
Čestitke nagrajencem!

Direktorica Gorenjskih le-
karn Romana Rakovec je po-
jasnila, da so s selitvijo po-
slovalnice Primskovo, ki so 
jo odprli pred 13 leti, končali 
letošnjo največjo investicijo, 
vredno 250 tisoč evrov, ki so 
jih zagotovili z lastnimi sred-
stvi. »Za selitev smo se odlo-
čili zaradi prostorskih težav, 
za katere smo že kar nekaj let 
intenzivno iskali rešitve. Na 
novi lokaciji smo lekarno ure-
dili na 164 kvadratnih metrih 
površine, vsi prostori pa so v 
isti etaži, kar je idealno tako 
za zaposlene kot paciente in 
ostale uporabnike njihovih 
storitev. »V lekarniških pro-
storih smo uredili tudi ločen 
prostor za osebno svetovanje, 

s katerim strankam zagota-
vljamo 100-odstotno zaseb-
nost,« je pristavila. 

Prisotne je nagovoril tudi 
kranjski župan Boštjan Tri-
lar, ki je poudaril, da je nalož-
ba Hranilnice Lon v novo po-
slovno stavbo trenutno ena 
največjih poslovnih investi-
cij, ne samo v Kranju, am-
pak tudi v Sloveniji. »Zato 
čestitam upravi, da je prep-
ričala lastnike za tako inve-
sticijo in da so jo v načrtova-
nem času tudi izpeljali. To 
je dobra novica in velika pri-
dobitev za njih in za Kranj.« 
Hranilnica Lon, ki zaposluje 
119 ljudi, od tega 60 iz Kra-
nja in okolice, redno finanč-
no podpira različne kultur-
ne in športne dogodke v Kra-
nju, je še izpostavil. 

Lonova palača že zaživela
31. stran

Kranj – Mladi arhitekti in krajinski arhitekti iz ekipe Arhitek-
turni nasvet bodo prihodnji teden znova pripravili Teden 
brezplačnih svetovanj. Nasvete o gradnji, obnovi prostorov 
in urejanju okolice bo možno dobiti v 30 slovenskih krajih, tudi 
v Kranju, na Jesenicah, v Kamniku in Trzinu. Zaradi velikega 
zanimanja so termini na Gorenjskem že zasedeni. Mladi arhi-
tekti naslednje brezplačne svetovalnice načrtujejo zadnji teden 
v novembru, tudi takrat pa bodo potrebne predhodne prijave.

Veliko zanimanja za arhitekturne nasvete

Marjana Ahačič

Kranjska Gora – Na svetov-
ni dan turizma, 27. sep-
tembra, je destinacija Kranj-
ska Gora v okviru mednaro-
dne konference Global Gre-
en Destination Day prejela 
certifikat Slovenia Green 
in se tako pridružila Zele-
ni shemi slovenskega tu-
rizma pod okvirjem Sloven-
ske turistične organizacije, 
v katero je zdaj vključenih 
17 destinacij in 10 ponu-
dnikov. Med slednjimi so 
tudi Sobe z zgodbo Pr' Ga-
vedarjo iz Podkorena, ki so 
se na isti konferenci uvrsti-
li med prejemnike znamke 

zelene kakovosti Slove-
nia Green Accomodation 
za ponudnike turističnih 

namestitev. Na konferen-
ci je Slovenija kot prva dr-
žava na svetu prejela naziv 

zelene destinacije, sicer pa 
so med državami z največ-
jim številom zelenih desti-
nacij na svetu Nizozemska, 
Hrvaška, Portugalska, Ka-
nada, Čile, Kitajska, Špani-
ja in Velika Britanija, so po-
jasnili na STO. Kot je pou-
darila državna sekretarka 
na ministrstvu za gospo-
darski razvoj in tehnologijo 
Eva Štravs Podlogar, so se 
že pred leti vsi ključni ak-
terji slovenskega turizma 
s Strategijo razvoja sloven-
skega turizma 2012–2016 
zavezali k razvoju trajno-
stnega turizma. »Veseli 
me, da se je ta smer izkaza-
la za pravilno.«

Zeleni certifikat tudi za Kranjsko Goro

Blaž Veber, direktor Turizma Kranjska Gora (v sredini), ob 
prejemu certifikata Slovenia Green 

Mateja Rant

Kranj – Na protestu, ki sta 
ga skupaj organizirala Sin-
dikat vzgoje, izobraževa-
nja, znanosti in kulture Slo-
venije in Sindikat delavcev 
v vzgojni, izobraževalni in 
raziskovalni dejavnosti Slo-
venije, so pomočnice vzgoji-
teljic izrazile nezadovoljstvo 
zaradi občutka spregledano-
sti in prenizkega vrednote-
nja njihovega dela. Mesečni 
prejemki številnih pomoč-
nic vzgojiteljic so le malo 
nad višino minimalne pla-
če, je opozorila Barbara Bre-
znik, predsednica sindikata 
Kranjskih vrtcev. Iz Kranj-
skih vrtcev, ki sodi med naj-
večje vrtce v Sloveniji, se je 
protesta v Ljubljani udeleži-
lo 70 od 105 zaposlenih po-
močnic vzgojiteljic.

Pomočnice vzgojiteljic se 
ta čas uvrščajo v 19. osnov-
ni plačni razred, kar po bese-
dah Barbare Breznik pome-
ni okrog 620 do 650 evrov 
plače, napredujejo pa lah-
ko le za deset plačnih razre-
dov. Ob tem pa so bila zara-
di varčevalnih ukrepov na-
predovanja v javnem sek-
torju nekaj časa celo zamr-
znjena. »Ta anomalija pri 
plačah je zato še izrazitejša 
pri delavkah z daljšo delovno 
dobo, ki bomo očitno odha-
jale v pokoj s 27. plačnim ra-
zredom. Lahko si predstav-
ljate, kakšne pokojnine to 
pomeni. Kje bomo iska-
li krivca za to,« se sprašuje 
Barbara Breznik in z razoča-
ranjem dodaja, da so na se-
stanku z vladnimi pogajal-
ci ugotovile, da ne na vladi 
ne na pristojnem ministr-
stvu niti ne poznajo njiho-
vega dela. »Z uvedbo kuri-
kuluma za vrtce se je obseg 

naših nalog in obveznosti 
znatno povečal. Od tedaj so 
pedagoške naloge vključene 
v vse faze vzgojno-izobraže-
valnega procesa.« To je pri-
neslo številne dodatne obre-
menitve in odgovornost ter 
po trebo po dodatnem izo-
braževanju. Tako niso zgolj 
»pomoč« vzgojiteljicam 
oziroma vodjem oddelka, 

ampak njihova desna roka, 
opozarjajo. Kurikulum med 
drugim zahteva sočasno pri-
sotnost vzgojiteljice in po-
močnice vzgojiteljice, kar 
pomeni veliko več sodelova-
nja. »Ko je vzgojiteljica ozi-
roma vodja oddelka odsotna, 
pa pomočnica vodi oddelek 
povsem samostojno,« je 
pou darila Barbara Breznik. 

Pomočnice vzgojiteljic po-
magajo pri načrtovanju in 
izvajanju dela v oddelku, se 
udeležujejo vseh dejavno-
sti v popoldanskem času in 
pomagajo skrbeti za otrokov 
celovit razvoj in dobro poču-
tje. Zato so po besedah Bar-
bare Breznik dovolj dolgo 
čakale, da se jim temu pri-
merno ovrednotita tudi sta-
tus in plača. Ministrica Maja 
Makovec Brenčič jim je si-
cer že obljubila, da bodo na 
ministrstvu pripravili pred-
log sprememb za izboljša-
nje njihovih plač, čakajo pa 
še na stališče ministrstva za 
javno upravo, ki je pristojno 
za plače v javnem sektorju.

Kljub protestnemu shodu 
je včeraj delo v vrtcih potekalo 
nemoteno. »To nam je uspe-
lo v dogovoru z vzgojiteljica-
mi, ki so izrazile solidarnost z 
našimi zahtevami, prav tako 
smo imeli vso podporo vod-
stva Kranjskih vrtcev,« je po-
jasnila Barbara Breznik.  

Zahtevali dostojne plače
Pomočnice in pomočniki vzgojiteljic iz vse Slovenije so se včeraj zbrali na protestnem shodu pred 
vlado, na katerem so zahtevali takojšnja pogajanja in dogovor o zvišanju plač.

Na včerajšnji protestni shod v Ljubljano se je iz Kranjskih vrtcev odpravilo sedemdeset 
pomočnic in pomočnikov vzgojiteljev. / Foto: Tina Dokl
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Predsedstvo Konfederacije sindikatov javnega 
sektorja Slovenije je na sredini seji izrazilo podporo 
zahtevam pomočnic vzgojiteljic v vrtcih, da se 
odpravijo anomalije pri njihovi uvrstitvi v plačni 
razred v sistemu plač javnega sektorja. »Da so 
bile glede na zahtevnost delovnega mesta  in v 
primerjavi z drugimi poklici uvrščene prenizko, je 
bilo ugotovljeno že pred osmimi leti, v tem času pa 
vladna stran kljub predlogom in zahtevam sindikatov 
ni sprejela popravkov,« so opozorili in dodali, da bodo 
zaradi neodzivnosti vlade javni protesti posameznih 
poklicnih skupin, ki se čutijo prizadete, postali edini 
način, da se popravijo napake v plačnem sistemu 
javnega sektorja.
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V jeseniškem Acroniju so 
prejšnji teden namenu 
predali eno največjih 

naložb v zadnjem času, 32 
milijonov evrov vredno linijo 
za toplotno obdelavo debele 
pločevine. Na slovesnosti v te-
mačni proizvodni dvorani, ki 
so ji fotogenično ozadje dali 
zaposleni v modrih delovnih 
oblekah z modrimi čelada-
mi, je s svojim glasom nav-
dušila pevka Nina Pušlar, s 
prikazom 'jeklene moči' pa 
akrobata Filip in Blaž. Poleg 
častnega gosta, predsedni-
ka državnega zbora Milan 
Brgleza so v prvi vrsti sedeli 
vodilni Skupine SIJ na čelu z 
(ruskim) predsednikom upra-
ve Antonom Chernykhom in 
predstavnikom ruskih lastni-
kov Andreyjem Zubitskyjem. 
A če smo iz podobnih slove-
snosti v drugih podjetjih v tuji 
lasti navajeni, da potekajo v 
slovenskem jeziku, nato pa 
jih prevajajo v angleščino, je 
celoten dogodek v Acroniju 
potekal zgolj in samo v angleš-
čini. Kot da je samoumevno, 
da vsi udeleženci razumejo 
angleško in kot da nismo na 
– resda multikulturnih – Jese-
nicah. Kot so pojasnili po do-
godku, je slovesnost potekala 
v angleškem jeziku zato, ker 
je bila udeležba na dogodku 
pretežna mednarodna, med 
njimi je bilo več kot osemdeset 
poslovnih partnerjev iz tuji-
ne. Sicer komunikacija znot-
raj Skupine SIJ poteka tako 

v slovenščini kot tudi v tujih 
jezikih, predvsem angleščini, 
so nam pojasnili. »To tudi 
odraža mednarodno usmer-
jenost skupine, saj izvažamo 
v več kot 80 držav sveta ter z 
izvozom ustvarimo več kot 85 
odstotkov vseh prihodkov sku-
pine,« so dodali.

A zakon o javni rabi sloven-
ščine je tu jasen. »Poimenova-
nje, napovedovanje in predsta-
vljanje kulturnih, strokovnih, 
izobraževalnih, gospodarskih, 
športnih, zabavnih in drugih 
javnih prireditev ali posame-
znih delov njihovega sporeda 
je v slovenščini, dodatno pa 
lahko tudi v tujem jeziku, če 
gre za mednarodne prireditve, 
namenjene predvsem tujim 
udeležencem,« pojasnjujejo 
na ministrstvu za kulturo. V 
Acroniju so torej kršili zakon, 
so zelo jasni na ministrstvu in 
žugajo s prijavo na inšpekto-
rat za kulturo in medije.

A zakon gor ali dol. Predse-
dnik državnega zbora Brglez 
je ob koncu svojega nagovora 
izrekel nekaj vljudnostnih be-
sed v ruskem jeziku in s tem 
izrazil spoštovanje do ruskih 
lastnikov te uspešne železar-
ske družbe. In glede na to, 
da ruski predsednik uprave 
SIJ po zagotovilih zna tekoče 
slovensko, mar ne bi bilo lepo, 
da bi na tem pomembnem do-
godku svojih 1100 sodelavcev, 
acronijevcev, soustvarjalcev 
uspeha podjetja, vsaj pozdra-
vil v slovenščini?

Slovenščina

KOMENTAR
Urša Peternel

Ana Šubic

Kranj – Cene stanovanjskih 
nepremičnin v Sloveniji so 
se v drugem četrtletju 2016 
glede na prvo četrtletje zvi-
šale povprečno za 1,9 odstot-
ka, kažejo podatki državne-
ga statističnega urada. Cene 
novih nepremičnin so sko-
raj nespremenjene, zvišale 
so se le za 0,1 odstotka, pri 
čemer so se hiše podražile 
za 2,1 odstotka, cene stano-
vanj pa so se znižale za 0,3 
odstotka. Prodanih je bilo 
246 novih stanovanj, kar je 
več od povprečnega četrtle-
tnega števila prodaj v obdob-
ju 2013–2015 (180), a še ved-
no krepko manj od prodaj 
novogradenj v predkriznem 
obdobju (364). Število pro-
danih novih hiš je bilo tudi 
v drugem četrtletju zelo niz-
ko – 29. Cene rabljenih ne-
premičnin so se v povprečju 
zvišale za 2,2 odstotka: zvi-
šale so se tako cene rabljenih 
stanovanj kot cene rabljenih 
družinskih hiš, okrepilo se 
je tudi število prodaj obojih, 
ki je bilo rekordno visoko.

In kako živahno je na go-
renjskem nepremičnin-
skem trgu? »Prodaja se je po-
večala, tudi povpraševanje je 
vse večje. Cene so nekoliko 
narasle, predvsem za stano-
vanja. Tako pri stanovanjih 
kot tudi hišah je največ pov-
praševanja po boljših, kva-
litetnejših nepremičninah, 
predvsem novejših zgrad-
bah. Te ponudbe pa ni prav 
veliko, zato tudi cene za ra-
bljena, a dobra stanovanja v 

zadnjem času malo narašča-
jo,« odgovarja Damjan Pod-
jed, direktor podjetja Nepre-
mičnina. Kot pravi, bo v Kra-
nju tudi v prihodnje pov-
praševanje večje od ponud-
be. Novih stanovanj skoraj-
da ni, razen v dvorcu Jelen, 
večjih projektov novogra-
denj pa ni načrtovanih. Po-
leg tega stanovanja v starej-
ših objektih na dobrih loka-
cijah, kot sta Šorlijevo nase-
lje in Vodovodni stolp, zelo 
hitro prodajo, kar še dodat-
no osiromaši ponudbo pro-
stih stanovanj, je pristavila 
Andreja K. Egart, direktori-
ca za prodajo nepremičnin 
v podjetju K3 Kern, in doda-
la, da so se cene stanovanj, 
predvsem manjših, dvignile 
za kakšen odstotek.

Zanimanje za hiše in nji-
hove cene so po besedah 
Podjeda ostale približno 
enake kot lani. Predvsem 
hiše starejšega letnika, okoli 

1960–1980, so v zadnjih le-
tih precej izgubile na vred-
nosti, pa opaža Egartova: 
»Kupci gledajo na varčnost 
in koliko investicijskega vla-
ganja bo potrebnega pred 
vselitvijo. Največ povpraše-
vanja je po manjših enodru-
žinskih hišah mlajšega le-
tnika. Teh primanjkuje, že-
leli bi si jih več, tako kot tudi 
garsonjer ter eno- in dvosob-
nih stanovanj na dobrih lo-
kacijah.« Tudi zemljišča so 
po njenih besedah iskana, a 
jim je cena padla. »Če smo 
jih prej prodajali za 200–
250 evrov na kvadratni me-
ter, jih danes ne moremo za 
150 evrov. Sicer pa že nekaj 
časa ni v ponudbi prav ve-
liko lepih zemljišč za grad-
njo stanovanjskih hiš.« Pod-
jed pravi, da nekaj ponud-
be zemljišč je, a da znajo 
biti stranke zahtevne: »Že-
lijo parcelo na koncu vasi, 
ob robu gozda, komunalno 

urejeno in za majhno ceno – 
takih pa ni prav veliko. Par-
cele na dobrih lokacijah pa 
še vedno večinoma kar drži-
jo cene.«

»Med kupci so zelo prilju-
bljene tudi nepremičnine v 
Radovljici, ki je blizu avtoce-
ste, tudi parcele so tam zelo 
iskane. Radovljica je danes 
s cenami krepko nad Kra-
njem. Prebuja se nepremič-
ninski trg v Kranjski Gori, a 
po občutno nižjih cenah kot 
v najboljših letih,« ugotavlja 
Egartova, ki tudi opaža, da je 
v Škofji Loki zelo malo po-
nudbe stanovanj. Kot je še 
povedala, je bilo med rece-
sijo ponudbe nepremičnin 
veliko, a ni bilo povpraševa-
nja, sedaj pa se je slika obr-
nila, saj se je povpraševanje 
okrepilo, ponudba pa se je 
skrčila, kar posledično vpli-
va na dvig cen, ki pa po nje-
nem ne bo tako drastičen kot 
pred leti.

Zanimanje večje od ponudbe
Na Gorenjskem je tako pri stanovanjih kot tudi hišah največ povpraševanja po boljših, kvalitetnejših 
nepremičninah, predvsem novejših zgradbah.

Tudi na Gorenjskem se je zanimanje za nepremičnine okrepilo, ponudba pa se je skrčila. 

Aleš Senožetnik

Cerklje – Ob izteku enoletne 
pogodbe dozdajšnji vršilki 
dolžnosti direktorice Zavo-
da za turizem Cerklje Lidi-
ji Bregar je svet zavoda potr-
dil njeno naslednico Maru-
šo Zajc, ki bo funkcijo prav 
tako opravljala kot vršil-
ka dolžnosti. Kot je povedal 
Anton Kopitar s sveta zavo-
da, je Zajčeva kot vodja fi-
nanc cerkljanske občine za-
časna izbira, hkrati pa tudi 
najenostavnejša rešitev, saj 
je že do sedaj urejala finance 
zavoda za turizem in je zato 
najbolje seznanjena z nje-
govim delovanjem. Kopitar-
jeve besede je potrdila tudi 
Zajčeva, ki še naprej ostaja 

na mestu občinske vodje fi-
nanc, zavod za turizem pa bo 
vodila prek pogodbe o poslo-
vodenju. 

Da gre za začasno rešitev, 
poudarja tudi Franc Čebulj 
in dodaja, da bodo razpis za 
mesto direktorja Zavoda za 
turizem Cerklje pripravili ta-
koj, ko se bo razrešilo vpra-
šanje lastništva RTC Krva-
vec, glede nakupa katerega 
mora občina skupaj s kon-
zorcijem preostalih zainte-
resiranih neobvezujočo po-
nudbo oddati danes.

Lidija Bregar, ki je mesto 
v. d. direktorja zavoda prev-
zela lanskega septembra, 
kadrovskih odločitev ne želi 
komentirati. »Na zadnjo 
sejo sveta zavoda prejšnji 

ponedeljek nisem bila va-
bljena, čeprav sem bila na 
delovnem mestu in sem se 
ponudila za poročanje ter 
pojasnila,« pravi Bregarje-
va in dodaja, da je župan 
razpis za mesto direktorja 
zavoda napovedoval ves čas 
njenega enoletnega man-
data, občinski svet pa je na 
junijski seji znižal zahteva-
ne delovne izkušnje za di-
rektorja zavoda z deset na 
pet let.

»Stanje, v katerem je Za-
vod za turizem Cerklje, ni 
zavidljivo – in kdorkoli ga že 
vodi, poleg strokovnega zna-
nja in dolgoletnih izkušenj 
na področju turizma, pro-
mocije, marketinga, povezo-
vanja in vodenja potrebuje 

pogum, ob tem pa močno 
in široko podporo, saj zao-
stankov zaradi preteklih po-
tez in stalnih menjav kadrov 
ni moč rešiti čez noč,« doda-
ja Bregarjeva.

Znano je, da svet zavo-
da Bregarjeve ni podpiral, 
kar je Kopitar povedal že 
na junijski seji občinskega 
sveta. »Kot sem povedal že 
na junijski seji, so finanč-
ni rezultati slabi. Osebno 
menim, da bi moral zavod 
s svojo dejavnostjo pokri-
ti vsaj plače zaposlenih, kaj 
šele vse drugo,« nam je še 
enkrat pojasnil Kopitar in 
dodal, da bo v Cerkljah na 
področju turizma treba več 
postoriti in potenciale obči-
ne bolje izkoristiti.

Novo vodstvo zavoda za turizem
Na mestu vršilca dolžnosti direktorja Zavoda za turizem Cerklje je Lidijo Bregar nasledila vodja 
občinskih financ Maruša Zajc.
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Spoštovani uporabniki poštnih storitev,

Obveščamo vas, da bo pošta 4294 Križe, 2. novembra 2016 pričela
delovati kot pogodbena pošta na naslovu Trgovina Markič
Andreja s.p., Hladnikova ulica 54, 4294 Križe.

Delovni čas pogodbene pošte 4294 Križe: 

 
 

 

Na pogodbeni pošti lahko opravite večino storitev povsem enako kot na
običajni pošti:
• oddate pisemsko pošiljko ali paket,
• prevzamete pošiljko, ki vam je pismonoša ni uspel dostaviti,
• vplačate obrazec UPN ali poštno nakaznico, položite ali dvignete
 gotovino na oz. z osebnega računa ali hranilne vloge Nove KBM ter
 dvignete gotovino prek POS-terminala ob predložitvi kartic Maestro,
 MasterCard, American Express, Diners Club in Visa,
• kupite znamke, vrednostne kartice, dopisnice, paketno embalažo,
 pisemske ovojnice, voščilnice in razglednice,
• pravne osebe, ki imajo TRR pri Novi KBM, lahko opravijo
 negotovinsko plačilo, polog in dvig gotovine v omejenih zneskih ter
 preverijo stanje na računu, 
• storitve Športne loterije (srečke, stave…) na določenih poštah,
 ki izpolnjujejo kriterije za te storitve.

 

ponedeljek – petek: 9.00 – 18.00
sobota:   9.00 – 12.00

Obveščamo vas, da bo pošta 4203 Duplje, 2. novembra 2016 pričela
delovati kot pogodbena pošta na istem naslovu.      

Delovni čas pogodbene pošte 4203 Duplje: 
ponedeljek – petek: 8.00 – 18.00
sobota:   8.00 – 12.00

Mateja Rant

Zgornje Gorje – Obnovo ceste 
pod Višelnico so po besedah 
župana Petra Torkarja začeli 
načrtovati že pred tremi leti, 
a jih je zaradi visoke projek-
tantske ocene del skrbelo, ali 
jim bo naložbo sploh uspe-
lo izpeljati. »A odločili smo 
se, da je cesto treba spraviti v 
red,« je poudaril župan in do-
dal, da je bil na razpisu izbra-
ni ponudnik za več kot polo-
vico cenejši od projektantske 
ocene, ki je znašala 440 tisoč 
evrov. Celoten projekt je bil 
tako vreden slabih dvesto ti-
soč evrov.

V sklopu rekonstrukcije 
ceste so obnovili še vodovod-
no napeljavo ter uredili odva-
janje vode in javno razsvet-
ljavo. Na levi strani vozišča 
so obenem uredili pešpot v 
enaki dolžini in tako zago-
tovili varnost tudi pešcem. 
Doslej so namreč varno pot v 
šolo omogočali z omejitvijo 
prometa za vozila v jutranji 

in popoldanski konici. Žu-
pana veseli, da jim je nalož-
bo uspelo izpeljati tudi brez 
evropskih sredstev, s kate-
rimi so v preteklosti gradi-
li in obnavljali ceste ter dru-
go infrastrukturo. Občinski 

proračun je močno oklestila 
tudi kriza, razen tega pa so 
se jim sredstva, ki jih dobi-
jo od države, znižala z dves-
to na osemdeset tisoč evrov. 
Zato so bili na občini še to-
liko bolj zadovoljni, da jim 

je z ugodno ceno izvedenih 
del uspelo prihraniti znaten 
del sredstev, ki so jih pred-
videli za obnovo te ceste. Ta 
sredstva so tako lahko usme-
rili v še nekatere druge nuj-
no potrebne investicije. 

Uredili cesto pod Višelnico
Na cesti Zgornje Gorje–Fortuna so v sredo odprli sedemsto metrov dolg odsek obnovljene ceste.

V sredo so v Zgornjih Gorjah odprli prenovljeno cesto pod Višelnico. / Foto: Primož Pičulin

Marjana Ahačič

Kranjska Gora – »Ne vidim 
možnosti za pozitivno re-
šitev, najbolje je, da zadevo 
zaključimo. Bitka je izgub-
ljena, potegnimo iz nje tis-
to, ker še moremo,« je svo-
jo odločitev o tem, da zaklju-
či skoraj desetletje trajajo-
či spor okoli sto tisoč evrov 
vredne investicije v vodar-
no Alpina v Kranjski Gori, 
komentiral tamkajšnji žu-
pan Janez Hrovat. V sredo je 
občinski svet seznanil tako 
s poročilom odvetnikov, ki 
zastopajo občino, kot s svo-
jo odločitvijo, da ne nadalju-
je s tožbo proti izvajalcu po-
stavitve vodarne, podjetju 
MF Plus iz Ljubljane, od ka-
terega občinsko javno podje-
tje Komunala Kranjska Gora 

objekta zaradi nepravilnosti, 
ki so jih odkrili ob primopre-
daji, nikoli ni formalno prev-
zelo.

Začetek zgodbe sega v leto 
2008, ko so se na Občini 
Kranjska Gora in Komuna-
li odločili, da bodo, da bi iz-
boljšali kakovost pitne vode, 
kupili sistem za ultrafiltraci-
jo. Za izvajalca za postavitev 
vodarne je bilo izbrano pod-
jetje MF Plus, ki je ponudilo 
najnižjo ceno. Objekt so pos-
tavili, v začetku leta 2009 pa 
so na primopredaji odkrili 
več nepravilnosti. Teh izva-
jalec ni odpravil. Ker na po-
zive za odpravo pomanjklji-
vosti in nato vračilo kupnine 
ni bilo odziva, je Komunala 
Kranjska Gora podala tož-
bo zoper podjetje MF Plus 
in kazensko ovadbo zoper 

podjetje in njegovega direk-
torja zaradi suma storitve 
kaznivega dejanja poslovne 
goljufije. Občina je namreč 
podjetju že nakazala več kot 
sto tisoč evrov, osemdeset 
odstotkov pogodbene vred-
nosti. Vodarni so zaradi spo-
ra pred leti tudi izklopili ele-
ktriko.

Kot je pojasnila direkto-
rica občinske uprave Vesna 
Okršlar, je zoper podjetje in 
njegovega direktorja tekel 
tako kazenski kot civilni po-
stopek. »V kazenskem po-
stopku je izvedenec ugoto-
vil, da so bili filtri ustrezni, 
zato je tožilstvo odstopilo od 
pregona, v kazenski pregon 
pa je stopilo javno podjetje 
Komunala Kranjska Gora, 
ki je prav tako sprožilo ci-
vilni postopek, v katerem 

podjetje toži za vrnitev kup-
nine. Ocenjujem, da je – gle-
de na to, da je tožilstvo odsto-
pilo od pregona – malo ver-
jetno, da bi občina oziro-
ma Komunala s tožbo us-
peli. Pa tudi če bi, vloženih 
sredstev ne bi dobili nazaj, 
ker sta tako toženo podjetje 
kot njegov direktor brez pre-
moženja,« je stanje ocenila 
Okršlarjeva.

Oba postopka na sodišču 
stojita že od leta 2012, žu-
pan Hrovat pravi, da je nje-
gova načelna usmeritev ta, 
da se čim več sporov reši spo-
razumno. Glede konkretne 
situacije pa, da izgledov za 
pozitivno rešitev ni, zato je 
po njegovem mnenju zade-
vo najbolje zaključiti in se 
s tem izogniti še dodatnim 
stroškom sodnih postopkov.

Od vodarne dvignili roke
Skoraj deset let so si v Kranjski Gori prizadevali, da bi podjetje MF Plus vrnilo več kot sto tisoč evrov, 
kolikor je občina plačala za investicijo v vodarno Alpina, ki jo zaradi ugotovljenih napak pri primopredaji 
nikoli niso prevzeli. Ker ni možnosti za pozitivno rešitev, so se odločili za ustavitev sodnih postopkov.

Marjana Ahačič

Radovljica – Radovljiški ob-
činski svet je v torek potr-
dil osnutek odloka o usta-
novitvi medobčinskega in-
špektorata in redarstva ob-
čin Radovljica in Naklo kot 
organa skupne občinske 

uprave, ki naj bi začel delo-
vati s prvim januarjem pri-
hodnje leto. Osnutek odlo-
ka določa, da bo sedežna 
občina novega organa Ob-
čina Radovljica. V predvi-
denem razmerju naj bi Ra-
dovljica namenila 88, Nak-
lo pa 12 odstotkov sredstev 

in drugih materialnih po-
gojev za opravljanje nalog 
novega inšpektorata. Izho-
dišče za izračun razmerja 
je predlagan obseg ur dela 
na terenu na območju ob-
čine Naklo, pojasnjuje-
jo na radovljiški občinski 
upravi, kjer kot prednost 

organiziranja služb v sku-
pnih upravah poudarjajo 
tudi dejstvo, da so upravi-
čene do 50-odstotnega fi-
nanciranja svojih odhod-
kov iz državnega proraču-
na. Naloge skupne občin-
ske uprave, inšpekcijski in 
redarski nadzori bodo iz-
vajani ob upoštevanju po-
treb in posebnosti posame-
zne občine ustanoviteljice, 
še zagotavljajo v Radovljici.

Inšpektorat skupaj z Naklim

Marjana Ahačič

Podkoren – Naravni rezervat 
Zelenci je od začetka sep-
tembra vendarle dobil nov 
razgledni stolp, starega so 
namreč zaradi dotrajanosti 
pred poletjem morali odstra-
niti. Novi stolp je popolno-
ma enakih dimenzij kot sta-
ri, le da je izdelan in borove-
ga lesa, stari je bil iz smreko-
vega. Sredstva za izdelavo in 
postavitev stolpa – izvajalec 
je bilo podjetje Gozdno go-
spodarstvo Bled – sta si raz-
delila ministrstvo za okolje 
in prostor ter Občina Kranj-
ska Gora. Z rezervatom na-
mreč upravlja država, la-
stnik zemljišča, na katerem 
stoji, pa je KGZ Sava Lesce, 
od katere sta naročnika pri-
dobila stavbno pravico. Za 
trideset tisoč evrov vreden 
projekt je vsak od partnerjev 
prispeval polovico.

»Posebnost mokrišča je 
v tem, da na majhni povr-
šini najdemo povirje, je-
zerca z brbotajočimi pod-
vodnimi izviri, vodna okna 
in meandirajočo strugo ter 
prehodno in nizko barje. Tu 
se pojavljajo številne redke 
in ogrožene rastlinske in ži-
valske vrste,« območje opi-
sujejo na Zavodu za varstvo 
narave, kjer so pred kratkim 
zaključili projekt, s pomoč-
jo katerega so med drugim 
zmanjšali odlaganje pro-
da ter zaraščanje Zelencev, 
pripravili pa so tudi načrt 
upravljanja. V ta namen so 
na enem od potokov zgra-
dili prodni zadrževalnik, ki 
ima svoj iztok v Zelence, in 
odstranili nekaj manj kot 
dva hektara zarasti. Izdelali 
so nove informacijske in us-
merjevalne table ter ob ko-
lesarski poti in pešpoti ob-
novili klopi.

Obnovili razgledni 
stolp v Zelencih
V Zelencih od začetka septembra stoji nov 
razgledni stolp, ki je popolnoma enakih dimenzij 
kot stari, le da je narejen iz borovega, ne iz 
smrekovega lesa.

Novi razgledni stolp je enakih dimenzij, kot je bil stari.
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GREMO NA SVOJE!
Nova nadstandardna stanovanja in 
poslovni prostori v centru Kranja.

Akcija traja do 30.11.2016
T.: 031 660 055, E: info@dvorec-jelen.si

www.dvorec-jelen.si

do 30%
popust.

Aleš Senožetnik

Cerklje – Jože Mencin, pred-
sednik Policijskega vete-
ranskega združenja Sever 
Gorenjska, in župan Obči-
ne Cerklje na Gorenjskem 
Franc Čebulj sta v sredo od-
krila spominsko ploščo hra-
nitelju orožja med osamo-
svojitveno vojno, pokojne-
mu Janezu Kernu, njegovi 
ženi Matildi in njuni druži-
ni.

Potem ko so jugoslovan-
ske oblasti v času osamosvo-
jitvenih procesov pred 25 leti 
poskušale razorožiti sloven-
sko teritorialno obrambo, so 
pristojni odločno ukrepali 
in orožje skrili na več skriv-
nih lokacijah, menda naj bi 
jih bilo zgolj na Gorenjskem 
več kot petdeset. Ena izmed 
njih je bila tudi v Kernovi 
gostilni v Cerkljah, kjer je v 
sredo potekala kratka slove-
snost ob odkritju plošče hra-
niteljem orožja milice.

Kot je povedal Stanislav 
Ficko, takratni komandir 
Postaje milice Kranj, je bilo 
v maju 1991 z Janezom Ker-
nom dogovorjeno, da se del 

orožja takratnega oddelka 
milice Cerklje shrani v pro-
storih gostilne. »V zvezi z 
vsemi hranitelji orožja je 
treba poudariti, da so odlo-
čitev, ali bodo orožje spreje-
li ali ne, sprejeli sami. Ver-
jetno se pri tem sploh niso 
zavedali, kaj bi pomenilo, 
če bi se stvari takrat obrnile 
drugače in bi Jugoslovanska 

ljudska armada odkrila, da 
so hranili orožje za potre-
be slovenskega oborožene-
ga odpora. S tem dejanjem 
so izpostavili sebe in svo-
je družine, zato je prav, da 
se jim vsaj na takšen način 
oddolžimo in v zgodovinska 
dejstva v procesu osamos-
vajanja zapišemo tudi nji-
hov pomemben prispevek k 

osamosvojitvi,« je med dru-
gim povedal Stanislav Fic-
ko.

Franc Čebulj se je spom-
nil napadov na Krvavec in le-
tališče, v katerem je življenje 
izgubil tudi občan Cerkelj. 
»To je trenutek, ki naj nas 
povezuje, ne pa trenutek, ki 
nas bo morebiti v prihodnje 
razdvajal,« je sklenil Čebulj.

V spomin hranitelju orožja
V spomin in zahvalo so na Kernovi hiši v Cerkljah odkrili že sedmo ploščo hraniteljem orožja.

Stanislav Ficko, Jože Mencin, Matilda Kern in Franc Čebulj / Foto: Aleš Senožetnik

Simon Šubic

Šenčur – »Nepriljubljen, a 
nujen ukrep,« je šenčurski 
župan Ciril Kozjek jedrnato 
obrazložil odločitev občin-
skih svetnikov, ki so v sre-
do na redni septembrski seji 
s stisnjenimi zobmi potrdi-
li elaborat o oblikovanju cen 
storitev odvajanja in čiščenja 
komunalne odpadne vode in 
padavinske vode ter z njim 
tudi nove cene, zaradi kate-
rih bodo zneski na položni-
cah Komunale Kranj za šen-
čurska gospodinjstva posko-
čili za približno 64 odstot-
kov. Namesto dosedanjih 
22,43 evra bo tako štiričlan-
sko gospodinjstvo s povpreč-
no porabo pitne vode od ok-
tobra naprej za vse komu-
nalne storitve moralo plače-
vati 36,71 evra. 

»Za potrditev elaborata in 
novih cen je več razlogov. 
Cene se v Šenčurju niso spre-
minjale že vse od leta 2004. 

Občina Šenčur bo tako mo-
rala samo za prvih devet me-
secev letošnjega leta subven-
cionirati cene odvajanja in či-
ščenja odpadnih voda v viši-
ni dobrih 43 tisoč evrov. Po-
leg tega nimamo usklajene 
metodologije o oblikovanju 
cen, kar bi sicer morali stori-
ti že v letu 2014. Za nameček 
smo prejeli še zahtevek Ko-
munale Kranj za pokritje 53 
tisoč evrov izgube v lanskem 
letu, ki smo ga sicer zavrnili, 
a razplet zadeve še ni znan, 
tako da bo v končni fazi mor-
da potrebno iz proračuna do-
datno zagotoviti skoraj 100 
tisoč evrov. Odločiti se torej 
moramo, ali proračunski de-
nar namenjamo za investi-
cije ali za subvencioniranje 
položnic občanov, kar pa po 
mojem vedenju niti ni dovo-
ljeno,« je pojasnil Kozjek, ki 
pričakuje, da se bodo cene t. 
i. kanalščine v naslednjih le-
tih kvečjemu znižale, nika-
kor pa več poviševale. 

Direktor Komunale Kranj 
Marko Kocjančič je pouda-
ril, da je po junijski zavrnit-
vi elaborata posebna delov-
na skupina, v katerem sta 
bila tudi predstavnika Ob-
čine Šenčur, pregledala pre-
dlagan elaborat in ugotovi-
la, da so bili njihovi izraču-
ni pravilni. Znova je tudi raz-
ložil, da se je zaradi zadnjih 
vlaganj v komunalno infra-
strukturo (projekt Gorki), 
še zlasti v čistilno napravo 
v Kranju, povečala tudi nje-
na vrednost, posledično pa 
omrežnina, torej najemni-
na, ki jo komunalno podje-
tje plačuje občinam za na-
jem infrastrukture. Po nje-
govem je edina možnost za 
znižanje cen za občane v 
klestenju stroškov čiščenja 
odpadnih voda, ki predsta-
vlja dobro tretjino končne 
cene, kar pa bo postalo jasno 

po koncu prvega leta obrato-
vanja nove Čistilne napra-
ve Kranj. Za zdaj kaže, da 
bodo ti stroški nižji od načr-
tovanih, in če bodo res nižji, 
bodo takoj pripravili nov ela-
borat, je pristavil.   

Občinski svetniki so takšno 
podražitev kanalščine, zara-
di česar so se v razpravi glave 
tudi nekoliko segrele, potrdi-
li s težkim srcem. »Če predlo-
ga cen ne potrdimo, bo to do-
daten udarec za proračun ob-
čine, ki mora pokriti izgubo, 
saj se bodo zato zmanjšala 
sredstva za investicije. Če pa 
jih potrdimo, po drugi stra-
ni obremenimo vse prebival-
ce občine, kar med njimi za-
gotovo ne bo dobro sprejeto. 
Veliko manevrskega prosto-
ra občinski svet nima, pritis-
njeni smo ob zid,« je glavno 
dilemo predstavil Sebastian 
Mohar (SLS). 

Podražitev nepriljubljena, a nujna
Po junijski zavrnitvi novih, občutno višjih cen za odvajanje in čiščenje odpadnih voda so šenčurski 
občinski svetniki v sredo te vendarle potrdili.

Marjana Ahačič

Kranjska Gora – Podrob-
ni prostorski načrt, ki ga 
je kranjskogorski občinski 
svet potrdil na zadnji seji, 
določa, da je območje na-
menjeno ureditvi hotelske-
ga kompleksa, športno re-
kreativnih in parkirnih po-
vršin ter ostalim ureditvam. 
Ob južnem odseku obsto-
ječe Borovške ceste je tako 
predvidena namestitev dveh 
hotelov, postavljenih na že 
nakazano gradbeno linijo, 
ki jo predstavljajo apartma-
ji Lesnina. Med Borovško in 
državno cesto je umeščen še 
en hotelski objekt, prostor 
med novimi objekti in obsto-
ječo policijsko postajo pa so 
namenjen objektom, kot sta 
drsališče in kopališče. Parki-
riščem je po načrtu name-
njen prostor južno od držav-
ne ceste; policijska postaja 
ostaja na trenutnem mestu. 

Kot je v nagovoru svetni-
kom poudaril župan Kranj-
ske Gore Janez Hrovat, gre 
za pomemben prostor, tako 
za razvoj turizma kot za pre-
bivalce Kranjske Gore. »A 
vojna zanj je bila izgubljena 
že takrat, ko je nekdanja veli-
ka občina ključno parcelo pod 

smučiščem prodala družbi 
Petrol, ta pa kasneje naprej za-
sebnim lastnikom, s katerimi 
se moramo zdaj pogajati za 
izvedbo, ki bo najustreznejša 
tudi za nas. Zavedam se, da je 
velika škoda, da ne moremo 
imeti parkirišča tik pod žični-
cami, a to je dejstvo, ki ga mo-
ramo sprejeti in iz njega iz-
vleči najboljše,« pravi župan, 
ki je zadovoljen, da je pose-
bej za ta projekt ustanovljena 
občinska komisija izpogaja-
la prehod čez zasebne parce-
le od smučišča do parkirišča, 
kjer je načrtovanih 630 par-
kirnih mest, da je s pogoji za-
voda za varstvo kulture zava-
rovan pogled na zaščiteno na-
selje Kranjska Gora ter da je 
z vsemi lastniki na območju s 
pogodbo dogovorjeno, da za 
dobo desetih let oziroma do 
prvega veljavnega gradbene-
ga dovoljenja režim na seda-
njem makadamskem parkiri-
šču ostaja nespremenjen. 

Zelena luč za 
parkirišče in hotele
Kranjskogorski občinski svet je s potrditvijo 
podrobnega prostorskega načrta za območje pod 
Vitrancem omogočil gradnjo treh novih hotelov 
ter ureditev parkirišč in parkirne hiše. V načrte je 
umeščena tudi spodnja postaja žičnice na Vitranc.

Župan Janez Hrovat: 
»Zavedam se, da je velika 
škoda, da ne moremo 
imeti parkirišča tik pod 
žičnicami, a to je dejstvo, 
ki ga moramo sprejeti.«

Šenčurski svetniki so na septembrski seji potrdili 
odlok o ustanovitvi in organiziranju podjetja 
Komunala Kranj, po katerem se ponovno uvaja 
nadzorni odbor, župani pa bodo po novem člani 
skupščine, ki je do zdaj opravljala nadzorno funkcijo. 

Župan Ciril Kozjek: »Cene se v Šenčurju niso 
spreminjale že vse od leta 2004. Občina Šenčur bo 
tako morala samo za prvih devet mesecev letošnjega 
leta subvencionirati cene odvajanja in čiščenja 
odpadnih voda v višini dobrih 43 tisoč evrov. Poleg 
tega nimamo usklajene metodologije o oblikovanju 
cen, kar bi sicer morali storiti že v letu 2014.«
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Aleš Senožetnik

Šmartno – V Domu Taber so 
v sredo odprli urejen park, 
ki ga krasi lesena brunari-
ca s pergolo, ki se razprosti-
ra nad prostorno teraso, kjer 
se je odvijala tudi zanimiva 
in zabavna prireditev ob tok-
ratnem odprtju parka. Ure-
jenost okolice doma dopol-
njujejo sprehajalna pot, fon-
tana, klopi in drevje. 

Hkrati z odprtjem parka 
so v Domu Taber prazno-
vali tudi leto dni od spreje-
ma prvega stanovalca doma, 
Stanislava Hočevarja iz 

Voklega. Kot pravi vršilec 
dolžnosti direktorja doma 
Zdravko Kastelic, so v zgolj 
enem letu prehodili pot do 
enega najuspešnejši domov 
za starejše v Sloveniji. Re-
zultati ankete, ki so jo prip-
ravili konec avgusta, namreč 
ustanovo, v kateri je 72 zapo-
slenih, ki skrbijo za 151 sta-
novalcev doma, uvršča na 
skupno sedmo mesto po za-
dovoljstvu stanovalcev, nji-
hovih svojcev in zaposlenih. 
Pri zadovoljstvu zaposlenih 
na delovnem mestu pa se 
uvrščajo celo na prvo mes-
to. Poleg tega jim je uspelo 

pridobiti osnovni certifikat 
za družini prijazno podje-
tje, s katerim lahko zaposle-
ni usklajujejo svoje družin-
sko življenje in službo, v za-
četku leta pa so postali tudi 
polnopravni član Skupnosti 
socialnih zavodov Slovenije.

Odprtja parka se je udele-
žil tudi sekretar skupnosti 
Jaka Bizjak, ki je poudaril po-
men skrbi za kakovostno sta-
rost ter ob tem čestital Domu 
Tabor za prvo leto delovanja. 
»Pri počutju starejših v njiho-
vem novem domu sta najpo-
membnejša toplina in odnos 
zaposlenih. Zato bi čestital 

direktorju in vsej njegovi eki-
pi, da so uspešno spravili v 
življenje in pogon tako velik 
dom,« je dodal Bizjak.

Uredili so tudi zobozdra-
vstveno ordinacijo, prido-
bili gradbeno dovoljenje za 
gradnjo veznega dela nad re-
cepcijo doma, novembra pa 
bodo začeli z ureditvijo splo-
šne ambulante v domu, doda-
ja Kastelic, ki bo predvidoma 
konec leta svoje mesto pre-
pustil nasledniku. Takrat naj 
bi na podlagi razpisa dom do-
bil novega direktorja, za mes-
to katerega pa se Kastelic ne 
bo potegoval.

Prvo leto Doma Taber
Po letu dni delovanja Doma Taber se cerkljanski dom za starejše uvršča med najboljše v državi, je na 
odprtju urejenega parka ob domu povedal vršilec dolžnosti direktorja Zdravko Kastelic.

Ob obletnici delovanja Doma Taber so v sredo odprli urejen park z brunarico. / Foto: Aleš Senožetnik

Vilma Stanovnik

Kranj – Sredina seja sveta 
Mestne občine Kranj je bila 
že druga ta mesec, na njej pa 
so govorili o novem statutu 
občine. 

»S spremembami statuta 
želimo po eni strani upošte-
vati zakonske spremembe v 
zadnjih devetih letih, še po-
membnejše pa je, da v ta te-
meljni akti zapišemo osnov-
na načela za delovanje obči-
ne. Pri pripravi osnutka no-
vega statuta smo zasledovali 
cilj, da v čim večji možni meri 
ne prepisujemo zakona, s či-
mer se želimo izogniti doda-
tnim spremembam statuta v 
prihodnosti. Glavni cilj spre-
memb statuta je, da zagotovi-
mo čim bolj učinkovito delo 
mestnega sveta, komisij in 
uprave,« je o razlogih za spre-
jem novega statuta povedala 
vodja urada za splošne zade-
ve in občinska pravobranilka 
Mateja Koprivec. 

»Staut je bil star osem 
let in v tem času se je veli-
ko spremenilo, zato je spre-
memba statuta potrebna. S 
tem bomo omogočili ne le 
učinkovitejše delo mestne-
ga sveta in uprave, ampak ga 
bomo tudi uskladili z zako-
nodajo in potrebami, ki jih 
ima občina. Preden sem to 

točko dal na dnevni red seje, 
smo se kar štirikrat sestali s 
kolegijem svetniških sku-
pin in trikrat s predstavniki 
komisije za krajevne skup-
nosti, štirikrat je zasedala 
statutarno-pravna komisija, 
nov statut pa so obravnavale 
tudi vse komisije,« je pojas-
nil tudi župan Boštjan Tri-
lar, ki je kljub temu na sredi-
ni seji odgovarjal še na nekaj 

vprašanj in pomislekov sve-
tnikov. V svetniški skupi-
ni SDS so namreč prepriča-
ni, da bo sosvet, ki bo usta-
novljen namesto komisije 
za krajevne skupnosti, imel 
manjšo vlogo, kar bo v praksi 
pomenilo ukinjanje krajev-
nih skupnosti. Kot je povedal 
Branko Grims, pa za nov sta-

tut niso glasovali tudi zato, 
ker niso naklonjeni združe-
vanju komisij. Nekaj pomi-
slekov so imeli tudi preosta-
li svetniki, Primož Terplan 
iz SMC pa je statut pohvalil, 
saj je po njegovem mnenju 
pripravljen res strokovno.

»Glede zmanjšanja števi-
la komisij pri Mestnem sve-
tu s petnajst na deset smo se 
odločili, ker je naš moto, da 

združimo komisije, ki obrav-
navajo sorodne teme. Ker 
je največ pomislekov gle-
de združevanja komisije za 
socialne zadeve, kulturo in 
družbene dejavnosti, smo se 
odločili, da preverimo, koli-
ko obravnavanih primerov je 
bilo zadnja leta na teh komi-
sijah, in glede na ta podatek 
bomo do druge obravnave 
pripravili nov predlog,« je po-
vedal župan Boštjan Trilar in 
dodal, da komisija za krajev-
ne skupnosti, v kateri so bili 
vsi predsedniki svetov kra-
jevnih skupnosti, ni bila za-
konita. »Ker pa se zavedamo, 
kako pomembne so krajevne 
skupnosti, in ker je bila že-
lja, da vseeno sodelujejo vsi 
predsedniki svetov krajevnih 
skupnosti, smo se dogovori-
li, da ustanovimo sosvet, v ka-
terem bo vseh 26 predsedni-
kov in se bodo sestajali pred 
vsako sejo mestnega sveta. S 
tem so bili zadovoljni,« je še 
dodal župan Boštjan Trilar.

Imeli bodo nov statut 
Na sredini seji kranjskega mestnega sveta so svetniki v prvi obravnavi sprejeli nov statut, največ 
vprašanj pa je bilo treba razrešiti glede vloge krajevnih skupnosti ter združevanja različnih komisij.

Od 29 prisotnih svetnikov je za nov statut Mestne 
občine Kranj v prvi obravnavi glasovalo 23 svetnikov, 
šest pa jih je bilo proti.

Maja Bertoncelj

Belo – Cesta od Topola do 
Belega je rekonstruirana. 
Uradno so jo namenu pre-
dali v soboto. 

V preteklih letih je Obči-
na Medvode v sodelovanju s 
krajani asfaltirala okrog se-
demsto metrov ceste po nase-
lju Belo, letos pa je sledila re-
konstrukcija preostanka ma-
kadamskega odseka med na-
seljema Topol in Belo v dolži-
ni 1454 metrov. Cesta je sedaj 

v celoti asfaltirana z ureje-
nim odvodnjavanjem. S tem 
je uresničena dolgoletna že-
lja prebivalcev naselja Belo v 
Polhograjskih Dolomitih, ki 
so se nove pridobitve zelo raz-
veselili in pri njej tudi poma-
gali, tako finančno kot s šte-
vilnimi urami prostovoljnega 
dela, ki so ga vložili v čiščenje 
ceste, odstranjevanje rastja in 
nadzor nad deli. 

Po uradnem delu je sledilo 
še druženje na domačiji Pr' 
Lenart.

Do Belega po asfaltu

Trak so prerezali župan Nejc Smole, predsednik sveta 
Krajevne skupnosti Katarina Albin Košir ter člana 
gradbenega odbora za cesto Topol–Belo Vladimir Marjetič 
in Vladimir Bertoncelj. / Foto: Peter Košenina

Rateče – Po nedavni odločitvi vlade bosta zemljišče in stavba 
nekdanje stražnice v Tamarju, ki sta trenutno v lasti države 
in s katerima upravlja ministrstvo za obrambo, prenesena 
na Občino Kranjska Gora. Ta bo nepremičnino obnovila in 
preuredila ter skupaj z GRS uporabila za izvedbo izobraževanj 
društev gorske reševalne službe, usposabljanje in izvedbo vaj 
na terenu, za tečaje, občasne nastanitve reševalcev v primeru 
reševanja v gorah in obveščevalno točko s sistemom za klic 
v sili pa tudi za organizacijo srečanj članov društev GRS in 
planinskih taborov ter programov šole v naravi. 

Država na občino prenesla zemljišče v Tamarju
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Koroška Bela – Na nedavnem 
Mednarodnem obrtnem sej-
mu v Celju je podjetnik Go-
ran Medja s Koroške Bele 
prejel nagrado Obrtno-pod-
jetniške zbornice Sloveni-
je za inovativni izdelek, po-
imenovan samozatezna 
vrtalna glava. Gre za inovaci-
jo, ki omogoča menjavo sve-
dra med obratovanjem, kar 
je po besedah Gorana Medje 
novost v svetovnem merilu, 
zato je patent tudi že zaščitil. 

»Prednost samozatezne 
vrtalne glave je v tem, da 
stroja za menjavo svedra ni 
treba ustaviti, saj sveder lah-
ko zamenjaš kar med obra-
tovanjem. Sistem delovanja 
je enostaven, z dlanjo stis-
neš za grlo glave, glava se 
odpre in vanjo vstaviš sve-
der, odmakneš roko in glavo 
spustiš,« razlaga bistvo ino-
vacije Medja, ki je zamisel 
za inovacijo dobil pred leti – 
na dopustu ... Če pri običaj-
nih vrtalnih glavah te sveder 

držijo s tremi trni, za menja-
vo pa potrebuješ ključek, sa-
mozatezna glava drži sve-
der po celotnem obodu. Po 
Medjevih besedah je inova-
cija široko uporabna, zanjo 
pa zdaj išče vlagatelja oziro-
ma poslovnega partnerja, ki 
bi omogočil, da bi šla v širo-
ko proizvodnjo in na trg. Za-
nimanje za inovacijo so na 
sejmu v Celju že pokazali 
Nemci, celo Indijci. Medja 

je ponosen, da si je inovacijo 
na sejmu ogledal tudi pred-
sednik vlade Miro Cerar.

Goran Medja je sicer 
po izobrazbi strojni teh-
nik, obrt pa je začel že leta 
1975. S kovinarstvom se 
tako ukvarja že štirideset 
let, zdaj mu v poslu poma-
ga tudi sin Aljoša, sicer pa 
so v podjetju trije zaposle-
ni, po potrebi pa sodelujejo 
tudi s kooperanti. Ukvarjajo 

se zlasti z izdelovanjem ko-
vinskih konstrukcij, kot so 
nadstreški za vozila, balko-
ne, izdelujejo tudi mobilne 
žare, celo posebne zložljive 
ležalnike. Medja pa ves čas 
razmišlja tudi o inovacijah, 
ena takšnih so posebne zu-
nanje varilne šobe, nasled-
nje leto pa namerava vstopi-
ti tudi na navtični trg in po-
nuditi inovacijo: posebno 
tandemsko sidro.

Nagrada za inovativni izdelek
Goran Medja s Koroške Bele je za samozatezno vrtalno glavo prejel nagrado Obrtno-podjetniške 
zbornice Slovenije za inovativni izdelek.

Goran Medja s Koroške Bele z inovacijo, samozatezno vrtalno glavo / Foto: Tina Dokl

Gre za inovacijo, ki 
omogoča menjavo svedra 
med obratovanjem.

Cveto Zaplotnik

Kranj – Finančna uprava bo 
prihodnje leto začela preje-
mati podatke o plačilnih, de-
pozitnih, skrbniških in dru-
gih finančnih računih, ki 
jih imajo rezidenti Sloveni-
je odprte v tujini. Na podla-
gi avtomatične izmenjave 
bo podatke dobivala od ve-
čine držav, ki so pristopi-
le k izmenjavi; seznam teh 
držav je objavljen na spletni 
strani OECD. Od teh držav 
bo prejemala podatke o vseh 
finančnih računih, vključno 
s podatkom o stanju na ra-
čunu ali vrednosti računa, v 
primeru kakršnegakoli de-
pozitnega računa bo preje-
la tudi podatek o skupnem 
bruto znesku obresti.

Avtomatično izmenja-
vo podatkov o finančnih ra-
čunih opredeljuje direktiva 
Sveta Evropske unije, ki dolo-
ča, da začnejo države, vključ-
no s Slovenijo, uporabljati di-
rektivo od 1. januarja prihod-
nje leto, pri tem pa je bilo Av-
striji zaradi strukturnih raz-
lik dovoljeno, da jo lahko zač-
ne uporabljati eno leto po-
zneje kot druge članice uni-
je in da prvo avtomatično iz-
menjavo podatkov izvede do 

30. septembra 2018. Avstri-
ja se je ne glede na določbe 
direktive zavezala, da ne bo v 
celoti izkoristila odstopanja 
in da bo za račune, odprte v 
letošnjih zadnjih treh mese-
cih, začela z izmenjavo po-
datkov septembra prihodnje 
leto, za račune, ki so bili odpr-
ti prej, pa bo poročala od leta 
2018 dalje.

Vsak zavezanec, ki od-
pre račun v tujini, mora to 
po zakonu o finančni upra-
vi v osmih dneh prijaviti fi-
nančnemu uradu. Če tega 
ne stori, je za fizično osebo 
zagrožena globa od 200 do 
1200 evrov, za fizično ose-
bo, ki opravlja dejavnost, 
od 800 do 10.000 evrov, za 
pravno osebo pa od 1200 
do 30.000 evrov. Še doda-
tne globe so zagrožene za 
primere, če so na podla-
gi sredstev neprijavljenega 
finančnega računa nastale 
druge davčne nepravilnos-
ti. Finančna uprava svetuje 
zavezancem, da v tujini od-
prti račun čim prej prijavijo 
davčnemu uradu. Če bodo 
to storili prej, preden bo do 
teh podatkov prišel davčni 
organ na podlagi izmenja-
ve podatkov, se bodo lahko 
izognili kazni.

Dobili bodo podatke o 
finančnih računih v tujini

Cveto Zaplotnik

Kranj – V uredništvo smo 
prejeli informacijo, da naj 
bi v Gorenjski banki v bliž-
nji prihodnosti odpustili 
petdeset delavcev. Informa-
cijo smo preverili v banki, 
od koder smo dobili odgo-
vor, da ta absolutno ne drži. 
»Gorenjska banka nika-
kor ne namerava zmanjše-
vati števila zaposlenih, celo 
obratno: samo v prvih leto-
šnjih devetih mesecih smo 
na novo zaposlili že osem-
najst ljudi, do konca leta pa 
načrtujemo še sedem no-
vih zaposlitev. Prav zdaj sta 
tudi odprta dva kadrovska 
razpisa,« so zapisali v odgo-
vor in dodali, da so letos de-
javnosti banke dodali še li-
zing in na novo vzpostavili 
dva nova oddelka, kar je pri-
neslo tudi kadrovske okre-
pitve. Že zdaj pa vedo za pet 
dodatnih zaposlitev, ki jih 

bodo potrebovali v nasled-
njem letu. 

Banka je v letošnjem 
prvem polletju ustvarila 3,6 
milijona evrov čistega dobič-
ka pred obdavčitvijo oz. tri 
milijone evrov čistega dobič-
ka, kar je več, kot so načrtova-
li. Bilančno vsoto je v primer-
javi s koncem lanskega leta 
zmanjšala za poldrugi od-
stotek, tako da je ob polletju 
znašala 1,43 milijarde evrov. 
Zmanjšala je obseg naložb 
v vrednostne papirje, zniža-
la dolgove do bank in do ne-
bančnih pravnih oseb. Obseg 
kreditiranja podjetij in zaseb-
nikov je za malenkost zmanj-
šala. Kreditiranje prebival-
stva je zvišala za 5,7 odstotka, 
vloge prebivalstva pa so po-
rasle za 3,5 odstotka. Z doka-
pitalizacijo, čistim dobičkom 
in prevrednotenjem finanč-
nih sredstev je celotni kapital 
zvišala za 9,4 odstotka, to je 
za 17,3 milijona evrov. 

Števila zaposlenih  
ne bodo zmanjševali

Suzana P. Kovačič

Tržič – Sklep o prodaji je 
pravnomočen, izdalo ga je 
Okrožno sodišče v Kranju. 
Izhodiščna cena je 757 ti-
soč evrov, kar je ocenjena tr-
žna vrednost podjetja. Rok 
za oddajo ponudb je dva me-
seca, premoženje se proda-
ja po sistemu videno-kuplje-
no. Osnovna dejavnost PGP 
Inde je proizvodnja spodnjih 

delov obutve, imajo tudi 
lastno orodjarno, v kateri iz-
delujejo orodja za tehnolo-
ško najzahtevnejše podpla-
te. V podjetju informacij v 
zvezi s prodajo ne smejo da-
jati, ker bi bilo to v nasprotju 
s pravili stečaja. Za komen-
tar smo prosili tržiškega žu-
pana Boruta Sajovica, občina 
je namreč v upniškem odbo-
ru. »Njihov del proizvodnje 
je dragocen in pomemben, v 

podjetju PGP Inde ima delo 
113 ljudi, od tega kar 30 inva-
lidov. Že samo to, da podje-
tje kot hčerinska družba po 
stečaju Peka dela naprej, po-
meni, da gre za zdravo je-
dro podjetja, želijo si, da se 
ohrani in da namesto drža-
ve kot dosedanjega lastnika 
dobijo stabilnega lastnika, ki 
bo imel znanje, željo, vizijo 
in kapital, da to podjetje, ki 
ima naročila, nadgradi,« je 

povzel Borut Sajovic in do-
dal, da je govoril z enim od 
razstavljavcev na milanskem 
čevljarskem sejmu, ki mu je 
potrdil, da se je PGP Inde 
tam dobro predstavil in da 
njihova proizvodnja zanima 
kupce, morda celo več tujih 
kot slovenskih. 

Naprodaj so tudi Peko-
ve hčerinske družbe v tujini 
(Knjaževac, Split), vendar je 
njihova vrednost nizka. Za-
čenjajo se prodajni postop-
ki za drugo Pekovo premo-
ženje, stečajna upravitelji-
ca je že dobila tudi soglasje 
sodišča za ustanovitev pred-
kupnih pravic podjetjem, ki 
so vzeli v najem Pekove po-
slovne lokale na Miklošičevi 
v Ljubljani, Novi Gorici, Ce-
lju in Sevnici. 

Naprodaj tržiški PGP Inde
Stečajna upraviteljica Peka Tadeja Tamše je objavila vabilo k zavezujočemu 
zbiranju ponudb za prodajo stoodstotnega deleža tržiške Pekove hčerinske 
družbe PGP Inde.

Zgornji Brnik – Nizozemski nizkocenovni letalski prevoznik 
Transavia bo 4. aprila prihodnje leto vzpostavil potniško linijo 
med Letališčem Jožeta Pučnika Ljubljana in amsterdamskim 
Schipolom. Transavia, ki je hčerinsko podjetje družbe KLM, 
bo potnike med brniškim letališčem in nizozemsko prestol-
nico prevažalo trikrat tedensko, v torek, četrtek in nedeljo s 
183-sedežnim letalom, pravijo na Aerodromu Ljubljana.

Z nizkocenovnikom v Amsterdam

Simon Šubic

Kranj – Jutri se bodo v skladu 
z novim zakonom o trošari-
nah znižale trošarine za ele-
ktrično energijo za večje po-
rabnike električne energije, 
kar je dodaten ukrep v pod-
poro gospodarstvu, so sporo-
čili z ministrstva za finance. 

Trošarina za električno ener-
gijo bo znižana za trošarin-
ske zavezance, katerih po-
raba električne energije pre-
sega 10.000 megavatnih ur 
letno, in sicer s 3,05 na 1,80 
evra za eno megavatno uro 
električne energije. 

Na ministrstvu napove-
dujejo, da bo do konca leta 

sprejeta tudi novela Pravilni-
ka o izvajanju Zakona o dav-
čnem postopku, ki prinaša 
tudi znatno znižanje stro-
škov davčne izvršbe. »Stro-
ški za izdajo sklepa o izvršbi 
na dolžnikove denarne pre-
jemke, na denarna sredstva 
pri bankah in hranilnicah, 
na denarne terjatve dolžnika 

in na dolžnikove materiali-
zirane in nematerializirane 
vrednostne papirje se bodo s 
25 evrov znižali na 10 evrov, 
stroški za izdajo sklepa o 
izvršbi na dolžnikove pre-
mičnine pa s 75 evrov na 50 
evrov,« napovedujejo. Zni-
žali se bodo tudi drugi stro-
ški, povezani z izvršbo. 

Nižje trošarine za gospodarstvo
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Igor Kavčič

Kranj – Srbski klasik Brani-
slav Nušić v sodobnem času 
ni velikokrat uprizarjan dra-
matik v slovenskih profesi-
onalnih gledališčih, še zlas-
ti po njegovih komedijah pa 
pogosto posegajo ljubiteljski 
odri. Nušić, ki velja za enega 
najbolj priljubljenih srbskih 
pisateljev in dramatikov, je 
bil namreč izjemen zapiso-
valec svojega časa in druž-
be in je predvsem v kome-
dijah postavljal ogledalo ta-
kratni malomeščanski druž-
bi v Srbiji (Žalujočo druži-
no je napisal leta 1935). Če je 
naš Cankar samorefleksijo 
pokvarjene družbe predsta-
vljal v dramah, je Nušić za to 
uporabil žanr komedije. V 
njej je vselej luciden in ne-
posreden, a hkrati duhovito 
zafrkljiv – in nas pripravi, da 
se brez zadržka pravzaprav 
smejimo sami sebi.

Srbska mentaliteta  
v slovensko

V kranjskem in celjskem 
gledališču, naj poudarim, 
da se je koprodukcija tok-
rat izkazala za dobro po-
tezo, saj je v enajstčlanski 

zasedbi možnost širšega iz-
bora igralcev dodatno ojača-
la v igri poudarjeno ansam-
belsko igro, so se odločili za 
mladega režiserja iz Srbije, 
poznavalca Nušićevega dela, 
Igorja Vuka Torbico. V tan-
demu z dramaturginjo Ka-
tarino Pejović sta srbski hu-
mor kljub različnostim v 
mentaliteti uspela 'preves-
ti' v slovenskega. V prid gre 
tudi dejstvo, da je več kot 
osemdeset let stara zgodba 
še danes, mogoče celo ved-
no bolj, aktualna. Slovenci 
pri tem nismo izjema.

V igri je dediščina po zelo 
bogatem pokojniku, za kate-
ro se potegujejo sorodniki, 
ki so v različnih rodbinskih 
relacijah do umrlega, neka-
teri tudi v nobeni. Žalujo-
či se za en dan – do branja 
oporoke – vselijo v pokojni-
kovo hišo, da bi drug pred 
drugim varovali lastnino. 
V resnici jo čuva vsak pred 
samim seboj in lastno bre-
zobzirnostjo, sebičnostjo, 
lažnivostjo in pohlepom. 
Karakterji likov, podreje-
ni omenjenim negativnim 
človeškim lastnostim, so na 
trenutke že prav groteskni. 
Komičnih situacij, ki jih gle-
dalci lahko med vrsticami 

'beremo' v dogajanju na 
odru, ne manjka, tudi takih 
'iz prve' kot bi rekli Srbi, ko 
se po nerodnosti strese žara 
s pepelom ali pa med noga-
mi začne kukati ukradena 
zlata budilka.

Zastonj užaloščeni 

Ansambel je v svoji ko-
ristoljubni užaloščenosti 
homogen, saj skoraj vsak iz-
med igralcev v igri pusti svoj 
odtis, osrednjo vlogo na boj-
nem polju z dediščino pa 
ima vendarle zakonski par, 
lokalni politik in njegova 
žena. Lika sta po meri ukro-
jila Peter Musevski in Dar-
ja Reichman, slednja stro-
ga in ukazovalna žena, v bi-
stvu moževi možgani, njen 
užaloščeni partner pa pos-
lušen lev, ki zna zarjoveti in 
opraviti, kar pač mora. Bra-
nje oporoke je v igri izpušče-
no, tak dogodek v nepono-
vljivi izvedbi vidimo v Šija-
novem filmu Maratonci te-
čejo častni krog, je pa ena 
najpomembnejših scen v 
predstavi slika tokrat pa za-
res užaloščenih sorodni-
kov, ki so od dediščine do-
bili le nekaj drobiža. Njiho-
va žalost se spremeni v jezo. 

Najboljši človek na svetu kar 
naenkrat postane navaden 
prasec. Režiser in drama-
turginja sta v komediji si-
cer dala moč ženskam, a na 
koncu se kljub vsemu poka-
že, da svet še vodijo moški. 
Odločil je namreč pokojnik, 
ki je dediščino v večjem delu 
prepustil nezakonski hčeri, 
ki se, oh, kako presenetljivo, 
zbliža z odvetnikom. Sce-
na, pod katero se je podpisal 
Branko Hojnik, je minima-
listična. V ospredje je posta-
vil hladilnik, iz katerega vsi 
nebrzdano pobirajo hrano 
in pijačo, saj je zastonj, kar 
je lahko čudovita prispodoba 
na primer državne blagajne 

ali pa nečesa, kar je tako ali 
tako naše. Na smeh nas sili 
tudi duhovita priredba pe-
smi Imagine Johna Lenno-
na, ki jo zbrani na začetku, 
ko še upajo, na željo pokojni-
ka morajo zapeti ob žari, ker 
je bila to njegova najljubša 
pesem: »Predstavljaj si svet 
brez lastnine – me zanima, 
ali lahko; brez pohlepa in la-
kote, bratstvo med ljudmi. 
Predstavljaj si vse ljudi, ki 
delijo si ves svet ...« Verzi, ki 
so očiten posmeh užalošče-
ni hordi sorodnikov. 

Ob že omenjenih Rei-
chmanovi in Musevskem 
v pokojnikovi hiši sreča-
mo še 'Kranjčane' Aljošo 

Ternovška, Blaža Setnikar-
ja in Boruta Veselka ter celj-
ski del igralcev, Aljošo Kotla-
ka, Andreja Murenca, Lučko 
Počkaj, Pio Zemljič, Barba-
ro Medvešček in Lizo Marijo 
Grašič. V Prešernovem gle-
dališču so tokrat sezono za-
čeli z odlično komedijo, a se 
s tem niso izneverili svoji 
dolgoletni rdeči niti angaži-
ranega gledališča in nastav-
ljanja ogledala družbi. Le da 
tokrat iz gledališča ne gremo 
s cmokom v grlu, ampak za-
dovoljni, ker smo se smeja-
li – sami sebi. Zgodba je obi-
čajno v obeh primerih po-
dobna, saj prikazuje ljudi 
take, kot smo. 

Žalujoča družina pa nič
V Prešernovem gledališču so novo gledališko sezono odprli s komedijo 
Žalujoča družina Branislava Nušića. Koprodukcijo s Slovenskim ljudskim 
gledališčem Celje je režiral mladi režiser Igor Vuk Torbica iz Beograda.

Žalujoči družini se med »iskrenim« enodnevnim žalovanjem pripeti marsikakšna 
nerodnost. Tudi največja, da se za dediščino obrišejo pod nosom. / Foto: Jaka Babnik

Igor Kavčič

Kranj – Po včerajšnjem odpr-
tju arheološke razstave Slo-
vani, kakšni Slovani?, ki je 
na ogled v Stebriščni dvo-
rani Gorenjskega muzeja, 
z njo se je zaključil tudi tri-
dnevni mednarodni simpo-
zij Slovani, naša dediščina, 
se bodo v prihodnjem ted-
nu s kulturno dediščino na 
različne načine srečevali ot-
roci v osnovnih šolah Jakoba 
Aljaža in Orehek. Otvoritve-
na slovesnost ob Dnevih kul-
turne dediščine v Tržiču bo 
danes ob 12. uri v preddverju 
Kulturnega centra Tržič. V 
kulturnem programu bodo 
nastopili Nejc Perko, ki bo v 
imenu Knjižnice dr. Toneta 
Pretnarja in Tržiškega mu-
zeja predstavil razstavo Priš-
li so v Tržič in pustili sledi, 
dr. Bojan Knific iz Tržiškega 
muzeja bo predstavil kole-
dar 2017 na temo voda, sledil 
bo še nastop učencev Osnov-
ne šole Križe s pesmimi na 
temo voda. Po slovesnosti 

bo brezplačen voden ogled 
mestnega jedra za obisko-
valce. V prihodnjem ted-
nu bo še več dogodkov, pos-
večenih Dnevom evropske 
kulturne dediščine (DEKD) 
in v katere bo vpeta večina tr-
žiških javnih zavodov.

V Radovljici se bodo tudi 
letos dediščine spomnili z 
osrednjim dogodkom Dediš-
čina, kaj si?, ki bo danes na 
Linhartovem trgu. Ob 9.30 se 
boste lahko na Linhartovem 
trgu sprehodili mimo stojnic 
s predstavitvijo kulinarike in 
ročnih izdelkov do priredit-
venega odra, kjer se bo ob 10. 
uri začela plesno-pevska pri-
reditev nastopajočih iz rado-
vljiške občine. Na platoju v 
prvem nadstropju Graščine 
bo na ogled razstava likov-
nih del izpod prstov otrok iz 
vrtcev, učencev osnovnih šol 
in udeleženk delavnice posli-
kave panjskih končnic. Pri-
hodnji teden se bodo zvrstila 
predavanja in okrogle mize, v 
ponedeljek ob 17. uri, v Rado-
vljiški graščini o Vilski četrti 

v Radovljici, v sredo prav tam 
ob isti uri o Grajskem parku, 
v petek pa bo v Šivčevi hiši 
delavnica igrive arhitekture 
na temo objekta Čebelica, ki 
praznuje 110 let.

V Škofji Loki so včeraj v So-
kolskem domu odprli razsta-
vo likovnih del na temo Obla-
čilna kultura na Loškem, od-
prtje DEKD pa bo danes, ob 
12. uri v Sokolskem domu. 
Pripravili jo bodo otroci vrtca 
in učenci vseh loških osnov-
nih šol. Pri razstavi sode-
lujeta tudi Knjižnica Ivana 
Tavčarja in Zgodovinski ar-
hiv Ljubljana, enota v Škofji 
Loki, ter ŠC Škofja Loka, Sre-
dnja in višja šola za lesarstvo. 
Razstava Dediščina tekstilne 
industrije na Loškem bo na 
ogled tudi na Mestnem trgu. 
V Jurjevi dvorani v Stari Loki 
bo ob 19.30 predavanje o sta-
rološkem gavžniku nekoč in 
danes, 5. oktobra, ob 18. uri 
pa bo v Galeriji Franceta Mi-
heliča predavanje Zgodbe lo-
ške tekstilne industrije. V 
prihodnjih dneh bodo sledile 

še različne prireditve, delav-
nica in pohod Po poti treh 
gradov. Svoja vrata v prihod-
njih dneh odpirata tudi grad 
Brdo in grad Strmol. Danes 
ob 17. uri pa bo v Centru TNP 
Bohinj strokovni posvet Les 
okoli nas, kako podaljšati 
njegovo življenjsko dobo na 
naraven način, jutri, v sobo-
to, ob 9. uri pa bo sprehod 
za otroke in starše na temo 
Reka Mstnica – od legende 
do žgancev. 

V Cerkljah bo v četr-
tek, 6. oktobra, ob 18. uri v 
Kulturnem hramu Ignaci-
ja Borštnika koncert v spo-
min na 80. obletnico rojstva 
skladatelja Janeza Močnika 
in 120. obletnico smrti skla-
datelja Leopolda Cveka, dan 
kasneje pa bo v Kavarni Str-
mol Bagrjanin prolog v spo-
min bolgarski pesnici Elisa-
vati Bagrjani. Več o dogod-
kih ob Dnevih kulturne de-
diščine pa lahko preberete 
tudi na spletnih strani Zavo-
da za varstvo kulturne dediš-
čine Republike Slovenije.

Dediščina okoli nas
V soboto bodo na Štanjelu odprli letošnje že šestindvajsete Dneve evropske kulturne dediščine in četrti 
Teden kulturne dediščine. Med 1. in 8. oktobrom veliko zanimivega dogajanja tudi na Gorenjskem.

 Mengeš – pretekli konec tedna so člani Likovnega društva 
Mengeš sodelovali na 23. Ex temporu Grožnjan. Svoja dela 
je predstavilo šest likovnikov društva, in sicer Irena Gorenc, 
Leonida Goropevšek, Milan Korbar, Boris Pospihalj, Helena 
Testen in Binca Lomšek. V močni mednarodni konkurenci 
je izmed 385 del, ki so bila razstavljena na fasadah mesta 
umetnikov – Grožnjana, prvo nagrado dobila slika »Brodo-
lom«. Mengeški slikarji so tudi doma zelo dejavni. Galerija 
na prostem Sprehod ob Pšati je v okviru Mengeškega sejma 
obiskovalcem postregla z obilo zanimivih motivov na platnih, 
razstavljalo je namreč 12 mengeških slikark in tri gostje. V ne-
deljo pa je devet članov Likovnega društva Mengeš ponovno 
postavilo 14 stojal in skupaj s štirimi gosti iz Kisovca nanje 
postavilo kar 67 slik in tudi štiri kipe Lojzeta Burje.

Mengeški slikarji v Grožnjanu
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Mavčiče – Danes, v petek, 30. septembra, ob 18. uri bodo v 
novem razstavnem prostoru nekdanje zadruge v Mavčičah 
odprli magistrsko likovno razstavo bodoče magistrice slikar-
stva Lare Ješe z naslovom Zlato tele.

Zlato tele Lare Ješe
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Z GORENJSKIM GLASOM DO CENEJŠE 
VSTOPNICE ZA OGLED TEKME!
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Izrežite ta kupon in si zagotovite vstopnico za ogled nogomet
ne tekme med domačim Triglavom in Brdom, ki bo v nedeljo, 
2. oktobra 2016, ob 15.30 na stadionu v Kranju.

NAMESTO REDNE CENE VSTOPNICE, KI JE 5 EVROV,  
BOSTE ZA VSTOPNICO S TEM KUPONOM  
ODŠTELI LE 3 EVRE.
Podprimo naše športnike in navijajmo skupaj!

Medijski pokrovitelj
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2. SNL, 9. krog

NK Triglav Kranj :  Brda
nedelja, 2. 10. 2016, ob 15.30, ŠC Kranj

www.nktriglav.si

Maja Bertoncelj

Kranj – Smučarska tekači-
ca Vesna Fabjan se na novo 
sezono pripravlja večinoma 
sama, saj se je po spremem-
bah po koncu lanske sezo-
ne odločila, da ne bo trenira-
la po programu novega glav-
nega trenerja Italijana Ste-
fana Saracca, temveč ostaja 
pod okriljem Marka Gracer-
ja, ki je sicer v vlogi strokov-
nega vodje teka na smučeh.

Besničanka, bronasta v 
sprintu na zadnjih olimpij-
skih igrah, je bila v lanski 
sezoni najvišje na sedmem 
mestu, kar ji je uspelo tudi 
na domači tekmi svetovnega 
pokala v Planici. Sprememb 
v strokovnem vodstvu po 
koncu sezone ni podpirala. 
»Po sezoni me je bilo veliko 
slišati, a so me zelo malo us-
lišali, tako da sem ubrala svo-
jo pot. Pred tako pomembno 
sezono, v kateri bo glavni 
cilj svetovno prvenstvo, ni-
sem želela eksperimentira-
ti. Z novim trenerjem pride-
jo novosti. Sem tip tekmo-
valke, ki mora imeti zaupa-
nje v to, kar dela. Zaupanje 
v program, ki mi je prinesel 
olimpijsko medaljo, imam, 
zato sem se odločila, da še 

naprej delam po programu 
Marka Gracerja. Zakaj v zad-
njih dveh sezonah takšnih 
uspehov, kot je bil na olim-
pijskih, ni bilo, se ve. Ime-
la sem veliko zdravstvenih 
težav. Vse to mi daje samo 

dodatno motivacijo za nap-
rej. Hočem doseči tisto, kar 
vem, da še lahko,« je poja-
snila 31-letna članica sloven-
ske A-reprezentance. Veči-
no priprav na novo sezono 
opravi sama. »Na pripravah 

sem večkrat sama, včasih 
tudi z reprezentanco. Ko so 
bili oni na primer v Toskani 
in Aosti, sem bila jaz v Pla-
nici. Smo pa tam pred krat-
kim trenirali tudi skupaj. 
To me ne moti in zelo dob-
ro se počutim. Treniram v 
miru in z Markom se lah-
ko še bolj posvetiva pomanj-
kljivostim. Imam svojo vizi-
jo, svoj cilj, ki smo si ga že-
leli po koncu lanske sezone 
začrtati, in to peljem naprej. 
Ne oziram se na druge, gle-
dati moram nase. Ko poslu-
šam cilje ekipe, so me odgo-
vorni v panogi po vsem, kar 
je bilo, očitno črtali. S tem 
se ne obremenjujem,« poja-
snjuje tekmovalka TSK Tri-
glav Kranj. 

Kar nekaj treningov opra-
vi skupaj s Hrvatico Vedra-
no Malec, občasno pa tudi 
s tekači ND Rateče - Plani-
ca. »Primerjavo imam in to 
so dobri treningi. S trenu-
tnim potekom dela sem za-
dovoljna. Vse je usmerje-
no v priprave na sezono,« je 
še povedala Vesna Fabjan. 
Kako uspešne bodo, bo po-
kazala zima. Sezona svetov-
nega pokala se bo za tekače 
na smučeh začela konec no-
vembra na Finskem.

Vesna ubrala svojo pot 
»Po lanski sezoni me je bilo res veliko slišati, a so me zelo malo uslišali, tako da sem ubrala svojo 
pot,« pravi smučarska tekačica Vesna Fabjan, ki se na novo sezono kot edina še naprej pripravlja po 
programu Marka Gracerja in poudarja, da je to program, ki ji je prinesel olimpijsko medaljo.

Vesna Fabjan večino treninga za sezono opravi sama, 
občasno pa se priključi tudi reprezentanci.

Jože Marinček

Kranj – V prvi SNL Telekom 
bodo nogometaši Domžal 
jutri gostovali pri Mariboru, 
ekipa Kalcer Radomlje pa bo 
v nedeljo ob 19. uri v Kamni-
ku gostila Gorico.

V drugi SNL bo Zari-
ca gostoval pri Zavrču, 

nogometaši Triglava pa 
bodo v nedeljo ob 15.30 gos-
tili ekipo iz Goriških brd. 
Da so strelsko razpolože-
ni, so Kranjčani pokazali 
v sredo, ko so odigrali pri-
jateljsko tekmo s Preddvo-
rom in zmagali kar z 11 : 0. 

V tretji SNL center se bodo 
vse tekme sedmega kroga 

začele jutri ob 16. uri. Pari 
so: Jevnica – Šobec Lesce, 
Sava Kranj – Kolpa, Ivančna 
Gorica – Tinex Šenčur, Iliri-
ja 1911 – Bled Hirter, Rudar 
Trbovlje – AŠK Bravo, Ve-
lesovo – Zagorje in Brinje 
Grosuplje – Komenda.

V soboto bodo tekme šes-
tega kroga odigrali tudi 

nogometaši v gorenjski no-
gometni ligi, vse tekme pa 
se bodo začele ob 16. uri. 
Pari so: Niko Železniki – 
Polet, Zarica Kranj B – Vi-
soko, Britof – Naklo, Bohinj 
– Kondor Godešič. JuRen-
tA Bitnje – Škofja Loka, 
Preddvor – Žiri in Jesenice 
– Jecom Sport DLN.

Zanimiv nogometni konec tedna

Vilma Stanovnik

Škofja Loka – V prostorih 
Ministrstva za šolstvo, zna-
nost in šport je Zavod za 
šport RS Planica podelil na-
grade vrtcem, osnovnim šo-
lam in srednjim šolam, ki so 
bile v šolskem letu 2015/16 
najbolj dejavne na športnem 
področju. Skupaj so podelili 
41 priznanj.

Med gorenjskimi osnov-
nimi šolami se je najbolj 

izkazala OŠ Ivana Groharja 
iz Škofje Loke, ki je dobila 
srebrno priznanje. Brona-
sta priznanja so si prisluži-
le OŠ Cvetka Golarja s Tra-
te pri Škofji Loki, OŠ Iva-
na Tavčarja iz Gorenje vasi, 
OŠ Stražišče in OŠ Rodica 
iz Domžal.

Bronasto priznanje za naj-
bolj športno osnovno šolo s 
prilagojenim programom 
je dobila OŠ Jela Janežiča iz 
Škofje Loke.

Med nagrajenimi srednji-
mi šolami je bronasto pri-
znanje prejela Gimnazija 
Jesenice.

Poleg teh je bilo podeljenih 
tudi nekaj priznanj za poseb-
ne dosežke in zasluge na po-
dročju športa otrok in mladi-
ne ter priznanja za najboljše 
športne fotografije, ki ga je 
dobila tudi OŠ Ivana Grohar-
ja. Fotografijo je na ljubljan-
skem maratonu posnel uči-
telj športa Jože Kordiš.

»V natečaju se upošte-
va število učencev, vklju-
čenih v športne programe, 
kot so na primer Zlati son-
ček, Krpan, Nauči se plava-
ti, šolska športna tekmova-
nja, program Zdrav življenj-
ski slog in še nekateri drugi. 
Naša šola je že nekaj let med 
najuspešnejšimi – in tako je 
bilo tudi letos,« je po pode-
litvi priznanj povedal ravna-
telj Osnovne šole Ivana Gro-
har Marko Primožič.

Priznanja za najbolj športne šole
Prejšnji teden so zaslužena priznanja dobili vrtci ter osnovne in srednje šole, ki so bili v zadnjem 
šolskem letu najbolj dejavni na športnem področju. 

Jože Marinček

Jesenice, Kranj – V sredo so 
hokejisti v Alpski hokejski 
ligi odigrali tekme četrtega 
kroga. Ekipa SIJ Acroni Je-
senice je gostovala pri Ne-
umarktu in slavila s 5 : 1 (1 : 
0, 4 : 0, 0 : 1). Med strelce so 
se vpisali Nathan Robert Di 
Casmirro, Aleš Jeklič, Žan 
Jezovšek, Marjan Manfre-
da in Jure Sotlar. Jeseniča-
ni tako še naprej ostajajo na 
prvem mestu razpredelnice. 
Tudi v naslednjem, petem 

krogu, ki je na sporedu jut-
ri, bodo Jeseničani gostova-
li. Tokrat bodo igrali v dvo-
rani Sterzinger Weihenstep-
han Arena v Sterzingu, nji-
hov nasprotnik pa bo WSV 
Sterzing Eissport. 

V članskem državnem pr-
venstvu bodo jutri odigrali 
tekme tretjega kroga. Hokeji-
sti Triglava bodo ob 19.15 v Le-
deni dvorani Zlato polje gos-
tili Slavijo Playboy. Na Bledu 
bo ekipa HK MK Bled v ne-
deljo ob 15.45 gostila hokejis-
te KHL Zagreb. 

Nova zmaga Jeseničanov

Kranj – Košarkarski klub Triglav bo danes in jutri organizator 
mednarodnega članskega košarkarskega turnirja za Pokal 
Karavank 2016. Turnir se bo začel danes ob 18.30 s tekmo 
med Zlatorogom Laško in Kvarnerjem 2010 Rijeka, ob 20.30 
pa bo srečanje med domačo ekipo ECE Triglav Kranj in Spars 
Sarajevo. Tekma za tretje mesto bo jutri ob 17. uri, finalna 
tekma pa se bo začela ob 19. uri.

Košarkarji za Pokal Karavank

Podčetrtek – Nova domača košarkarska sezona se je minulo 
sredo začela s superpokalom. V Podčetrtku sta se pomerili 
ekipi aktualnih državnih prvakov, domžalski Helios Suns, in 
pokalni prvaki, novomeška Krka. Boljši so bili košarkarji Krke, 
ki so slavili z 81 : 78, tako da Domžalčanom tudi v tretjem 
poskusu ni uspelo osvojiti edine lovorike, ki jim še manjka v 
klubski vitrini. 

V superpokalu poraz Domžalčanov

Škofja Loka – Rokometni prvoligaši so v sredo odigrali tekme 
četrtega kroga državnega prvenstva. Ekipa Urbanscape Loka je 
gostovala pri Kopru 2013 in izgubila z 32 : 27 (15 : 14). Ločani 
imajo pet točk in so na četrtem mestu prvenstvene lestvice. 
Že jutri jih čaka nova tekma, ko bodo v domači dvorani Poden 
ob 20. uri gostili ekipo Maribora. 

Prvi poraz loških rokometašev

Medvode – Jutri, v soboto, bodo gorski tekači tekmovali na že 
37. teku na Šmarno goro. Na progah treh različnih dolžin se 
bo pomerilo več kot 150 tekačev iz desetih držav, med njimi 
pa bodo številni najboljši tekmovalci v gorskih tekih na svetu. 
Tekmovanje šteje tudi kot finale letošnjega slovenskega in 
svetovnega pokala v gorskih tekih.

Tekli bodo na Šmarno goro

Škofja Loka – Škofjeloški LTH Castings bo tudi v novi sezoni, 
ki jo začenjajo naslednji konec tedna, nadaljeval s sodelova-
njem z ljubljansko Union Olimpijo. Tako bodo škofjeloško 
košarkarsko moštvo okrepili še mladi Nik Dragan, Maksim 
Gorbachov, David Kralj in Matevž Mlakar . 

Loški košarkarji z novimi okrepitvami



10 Gorenjski glas
petek, 30. septembra 2016simon.subic@g-glas.si

Simon Šubic

Domžale – V sredo nekaj 
pred 18. uro je v stanovanj-
skem bloku v Domžalah 
34-letno žensko pri kuha-
nju stresla elektrika, zaradi 
hudih poškodb pa je kasne-
je umrla v ljubljanskem kli-
ničnem centru. Ljubljanski 
kriminalisti sedaj preverja-
jo, ali gre morda za sum sto-
ritve kaznivega dejanja.

S policijske uprave Ljublja-
na so sporočili, da so bili o 
dogodku obveščeni šele vče-
raj zjutraj, ko so policisti ta-
koj začeli z zbiranjem ob-
vestil in ogledom kraja do-
godka. »Prve ugotovitve ka-
žejo, da naj bi do dogod-
ka prišlo zaradi udara elek-
tričnega toka, medtem ko je 
34-letnica kuhala. Slednja je 

zaradi posledice udara elek-
trike umrla. Policisti in kri-
minalisti glede dogodka zbi-
rajo obvestila tudi v smeri su-
mov storitve kaznivega deja-
nja oziroma morebitne nep-
ravilnosti pri električni nape-
ljavi,« je pojasnila predstav-
nica za odnose z javnostmi 
Maja Ciperle Adlešič. 

V nesreči so posredova-
li reševalci Nujne medicin-
ske pomoči Zdravstvenega 
doma Domžale in poklic-
ni gasilci Centra za zaščito 
in reševanje Domžale, ki so 
žensko iz stanovanja spravi-
li z gasilsko avtolestvijo, ker 
je bil to najhitrejši način. Na 
spletni strani 24ur.com so 
poročali, da se je nesrečni 
dogodek zgodil v istem blo-
ku, v katerem je pred tremi 
leti izbruhnil velik požar. 

Žensko med kuhanjem 
stresla elektrika
V Domžalah je zaradi udara strele med kuhanjem 
umrla 34-letna ženska. 

Simon Šubic

Kranj – Na Okrajnem sodi-
šču v Kranju so v sredo z za-
slišanjem prič in branjem li-
stinskih dokazov nadaljevali 
sojenje v zadevi Vogel. Dol-
goletni direktor Žičnic Vogel 
Tomaž Šumi in njegov nasle-
dnik Anton Šteblaj, direktor 
Gorenjske gradbene druž-
be (GGD) Branko Žiberna in 
direktor Projektivnega pod-
jetja Kranj Marjan Markič se 
branijo pred obtožbami tožil-
stva, da so preslepili ali poma-
gali preslepiti, da so na Vog-
lu za novi štirisedežnici Bru-
narica in Orlove glave v letih 
2007 in 2008 iz evropskega 
sklada za regionalni razvoj 
prejeli 1,7 milijona evrov ne-
povratnih sredstev. Na doku-
mentih, pomembnih za pri-
dobitev evropskih sredstev, 
naj bi prilagodili datume iz-
vedbe gradbenih del. 

Na prostor za priče sta 
tokrat pred sodnico Mile-
no Turuk stopila Darko Pre-
zelj in Stanislav Remic, ki 
sta bila v obravnavanem ob-
dobju vodji finančno-raču-
novodskega sektorja in ko-
merciale v Cestnem pod-
jetju Kranj (sedaj GGD) in 
bila sprva tudi med obtožen-
ci, a je kasneje tožilstvo ob-
tožbe zoper njiju umaknilo. 
Kot priča je bil vabljen tudi 
nekdanji gospodarski mini-
ster Andrej Vizjak, ki pa je 
odsotnost opravičil zaradi 
službenih obveznosti. So-
dišče naj bi ga zaslišalo na 
naslednji obravnavi.

Darko Prezelj je povedal, 
da se je z vsebino pogodb 
o izvedbi gradbenih del na 
Voglu seznanil šele, ko je 
bil prvič vabljen na razgo-
vor s kriminalisti. »Kar se 
tiče podpisovanja pogodb, 
nisem bil nikoli zraven, po 
izkušnjah pa vem, da jih je 
podpisoval direktor Branko 
Žiberna, ki pa se konkretno 
z vsebino ni ukvarjal, saj so 
mu jih pripravile strokovne 
službe v podjetju,« je razlo-
žil. Kot vodjo finančno-raču-
novodskega sektorja ga nik-
dar ni zanimalo, iz katerih 
virov se bodo izvedena dela 
financirala: »Zame je bil vir 
plačila naročnik del. Meni 
so bile pogodbe pomembne 
le toliko, da sem, ko se je za-
čelo delo izvajati, ob vzpore-
dnem spremljanju poznal 

velikost posameznih grad-
bišč in tempo gradnje, da 
smo znali planirati posame-
zna sredstva.« Ob vpogledu 
v podpisane pogodbe z Žič-
nicami Vogel pa je dejal, da 
na njih niti ni znaka Evrop-
ske unije Naložba v vašo pri-
hodnost, kar je za evropske 
projekte običajno. 

Podobno je pričal tudi Sta-
nislav Remic in povedal, da 
je pogodbe formalno pod-
pisal direktor Žiberna, a da 
strokovnih služb o podrob-
nostih ni spraševal. »Pogod-
bi za Vogel sta bili običajni 
gradbeni pogodbi, iz njih ni 
razvidno, da so bila dela fi-
nancirana z evropskim de-
narjem,« je povedal in do-
dal, da njihova družba kot iz-
vajalec gradbenih del ni nik-
dar sodelovala v postopkih 

pridobivanja evropskih 
sredstev. 

Zagovornica prvoobto-
ženega Tomaža Šumija, 
odvetnica Branka Zobec 
Hrastar je v sodni spis kot 
dokaz vložila članka iz Bo-
hinjskih novic s konca leta 
2007, v katerih je Šumi iz-
javil, da so do začetka no-
vembra potekala pripravljal-
na dela, s pridobitvijo evrop-
skih sredstev pa se bodo lah-
ko začela tudi gradbena dela. 
»Z vsebino obeh člankov se 
potrjuje zagovor obdolžene-
ga Šumija, ki je torej že te-
daj povedal enako, kot pri-
poveduje danes, torej devet 
let kasneje, pa leta 2007 niti 
slučajno ni vedel ali vsaj slu-
til, da se bo zaradi te zadeve 
znašel v kazenskem postop-
ku,« je poudarila. 

Enako govoril že pred devetimi leti
Obramba s časopisnima člankoma dokazuje, da je nekdanji direktor Žičnic Vogel, obtožen preslepitve 
pri pridobitvi evropskih sredstev za štirisedežnici Brunarica in Orlove glave, že pred devetimi leti 
zatrjeval enako, kot se zdaj zagovarja na sodišču.

Simon Šubic

Sora – Neznana storilca sta 
v noči na sredo skozi prit-
lično okno vlomila v Hišo 
kulinarike Jezeršek v Sori 
pri Medvodah. V prostore 
sta vlomila skozi pritlično 
okno. Pri vlomu so ju uje-
le nadzorne kamere, tako 
da so Jezerškovi fotografije 

storilcev takoj objavili na 
Facebook strani Jezeršek 
Catering in pozvali vse, ki 
imajo koristne informaci-
je, da jih sporočijo polici-
ji na 113. Vlomilca sta uk-
radla manjši sef. Kot so po-
jasnili na Policijski upravi 
Ljubljana, sta storilca z vlo-
mom povzročila za nekaj ti-
soč evrov gmotne škode. 

Vlomilca posnela kamera

Vlomilca je posnela nadzorna kamera. / Foto: Hiša kulinarike Jezeršek

Lesce – Policisti še vedno preiskujejo nedeljsko nesrečo jadral-
nega letala v Lescah, ki je za malo zgrešilo množico modelar-
jev, ki so bili tedaj na leškem letališču. Menda je šlo za zasilni 
pristanek, po katerem je letalo ostalo zelo poškodovano. Po 
poročanju 24ur ga je pilotiral eden najuglednejših mož slo-
venskega civilnega letalstva Tomaž Koželj, v letalu pa je bila 
tudi njegova hčerka. 

Nenavadna letalska nesreča

Tamar – Kranjskogorske policiste so v ponedeljek obvestili, da 
pogrešajo 39-letno žensko, ki se je odpravila v gore. Organi-
zirali so iskalno akcijo, v kateri so poleg policistov sodelovali 
tudi pripadniki gorske reševalne službe in helikopter Slovenske 
vojske. Pogrešano so v torek našli mrtvo na območju doline 
Tamar (Kotovo sedlo), so sporočili s Policijske uprave Kranj. 

Pogrešano našli mrtvo v Tamarju

Vodja sektorja krimina-
listične policije v Policijski 
upravi Kranj Primož Do-
noša je včeraj potrdil, da so 
kriminalisti v ravnanju vo-
znika ugotovili znake ura-
dno pregonljivega kaznive-
ga dejanja. O prometni ne-
sreči na območju mesta 
Škofja Loka so bili policisti 
obveščeni v sredo zjutraj. 
»Skoraj istočasno z nazna-
nilom navedenega dogodka 
smo prejeli tudi samoprija-
vo občana, povezano z nave-
denim dogodkom. Na pod-
lagi prvih ugotovitev, zbra-
nih obvestil in samega ogle-
da dogodka je bilo ugoto-
vljeno, da ne gre za klasično 
prometno nesrečo, povzro-
čeno s kršitvami cestnopro-
metnih predpisov pri dveh 
udeležencih, temveč je šlo 
za namerno trčenje voznika 

osebnega vozila v kolesar-
ja,« je povedal. Povzročite-
lja trčenja so še isti dan pri-
držali, kriminalistična pre-
iskava pa je včeraj še inten-
zivno potekala v smeri do-
kazovanja storitve kaznive-
ga dejanja zoper življenje in 
telo. Poškodbe, ki jih je utr-
pel župan Ješe, so sicer po-
licisti okvalificirali za hude. 
»Same kvalifikacije kaznive-
ga dejanja pa v tem trenut-
ku še ni mogoče stoodstotno 
potrditi, ker kriminalistična 
preiskava še vedno poteka 
in bo tudi predmet obvesti-
la, ki bo podano na pristojno 
državno tožilstvo,« je Dono-
ša povedal včeraj ob pol enih 
popoldne. 

O morebitnih motivih za 
storjeno dejanje, političnih 
ali osebnih, Donoša ni želel 
govoriti, češ da so še predmet 
nadaljnje preiskave. »Oseba, 
ki je podala samoprijavo, je 

podala svoje videnje okoli-
ščin samega dogodka, več 
pa bo znano v poročilu, ki 
ga bomo pripravili za držav-
no tožilstvo,« je dejal. O osu-
mljencu drugih podatkov po-
licija ne more posredovati, je 

pristavil Donoša, razkril pa 
je, da ga policisti zaradi ka-
znivih dejanj doslej še niso 
obravnavali. Na vprašanje, 
ali bo župan Ješe zdaj potre-
boval posebno zaščito, Do-
noša ni znal odgovoriti. 

Namerno trčil v loškega župana
31. stran

Vodja gorenjskih kriminalistov Primož Donoša / Foto: Tina Dokl

Kranjska Gora – V sredo popoldne so na poti iz koče v Krnici 
našli po glavi potolčenega angleškega pohodnika. Ponj so šli 
reševalci Gorske reševalne službe Kranjska Gora. Zdravi se v 
jeseniški bolnišnici. 

Udaril se je v glavo

Štirisedežnico Orlove glave (na sliki) so uradno odprli že v začetku leta 2008, na sodišču pa 
še vedno ugotavljajo, ali so bila evropska sredstva za investicijo pravilno pridobljena. 
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VABLJENI NA SEJEM V KOMENDO !

SEJEMSKI
POPUST

40 %

JESENSKI KMETIJSKO 
OBRTNI SEJEM

2016
KOMENDA
7.–9. oktober

00386 31 635-911
www.sejemkomenda.si

el.pošta: kkkomenda@siol.net

www.gorenjskiglas.si

Kmetijstvo in gozdarstvo

Cveto Zaplotnik

Komenda – Komenda že po 
tradiciji dvakrat na leto, spo-
mladi in jeseni, »oživi« v 
sejemski kraj. Letošnji, že 
enaindvajseti Jesenski kme-
tijsko obrtni sejem bo priho-
dnji konec tedna, od 7. do 9. 
oktobra, ko se bo na hipod-
romu predstavilo okrog šest-
sto razstavljavcev, med nji-
mi skoraj vsi najpomem-
bnejši slovenski izdeloval-
ci in prodajalci kmetijske in 
gozdarske mehanizacije ter 
opreme. Na sejmu se zad-
nja leta v posebnem šotoru 
predstavljajo tudi obrtniki 

in podjetniki iz posamez-
nih občin, tokrat se bodo 
predstavili domačini – obrt-
niki in podjetniki iz občine 
Komenda.

Sejem bo v petek, 7. okto-
bra, odprla državna sekretar-
ka ministrstva za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano Tan-
ja Strniša skupaj s komend-
skim županom Stanislavom 
Poglajnom in predsedni-
kom domačega konjeniške-
ga kluba Lojzetom Lahom. 
Že za uvod v sejem bo z zače-
tkom ob pol desetih dopol-
dne v prostorih konjeniške-
ga kluba strokovno srečan-
je pridelovalcev krompirja, 

na katerem bodo strokov-
njaki predstavili skladišče-
nje krompirja, certifikacij-
ske sheme za Global GAP 
in Eko, poslovno povezova-
nje pridelovalcev krompirja 
in panožni krožek kot obliko 
prenosa znanja med pride-
lovalci krompirja. Zavod za 
gozdove Slovenije bo vse dni 
sejma predstavljal obisko-
valcem varno delo z motor-
no žago.

Ker sejem ni namenjen le 
kupčijam, ampak tudi dru-
ženju in zabavi, je organi-
zator, to je Konjeniški Klub 
Komenda, dobro poskrbel 
tudi za družabno sejemsko 

dogajanje. V petek, 7. okto-
bra, ob 20. uri bo v šotoru ob 
parkirišču zabava z Mambo 
Kingsi in ansamblom Svet-
lin. Ob peti obletnici Kultur-
nega društva Godba Komen-
da bo v soboto, 8. oktobra, od 
11. ure do 15.30 Festival godb, 
na katerem bodo poleg gosti-
teljev nastopili še godbeniki 
iz Bohinja, Kamnika, Vodic, 
Domžal in Mengša; zvečer 
pa bodo za zabavo poskrbe-
li Mejaši, 101KA band in Dj 
Dady. V nedeljo, 9. oktobra, 
bo ob 15. uri v šotoru še slav-
nostni koncert ob 50-letnici 
ansambla Slovenski muzi-
kantje.  

Za ogled sejma tudi tokrat 
ne bo vstopnine, za petkov in 
sobotni večerni program pa 
bo pet evrov. Parkiranje bo 
možno tudi v Poslovni coni 
Komenda, od koder bo avto-
bus obiskovalce brezplačno 
vozil na sejem.

Jesenski sejem v Komendi
Od 7. do 9. oktobra bo v Komendi Jesenski kmetijsko obrtni sejem, na katerem bo sodelovalo okrog 
šeststo razstavljavcev. V enem od šotorov se bodo predstavili podjetniki in obrtniki iz komendske 
občine. Sejem bo popestril festival godb, domači konjeniški klub pa bo razvil nov prapor.

Tudi na letošnjem jesenskem sejmu v Komendi bo dobra ponudba traktorjev in druge 
kmetijske mehanizacije.

Cveto Zaplotnik

Jezersko – Društvo rejcev 
ovc jezersko-solčavske pas-
me ovc je v nedeljo v okvi-
ru festivala ovčje volne Bic-
ka v Solčavi pripravilo prvo 
licitacijo plemenskih jagnjic 
tovrstne pasme. Na dražbi 
je bilo 30 jagnjic, med njimi 
tudi ovce od treh gorenjskih 
rejcev: Primoža Murija in 
Jožefa Skubra z Zgornjega 
Jezerskega ter Janeza Smr-
tnika s Spodnjega Jezerske-
ga. Za 28 jagnjic je bila izkli-
cna cena osemdeset evrov, 
za dve pa sto evrov. Na licita-
ciji so prodali enajst ovc, od 
tega devet po izklicni ceni 
osemdeset evrov, dve pa po 
višji ceni od izklicne. Za naj-
dražjo je kupec odštel sto 

evrov. Ovci z izklicno ceno 
sto evrov pa nista bili proda-
ni. Za licitacijo so se prijavili 
štirje kupci, nihče od njih pa 
ni odšel domov praznih rok. 
Kot je povedal rejec in pred-
sednik društva rejcev Janez 
Smrtnik, so z razpletom lici-
tacije zadovoljni, še pose-
bej zato, ker je na licitacijah 
manj zanimanja za naku-
pe jagnjic kot za plemen-
ske ovne. Tradicionalna lici-
tacija plemenskih ovnov iz 
društvene testne postaje pa 
bo v nedeljo, 9. oktobra, na 
Smrtnikovi kmetiji. Na tes-
tni postaji je bilo letos tride-
set ovnov, posebna komisija 
pa je izmed njih že odbrala 
ovne, ki ustrezajo kriterijem 
za plemenjake in jih bodo 
lahko prodajali na licitaciji. 

Prodali enajst jagnjic 

Visoko – Društvo podeželske mladine Škofja Loka bo jutri, v 
soboto, z začetkom ob 13. uri pripravilo pri Tavčarjevem dvor-
cu na Visokem prve igre Škoda me je za »u mest«. Dogajanje 
bodo popestrile tudi predstavitve kmetijskih strojev, organi-
zirali pa bodo tudi tržnico s ponudbo kmetijskih pridelkov in 
izdelkov. Ob 20. uri se bo začela veselica z Novimi spomini.

Igre Škoda me je za »u mest«

Štefanja Gora – V nemškem mestecu Murrhardt je bilo v sobo-
to zaključno mednarodno tekmovanje koscev in kosic v ročni 
košnji, ki se ga je udeležilo štirideset povabljenih koscev in 
kosic, največ iz Nemčije. Iz Slovenije se je tekmovanja udeležil 
Lojze Križnar s Štefanje Gore. V močni mednarodni konkuren-
ci je bil med seniorji drugi, v ekipni tekmi pa je mednarodna 
ekipa, v kateri je tekmoval tudi Križnar, zmagala.     

Lojze Križnar drugi v ročni košnji

Aloj Lah, predsednik 
Konjeniškega kluba 
Komenda

Kranj – Letos bo minilo deset let, odkar je Čebelarska zveza 
Slovenije v vrtcih in osnovnih šolah začela z organiziranjem 
medenega zajtrka. Ob obletnici vabi šole in vrtce, da poma-
gajo ustvariti najštevilnejši čebelarski pevski zbor, ki bo na 
dan slovenske hrane 18. novembra vsak na svoji lokaciji in ob 
isti uri (ob desetih dopoldne) zapel Slakovo pesem Čebelar.

Zapeli bodo Slakovo pesem Čebelar
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Trgovina Klasje vam ponuja:

  rezervne dele za traktorje in drugo kmetijsko mehanizacijo,
  traktorje: Zetor, IMT, UTB, Štore, Torpedo, Ursus, Tomo Vinkovič,
  novejše tipe traktorjev: John Deere, New Holland, Lindner, Lamborghini, Landini, Same, 
 Steyer, Massey Ferguson, Fendt, Deutz, Hurlimann, Carraro,
  rezervne dele za priključke: Sip, Creina, Tehnostroj, kosilnice BCS, plugi (tuji proizvajalci),
  ponujamo vam tudi stekla za kabine, vse tipe akumulatorjev, olja, maziva, filtre, 
 svetlobno opremo …,
  popravilo traktorjev in montažo stekel kabin,
  prodaja in popravilo kardanov, rezervni deli za kardane,
  prodaja nožev za freze in vrtavkaste brane,
  rezervne dele pošljemo po pošti, 
  prodaja traktorjev ZETOR.

Več informacij dobite pri nas:
Klasje, d. o. o., Kranj, Cesta na Klanec 9, 4000 Kranj

Tel.: 04/2331 375, 04/2357 710, GSM: 041/628 065, 031/628 065
E-pošta: klasje@siol.net

AKCIJA  
MOTORNIH OLJ

  trgovina z lesom
  ročna in strojna sečnja
  žično in traktorsko spravilo lesa
   prevozi lesa in gradbene  

mehanizacije
  priprava drv in biomase
  sanacija in nega gozdov
   izkopi in gradnja gozdnih poti

Cveto Zaplotnik

Kranj – Zveza tabornikov 
Slovenije in Zavod za goz-
dove Slovenije bosta letos 
nadaljevala vseslovensko 
akcijo Obnovimo slovenske 
gozdove, ki sta jo začela pred 
dvema letoma po hudem 
žledolomu, ki je povzro-
čil škodo v več kot polovici 
slovenskih gozdov. Takrat 
so prostovoljci po vsej Slo-
veniji skupaj s taborniki in 
gozdarji na najbolj opusto-
šenih območjih sadili sadi-
ke gozdnega drevja, v tokra-
tni akciji Gremo v naravo! 

– Neguj gozd, neguj sebe, 
ki bo 15. oktobra, pa bodo 
negovali takrat posajene 
sadike in druge mlade ses-
toje. Taborniki bodo zbira-
li prijave prostovoljcev pre-
ko svojih rodov in spletne 
strani www.gremovnaravo.
si, na dan akcije pa jih bodo 
skupaj z gozdarji zavoda za 
gozdove naučili nege sadik 
in poskrbeli tudi za potreb-
no opremo.

V zavodu za gozdove pou-
darjajo, da je nega gozda 
osnovno »orodje« gozdarja 
in lastnika gozda za usmer-
janje razvoja gozdov, pri 

tem pa je pravilno in pra-
vočasno izvajanje nege še 
posebej pomembno pri 
sanaciji gozdov, poškodova-
nih v naravnih ujmah. Goz-
dove je v letu 2014 močno 
prizadel žled, lani in letos 
pa se je v poškodovanih in 
oslabljenih sestojih še čez-
merno namnožil lubadar. 
Zaradi žledoloma bo tre-
ba popolnoma obnoviti 14 
tisoč hektarjev gozda, ta 
površina se je zaradi napada 
lubadarja lani povečala še 
za 2400 hektarjev, nadalj-
nje povečanje pa pričaku-
jejo še letos in v naslednjih 

letih. Večino gozdov bodo 
obnovili po naravni poti, pri 
tem pa je zelo pomembna 
nega. »V najmlajši fazi raz-
voja gozda lahko pri izvedbi 
ukrepov nege, kot so obže-
tev, priprava tal za naravno 
obnovo, odstranitev neže-
lenih rastlin in uravnavan-
je kombinacije drevesnih 
vrst, sodelujejo tudi manj 
izkušeni pomočniki, kas-
neje pa ukrepi nege zahte-
vajo več strokovnega znan-
ja in izkušenega gozdnega 
delavca,« je dejal Damjan 
Oražem, direktor Zavoda 
za gozdove Slovenije.

Prostovoljci negovali gozd
Prostovoljci bodo 15. oktobra na različnih lokacijah po Sloveniji negovali pred dvema letoma posajene 
sadike gozdnega drevja in druge mlajše sestoje.

Cveto Zaplotnik

Kranj – Ministrstvo za kmetij-
stvo, gozdarstvo in prehrano 
je na polovici mandata seda-
nje vlade predstavilo pred-
nostne naloge ministrstva 
v naslednjih dveh letih. Na 
seznamu je štirinajst nalog. 
Tako naj bi vzpostavili pre-
glednejši in učinkovitejši sis-
tem zaščite kmetijskih zem-
ljišč, s promocijo okrepili 
stabilnost in poslovno uspe-
šnost kmetijstva in živilstva, 
vzpostavili sistem, ki bo mla-
dim kmetom omogočal pri-
dobivanje novih znanj, izku-
šenj in poslovnih možnosti, 
spodbujali razvoj kmetijstva 
z obvladovanjem tehnologij, 
stroškov in poslovanja ter 

skrbeli za obvladovanje kri-
znih razmer na trgu. Nad-
gradili naj bi skupno kmetij-
sko politiko Evropske unije, 
pripravili izhodišča za nas-
lednjo finančno perspekti-
vo in si prizadevali, da bi na 
skupščini OZN prihodnje 
leto 20. maj razglasili za sve-
tovni dan čebel. Na področ-
ju gozdarstva naj bi izboljša-
li učinkovitost gospodarjen-
ja z državnimi gozdovi, prip-
ravili operativni program za 
izvajanje nacionalnega goz-
dnega programa, uveljavili 
sistemske spremembe v goz-
darstvu in podpirali sanacijo 
gozdov. Poenotili in poenos-
tavili naj bi tudi sistem ocen-
jevanja škod od divjadi in na 
divjadi.

Prednostne naloge za 
naslednji dve letiKranj – V nedeljo, 9. oktobra, 

bo na Ponikvi, rojstnem kra-
ju blaženega Antona Martina 
Slomška, zavetnika kmetov, 
slovenskega kmetijstva in 
kmetijskega slovstva, trinajsto 
vseslovensko srečanje kmetov. 
Srečanje se bo začelo opoldne 
z mašo, ki jo bo v cerkvi sv. 
Martina na Ponikvi daroval 
pomožni ljubljanski škof dr. 
Franci Šuštar; kmetje pa se 
bodo z darovi zahvalili za dob-
ro letino. Druženje se bo nada-
ljevalo ob 14. uri s slavnos tno 
akademijo pred Slomškovo 
rojstno hišo na Slomu, kjer 
bo zbrane nagovoril dr. Jože 
Podgoršek, varuhov odnosov 
v verigi preskrbe s hrano.

Vseslovensko srečanje 
kmetov

GSM: 040 375 512

Snežne in gozdarske verige OFA

- 15%

Najmočnejše verige za najzahtevnejše terene.
• Skandinavska tehnologija
• Izkušnje
• Vzdržljivost
• Zanesljivost

Predsezonska akcija 
podaljšana do 15. 10. 2016
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Cveto Zaplotnik

Kranj – Agencija za kme-
tijske trge in razvoj pode-
želja pripravlja tudi tržno 
poročilo za goveje meso. 
Poglejmo, kakšne so bile 
cene v tednu med 19 in 

25. septembrom, ko je bilo 
zaklanih 401 do dve leti sta-
rih bikov, 27 več kot dve leti 
starih bikov, 85 krav in 130 
telic. K ceni so prišteti pov-
prečni prevozni stroški v 
višini 6,39 evra na sto kilo-
gramov hladne mase. 

Tržne cene govejega mesa

Cene klavnih trupov oz. polovic (v EUR/100 kg)

 Kakovostni Biki, stari do Biki, stari nad Krave Telice
 razred 24 mesecev 24 mesecev
 U2 348,55 - - 336,39
 U3 347,24 - - 328,92
 R2 333,22 -  -  325,32
 R3 344,30 334,90 245,23 329,70
 R4 - -   221,39 324,91
 O2 302,38 - 200,16 305,16
 O3 321,61 - 214,46 289,75
 O4 - - 221,39 308,58
 P2 - - 177,38 -
 P3 - - 211,59 -
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AGROTEHNIKA ŠENČUR, Beleharjeva 6a

ORIGINALNI in ORIGINALOM ENAKOVREDNI  
REZERVNI DELI za VSE TIPE TRAKTORJEV IN STROJEV

 

 

DELOVNI ČAS: pon.–pet.: od 8. do 16. ure, sob.: od 8. do 12. ure
TELEFON: 04/25 11 155, 031/542 198, E-pošta: agrotehnika.retra@gmail.com
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odkup lesa
odkup lesa na panju
sečnja in spravilo lesa
spravilo lesa z žičnico

kontakt 
Matic Šuštar, 031 738 995 
Gašper Porenta, 040 320 038
Matic Lahajner, 040 320 433

Mirka Vadnova 22, 4000 Kranj

 

T: 04 204 14 79, M: 040 831 441 

 

E: vrecek@vrecek-agro.si
 

W: www.vrecek-agro.si

Škropilnice, pršilniki

Črpalke za 
škropljenje, 
samokolnice

Kaminska peč TURBO.
Peči HITOP • polena • peleti • olje

Črpalke za namakanje in pretakanje gnojnice

e za 
opljenje,

olnice

Cveto Zaplotnik

Bled – Zeleni smrekovi goz-
dovi na Zgornjem Gorenj-
skem postajajo vse bolj rja-
vi. Smreko namreč že dru-
go leto zapored silovito 
napada lubadar, strokovnja-
ki pa napovedujejo, da bo 
to uničevanje lahko traja-
lo še dve leti ali celo več. V 
blejski območni enoti Zavo-
da za gozdove Slovenije, ki 
»pokriva« območje Zgornje 
Gorenjske, so letos zaradi 
lubadarja označili za posek 
že 210 tisoč kubičnih metrov 
dreves, lastniki pa so jih dos-
lej posekali 160 tisoč »kubi-
kov«. Gospodarska škoda, 
ki jo bodo zaradi tega utrpe-
li samo letos, znaša že okoli 
osem milijonov evrov.

»V zavodu za gozdove vse 
moči usmerjamo v čimprej-
šnje odkrivanje lubadark in 
v obveščanje lastnikov,« pra-
vi Vida Papler - Lampe, vodja 

odseka za gojenje in varstvo 
gozdov v blejski enoti zavo-
da, in dodaja, da je označe-
ne lubadarke treba čim prej 
posekati in odpeljati iz goz-
da. Če je sanacija prepozna, 

lubadar za lubjem razvije 
novo generacijo, ki izleti in 
takoj napade okoliške zdra-
ve smreke, pri tem pa se iz 
vsakega hrošča lubadarja v 
nekaj tednih razvije od 30 do 
100 novih uničevalcev goz-
da. »V sedanji alarmantni 
situaciji je najpomembnej-
ši varstveni ukrep pravočas-
na sanacija. Lastnikom pri-
poročamo, da svoje gozdo-
ve redno pregledujejo. Če 
opazijo intenzivno odpada-
nje še zelenih iglic, smolje-
nje lubja ali že rjavenje iglic 
in odpadanje lubja, naj takoj 
pokličejo na zavod svojega 
revirnega gozdarja,« svetuje 
Vida Papler - Lampe in pou-
darja, da v zavodu lastnikom 

po izdani odločbi svetuje-
jo način spravila in izvajal-
ce, pripravljajo elaborate za 
gradnjo vlak in jih trasira-
jo na terenu, zahtevajo izve-
dbo gozdnega reda, takoj-
šen odvoz lesa iz gozdnih 
skladišč in po zaključku del 
tudi sanacijo gozdnih pro-
metnic. Ker imajo izvajalci 
v sedanjih razmerah veliko 
dela, lastnikom gozdov sve-
tujejo, da takoj po prejemu 
odločbe poiščejo primerne-
ga izvajalca, z njim sklenejo 
pisno pogodbo in potlej tudi 
nadzorujejo njegovo delo. 

V zavodu vztrajajo pri 
izpolnjevanju rokov, dolo-
čenih z odločbo. Letos so 
malomarnim lastnikom že 
izdali 126 sklepov o izvrš-
bi s finančno prisilo v zne-
sku od 200 do 800 evrov in 
s skupno zagroženo kazni-
jo 52 tisoč evrov. Večina las-
tnikov potlej v zelo kratkem 
roku opravi zahtevano sana-
cijo, nekateri pa raje plača-
jo kazen. 

Ker je v sedanjih razme-
rah ponudba lesa večja od 
povpraševanja, odkupoval-
ci ne morejo sproti odkupiti 
vsega lesa, zato se les kopiči 
na lesnih skladiščih ob ces-
tah. Če je les na teh skladi-
ščih en teden ali dlje, last-
niki lahko kupe lesa prekri-
jejo z z insekticidom prepo-
jeno mrežo storanet, ki pre-
prečuje razvoj nove genera-
cije lubadarja. Mrežo (dobi-
jo jo na zavodu za gozdove) 
lahko namestijo le na kupe 
hlodovine zunaj zavarova-
nih območij, vodnih zajetij 
in certificiranih gozdov.

Smrekovi gozdovi zaradi 
lubadarja vse bolj rjavi
V gozdovih na Zgornjem Gorenjskem so letos zaradi lubadarja označili za posek že 210 tisoč kubičnih 
metrov dreves smreke, lastniki gozdov so jih doslej posekali okrog 160 tisoč »kubikov«. 

Vida Papler - Lampe

Lubadar kazi podobo gozdov, predvsem pa povzroča veliko gospodarsko škodo.

V blejski enoti zavoda za gozdove želijo tudi zimski 
čas, ko lubadar miruje, čim bolje izkoristiti za sanacijo 
žarišč lubadarja, zato bodo tudi v tem času lastnikom 
gozdov izdajali odločbe s kratkim rokom za sanacijo.  

Kranj – V Ljubljanskih mlekarnah, ki so največji odkupovalec 
mleka v Sloveniji, so z oktobrom napovedali zvišanje odkupne 
cene mleka. Kolikšno bo zvišanje, niso navedli, češ da to sodi 
med poslovno občutljive informacije.

Napovedali zvišanje odkupne cene mleka

Tel. (04) 23 71 343, www.agromehanika.si

Od 7.-9.10.2016 vas pričakujemo na 
21. jesenskem sejmu v Komendi.
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Rožna dolina 50, 4248 Lesce
T: 04 53 53 610, F: 04 53 53 621
E: info@kgz-sava.si, W: kgz-sava.si

TRGOVINA LESCE
T: 535 36 16, 535 36 23, 353 36 19 (nabava)
E: trgovina@kgz-sava.si
ODPRTO: ponedeljek–petek 8–19, sobota 8–12

SMO ZASTOPNIK ZA PRODAJO  
GOZDARSKE OPREME VITLI KRPAN
Za vse informacije o nakupu, cenah in rokih dobave 
se obrnite na T: 04 53 53 624, g. Kristjan Joras  
ali E. kristjan.joras@kgz-sava.si ali se oglasite osebno  
v komerciali.

KGZ Sava 

Sadovnjak Resje

Prodaja 
 okusnih 
gorenjskih                      

jabolk

 

Od 1. 9. do 30. 11. 2016 bo 
prodaja v sadovnjaku Resje: 

ponedeljek–petek 8–17,  
sobota 8–12,

nedelja in prazniki zaprto.

 

V naši ponudbi najdete tudi:
ORODJE FISKARS    - vrtne škarje, 
nože, lopate, vile ...

Vabljeni v KGC na Rečici,  
kjer vam med drugim nudimo:KGZ GOZD BLED, z. o. o.

Za žago 1a, Bled, 

Tel.: 04/575 05 19

Odprto 7-19, sobota 7-13
   VELIKA IZBIRA JESENSKIH 

LEPOTIC - mačehe, rese, trajnice ...

      VSE ZA VRT 
     (zemlja, semena, gnojila, okrasne čebulice …)

  SADIKE JAGODIČEVJA

   PESEK ZA GROBOVE, 
     sveče, suhi aranžmaji …

   PROGRAM ZA VLAGANJE –    
      steklenice, kozarci, pokrovi …

  OZIMNICA - jabolka, 
    jabolčni kis, krompir,  
           česen, čebula, sokovi, med, 
    bučno olje, čaji, moke, likerji,                              
                   kreme in tinkture, mila …  

DARILO ZA VAS

Ob nakupu 

katerekoli žage 

vam podarimo 

rezervno verigo.

Akcija traja do 16. 10. 2016.

BUČE ZA  

NOČ ČAROVNICBUČE ZA  

NOČ ČAROVNIC

Suzana P. Kovačič

Naklo – Poleg spravila pri-
delka vrtičkarje še pred 
zimo čaka tudi priprava 
zemlje za naslednjo rastno 
sezono. Občutljive rastli-
ne je treba zaščiti pred mra-
zom, sadna drevesa pred 
škodljivci. Pri jesenskem 
sajenju imajo rastline do 
zime dovolj časa, da se uko-
reninijo in spomladi začne-
jo normalno rasti. Po sajen-
ju se rastline dobro zalijejo, 
tako da se bo zemlja dobro 

oprijela korenin. Zaposle-
ni v Kmetijsko-gozdarski 
zadrugi Škofja Loka cen-
ter Naklo v oktobru svetu-
jejo sajenje česna, čebule, 
motovilca in zimskih sort 
solat. S sajenjem česna ni 
treba hiteti, opozarjajo, saj 
za odebelitev in deljenje v 
stroke potrebuje določeno 
količino nizkih temperatur. 

Zemlja se z jesenjo zač-
ne ohlajati. Na vrtu ostane-
jo nepokrite le tiste rastli-
ne, ki dobro prenašajo zim-
ske temperature, kot je 

brstični ohrovt. Pozno kore-
nje, zeleno in rdečo peso pus-
tite v zemlji do mraza. Zim-
sko solato lahko pokrijete s 
plastičnim tunelom, svetuje-
jo tudi pokrivanje sejancev z 
debelejšo zimsko kopreno za 
zaščito pred zmrzaljo takoj 
po setvi, saditvi ali presaditvi. 
Kar se tiče zelišč, pred mra-
zom pospravite rožmarin in 
lovor, medtem ko timijan, 
žajbelj, pelin in drobnjak lah-
ko prezimijo na prostem.

Gredice, ki ste jih 
izpraznili, pripravite na 

naslednjo rastno sezono. 
Ker se s pridelkom pobere 
tudi precej organske snovi, 
jo je zdaj treba nadomesti-
ti. Gredice prekopljete ali 
prerahljate brez obračanja, 
dodate hlevski gnoj, da se 
čez zimo razgradi, še sve-
tujejo pri Kmetijsko-goz-
darski zadrugi Škofja Loka 
center Naklo. Za semena, 
ki ste jih iz vrtnin sami pri-
dobili, je pomembno, da so 
shranjena na suhem mes-
tu v označenih papirnih 
vrečkah.

Od sadnih sadik v oktobru 
posadite nekatere vrste sad-
nega drevja in jagodičevje. 
Pri kisloljubnih rastlinah, 
kot so borovnice in brusni-
ce, pazite, da jih posadite v 
kislo zemljo, takšna je npr. 
zemlja za rododendrone, ali 
v šoto. Toplotno zahtevnejše 
sadike, kot so marelice, bre-
skve in fige, pa rajši sadite 
spomladi.

Tudi trajnice pripravite na 
zimo, tako da porežete suhe 
nadzemne dele. Že posa-
jene čebulnice, kot so npr. 
dalije in gladijole, izkopljete 
iz zemlje, osušite in shrani-
te v suh prostor do pomladi, 
ko jih lahko spet daste v zem-
ljo. Oktobra pa se sadijo spo-
mladi cvetoče čebulnice, kot 
so narcise, tulipani, hrušica 
(muscari) ... 

S sajenjem česna ne hitite
Na vrtu naj ostanejo nepokrite le tiste rastline, ki dobro prenašajo zimske temperature, kot je brstični 
ohrovt. Čas je za sajenje česna, čebule, zimskih sort solat ... Še več nasvetov glede sajenja v oktobru so 
dali pri Kmetijsko-gozdarski zadrugi Škofja Loka center Naklo.

Suzana P. Kovačič

Pehtran, grmičasta traj-
nica, je bil nepogrešljiv na 
kmečkem gospodinjskem 
vrtu in tudi danes naj ne bi 
manjkal na zeliščnem vrtu. 
Je prezimno trden in precej 
nezahteven za gojenje. Pot-
rebuje le rodovitna in suha 
tla ter sončno rastišče. Cve-
ti od julija do avgusta, naj-
boljši okus in vonj pa ima 
tik pred cvetenjem. Shrani-
te ga lahko tudi za zimsko 

uporabo, in sicer tako, da 
pehtranove listke posušite 
ali zmrznete. Zmrzovanje 
je sicer primernejše, ker se s 
sušenjem izgubi precej von-
ja in okusa. 

Pehtran ima svojo upora-
bnost v zdravilstvu, tokrat se 
ustavimo pri njegovi upora-
bi kot začimbi v kulinariki – 
seveda če vam je všeč njegov 
intenzivni okus, ki nekoliko 
spominja na pikantni janež 
in baziliko. Z njim lahko 
obogatite solate, juhe, obare, 

omake, zeliščne namaze. 
Dodate ga lahko marinadam 
za meso in divjačino, za odi-
šavljanje kozjih sirov in kot 
dodatek olivnemu olju, v 
katerega vložite sir feta. V 
kulinariki – in to je sloven-
ska posebnost – ga uporab-
ljamo tudi v nadevih za peh-
tranovo potico, pehtranove 
štruklje in narastke. Pogost 
je v najrazličnejših grenči-
cah in likerjih, primeren pa 
je tudi za plemenitenje oku-
sa vina, kisa in gorčice.

Pehtran za vse letne čase
Pehtran lahko shranite tudi za zimsko uporabo, in sicer tako, da pehtranove 
listke posušite ali zmrznete. Slednje je še primernejše.

Česen za odebelitev in deljenje v stroke potrebuje določeno 
količino nizkih temperatur. / Foto: Tina Dokl

Suzana P. Kovačič

Srednje Bitnje – Ob glavni 
cesti iz Kranja proti Žabnici 
so kmetje že razstavili buče 
različnih sort, velikosti in za 
različne namene, nekatere 
so tudi prav posrečeno pos-
tavljene na kmečke vozove, 
med strašila ... Prav tako je 
Pr' Dolinar v Srednjih Bit-
njah, kjer je mladi gospodar 

Miha Križaj povedal, da ima-
jo mešan pridelek buč. Neka-
tere med njimi, kot sta muš-
katna in hokaido, sta jedil-
ni, medtem ko je nekaj tudi 
okrasnih. Kot je povedal Kri-
žaj, so še posebno v zadnjih 
letih okrasne buče postale 
zanimive za jesensko deko-
racijo, za noč čarovnic, zanje 
se zanimajo tudi v vrtcih, saj 
malčki iz buč radi ustvarjajo. 

Buče tudi za 
dekoracijo

Miha Križaj med bučami, naloženimi na kmečki voz 
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Aktualno
Razstava umetnice Sanele Jahić 
o delavskem lastništvu v Domelu 
in Gorenjskem glasu ... Stran 18

Zanimivosti
Iranski begunec Hasan se je po 
prihodu v Slovenijo vključil v 
tečaj slovenščine. Stran 19

MultiKulti
Andraž Erzin z Luž dela v eni 
izmed največjih svetovnih bank, 
J. P. Morgan. Stran 20

Suzana P. Kovačič

Igor Hegedič abstinira 
šest let in je predsednik Klu-
ba zdravljenih alkoholikov 
Nova brazda Kranj (Klub). 
Še dobro se spominja, kdaj 
in zakaj je posegel po prvi al-
koholni pijači: »Bil sem na 
pragu pubertetniških let. 
Želel sem biti frajer med vr-
stniki, bil sem zaprt vase. To 
je bil začetek, pijača za po-
gum, za sprostitev. Kasneje 
je alkohol postal način reše-
vanja problemov. Najlažje se 
ga je bilo napiti, ampak pro-
blem je ostal in takrat se ni-
sem zavedal, da se je ta kveč-
jemu še poglobil. Z leti je 
prišlo tako daleč, da se niti 
streznil nisem več.«

Franci Erjavec je, če gleda-
mo po stažu, v Klubu danes 
najstarejši član, tega bo sko-
raj trideset let, in ima naziv 
častnega člana. V alkohol-
no omamo ga je potegnilo 
prvič, ko je prišel od vojakov. 
En kozarček žganega tukaj, 
enega tam, ko zmanjka de-
narja, da kdo drugi za run-
do, korajža pa se zaradi alko-
hola samo poveča ... Potem 
je službeno deloval po tere-
nu, a kot pravi, so ga vedno 
vprašali, kaj bo pil, in ne, kaj 
bo jedel. Čezmerno pitje al-
kohola je pri njem začelo 
povzročati epileptične napa-
de, ki so se stopnjevali, pa si 
je zatiskal oči pred tem, da je 
kriv alkohol. Pri štiridesetih 
letih si je končno moral priz-
nati, da tako ne gre več. Pri-
stal je na zdravljenje. Epilep-
tični napadi so minili. Absti-
nira trideset let.

Cena je previsoka

Franci je zaradi alkohola iz-
gubil družino. Sledila je loči-
tev. Med zdravljenjem sta mu 
ob strani stala mama in brat, 
začel se je boriti, popravlja-
ti samega sebe. Po zdravlje-
nju pa se je zavzel in druži-
no spet spravil skupaj in priš-
li so lepi časi. »Otroci me ima-
jo radi, ženi sem pokazal, da 
zmorem, da nisem več tak, 
kot sem bil včasih,« se spo-
minja. Dodal je še, da je mo-
ral zamenjati kar nekaj prija-
teljev, ker stari niso razumeli, 
da alkohola noče več.

Igor je povedal, da je bila 
kaplja čez rob v službi. Dobi-
li so ga pijanega, verjetno so 
za njegovo odvisnost že ve-
deli ali slutili. »Zavedal sem 
se, da ne bi smel piti, poma-
gati si nisem znal. Zjutraj si 
ves slab, si obljubljaš, danes 
pa ne bom ... tako je šlo do 
prvega piva, potem se spet 
malo bolje počutiš«. Neki 
konec tedna se je odločil, da 
je dovolj, da alkohol ne bo 
več njegov gospodar. Službo 
je izgubil, družine ne. 

»V bistvu sem imel kar 
srečo, kljub svojemu sopot-
niku alkoholu sem sicer ži-
vel zdravo, bil sem pri tabor-
nikih in sem še vedno, dva 
taborniška prijatelja sta me v 
bolnišnici obiskovala v času 
zdravljenja. Ko sem zaklju-
čil zdravljenje, so za to že vsi 
vedeli – z mojo privolitvijo. 
S tem sem se izognil velike-
mu problemu, ponujanju al-
kohola,« je povedal.

Priznanje, da se je nekdo 
zdravil zaradi odvisnosti od 

alkohola, je v naši družbi še 
vedno stigma, vsaj v določe-
ni meri. Kar je paradoks, saj 
je veliko večji problem tak-
rat, ko človek čezmerno po-
piva in s tem tveganim rav-
nanjem vpliva tudi na oko-
lico (družino, promet ...). 
Igor Hegedič ima srečo, da 
je imel odobravanje druži-
ne, okolice, da je zmogel ta 
pomembni korak k zdravlje-
nju. Pravi, da verjetno tudi 
zaradi tega lažje vzdržuje 
abstinenco. Pa pride kriza? 
»Ne. V meni je strah, ki de-
luje kot varovalka, da se ne bi 
ponovilo,« odgovori. 

Življenje po tem

Strokovni sodelavec Klu-
ba, terapevt Bogdan Čufar, 
ki se z odvisnimi od alkoho-
la ukvarja že skoraj štirideset 
let, pove, da v Klubu dlje časa 
ostanejo tisti, ki so se resno 
odločili, da bodo z garanjem 
za spremembo stila življe-
nja nekaj naredili. Pa je od-
visnost od alkohola bolezen 
ali ne? »Medicinsko gledano 
je bolezen, socialno gledano 
gre za stil življenja,« pojasni 
in doda, da je tudi provoka-
torjev malo, veliko več je ta-
kih ljudi, ki o problemu od-
visnosti od alkohola niso po-
učeni. Klub deluje na podla-
gi medsebojnega zaupanja. 
Prvi pogoj za članstvo v Klu-
bu, ki je registriran kot dru-
štvo, pa je uspešno zaključe-
no zdravljenje v uradno pri-
znanem programu, kot ga 
ima begunjska bolnišnica. 
»Tisti, ki jih je sram, v Klub 
po navadi niti ne pridejo, 

kajti njegovo delovanje je 
javno v smislu ozaveščanja 
drugih. Seveda nekateri us-
pešno abstinirajo brez klu-
ba. Nekateri tudi ostane-
jo v Klubu samo določen 
čas, kriterij za uspešen od-
hod iz Kluba pa je minimal-
no članstvo pet let s stabilno 
abstinenco in tudi kasnejše 
vzdrževanje stikov, še zlasti 
če pride do kakšne stiske,« je 
pojasnil Čufar.

Franci Erjavec je spoznal, 
da je Klub dobra izbira zanj. 
Da je pogovorov o alkoholu 
pravzaprav zelo malo, saj je 
moral to vsak razčistiti v času 
zdravljenja, ampak so dru-
ženja, izleti, pogovori, ogled 
razstav ... In pa hribi. Alko-
hol je Franci zamenjal za hri-
be, prvi planinski izlet pa na-
redil do bivaka pod Špikom, 
tedaj še v delovnih namesto v 

pohodnih čevljih, saj denarja 
zanje ni imel. Kolikokrat kas-
neje se je spomnil na ta izlet, 
na katerem je dobil toliko ve-
selja do hribov. Tudi po 12 
dvatisočakov je kasneje ob-
ral na leto. Začel je opazovati 
naravo, poslušati ptice ... veli-
ko lepega, za kar je bil v času 
pitja alkohola prikrajšan. 

Podpora svojca

Igorju Hegediču se je zde-
la družba v Klubu še najbolj 
smiselna zanj; pogovori s po-
udarkom na osebnosti rasti 
in manj o težavah, smeh in 
zabava brez alkohola pa pre-
davanja na različne teme, iz-
leti s spoznavanjem Slove-
nije, dva večdnevna tabora 
na leto ... Za trideset let Klu-
ba so imeli piknik, svoje de-
javnosti objavljajo na spletni 

strani. Trenutno jih je 25, s 
svojci vred, kajti pogoj je, da 
zraven prihaja svojec, naj-
večkrat je to partner. Čufar 
to pojasni s tem, da ima za-
svojenost posledice v social-
nem življenju, ker je bil v al-
kohol vpet tudi partner ozi-
roma svojec: »Nezdružljivo 
je, da bi zdaj eden pil, drugi 
ne, gre pa za solidarnostno 
odločitev, ki je potem obve-
zujoča.« Terapevt še pouda-
ri, da se v skupini razvijejo 
tovariški odnosi medseboj-
ne pomoči, ki pogosto pre-
idejo v prijateljstva. Igor in 
Franci še povesta, da jima je 
življenje brez alkohola pri-
neslo več strpnosti, spošto-
vanja, zaupanja, boljšo ko-
munikacijo z okolico. Novo 
moč in zgled drugim, ki se 
spopadajo z odvisnostjo, da 
je mogoče. 

Brez alkohola je življenje lepše
Eden je izgubil družino, drugi službo. Kriv je bil alkohol z vsemi posledicami, ki jih prinesejo čezmerne količine popitega alkohola. Igor Hegedič in Franci 
Erjavec sta se alkoholu odpovedala z zdravljenjem in članstvom v Klubu zdravljenih alkoholikov Nova brazda Kranj, ki letos praznuje trideset let. Njuno 
življenjsko zgodbo z alkoholom in po njem, ki je ne skrivata pred svetom, je s svojim pogledom dopolnil strokovni sodelavec Nove brazde Bogdan Čufar. 

Od leve terapevt Bogdan Čufar, predsednik kluba Igor Hegedič in častni član Franci Erjavec
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Od petka do petka

Simon Šubic

Interpelacija »vlade brez 
hrbtenice«

Največja opozicijska stran-
ka SDS je ta teden vložila in-
terpelacijo o delu vlade, s ka-
tero zahtevajo razpravo o 
delu šibke vlade brez hrb-
tenice, kot se je izrazil njen 
predsednik Janez Janša. In-
terpelacijo so vložili »zaradi 
kršenja ustave in zakonov, 
neuresničevanja zavez iz ko-
alicijskega sporazuma vlad-
nih strank SMC, DeSUS in 
SD, slabega upravljanja z dr-
žavo in državnim premože-
njem ter vse večjega razvoj-
nega zaostanka za primerlji-
vimi državami v EU«. V raz-
pravi o interpelaciji želijo v 
SDS predvsem odgovor na 
vprašanje, »v kolikšni meri 
je vlada v prvi polovici man-
data 2014–2018 uresničeva-
la ustavno prisego in lastno 
koalicijsko pogodbo ter na 
katerih področjih so odsto-
panja od zastavljenih ciljev 
največja«. Interpelacija, tako 
Janša, bo zato tudi priložnost 
vlade, da pojasni morebitne 
nesporazume, popravi svo-
je napovedi iz koalicijske po-
godbe in bolj realno pove, kaj 
bo naredila. Kot je še pouda-
ril, se za vložitev konstruktiv-
ne nezaupnice niso odločili, 
od odgovorov vlade in raz-
prave pa bo odvisno, kakšne 
sklepe bi utegnili predlagati 
po koncu razprave. Sodeč po 
prvih odzivih iz koalicijskih 

vrst se zdi, da je ta ne bo za-
majala. Premier Miro Ce-
rar je dejal, da razloga za in-
terpelacijo zoper vlado ni, 
po mnenju predsednika De-
SUS Karla Erjavca pa bo in-
terpelacija kvečjemu prispe-
vala k strnitvi njihovih vrst. 
Matjaž Han iz SD je interpe-
lacijo ocenil za rušitev poli-
tične stabilnosti.

Davčne spremembe 
razjezile gospodarstvo

Državni zbor je ta teden 
sprejel mini davčno refor-
mo oziroma paket treh no-
vel davčnih zakonov, ki naj 
bi povečale konkurenčnost 
poslovnega okolja v Slove-
niji. Glavne spremembe so 
preoblikovanje lestvice za 
odmero dohodnine, s čimer 
razbremenjujejo plače nad 
1,64-kratnikom povprečne 
plače, uvajajo posebno davč-
no obravnavo za nagrade za 
poslovno uspešnost (13. pla-
ča in božičnica), za izplačila 
do višine 70 odstotkov pov-
prečne plače pa po novem 
ne bo treba obračunati doho-
dnine. Zaradi vseh sprejetih 
sprememb se bodo prora-
čunski prihodki v letu 2017 
zmanjšali za 106 milijonov 
evrov, v letu 2018 pa za do-
datnih 200.000 evrov, kar 
bodo večinoma nadomestili 
z zvišanjem davka od dohod-
kov pravnih oseb s sedanjih 
17 na 19 odstotkov. Sprejete 
spremembe pa še ne pome-
nijo konca iskanja rešitev za 

povečanje konkurenčnosti 
gospodarstva, je napoveda-
la nova finančna ministri-
ca Mateja Vraničar Erman. 
V Gospodarski zbornici Slo-
venije, Obrtno-podjetniški 
zbornici Slovenije, Združe-
nju delodajalcev Slovenije, 
Združenju delodajalcev obr-
ti in podjetnikov Slovenije 
ter Klubu slovenskih podje-
tnikov so po sprejetju mini 
davčne reforme, ki ji odloč-
no nasprotujejo, napove-
dali prekinitev pogovorov z 
vlado in protestni shod, kar 
je novo finančno ministri-
co presenetilo, saj so gospo-
darstveniki doslej kazali do-
kaj visoko raven razumeva-
nja za nadaljnje stabilno fi-
nančno okolje. Predsednik 
Obrtno-podjetniške zborni-
ce Slovenije Branko Meh je 
sicer poudaril, da so si ključ-
ni predstavniki gospodar-
stva več mesecev prizadeva-
li z argumenti prepričati vla-
do, naj bo davčna reforma 
odločna, razvojna in pravič-
na, česar pa ta ni upoštevala. 

Bavčar igra košarko

Po torkovi objavi posnet-
kov Igorja Bavčarja, ki zaradi 
hude bolezni ni odšel na pre-
stajanje zaporne kazni, med 
igranjem košarke, je minis-
ter za pravosodje Goran Kle-
menčič za Pop TV, ki je po-
snetke objavil, dejal, da če 
bo Bavčarjev primer zasta-
ral, bo storil vse, da bodo le-
tele glave. Po njegovem je 

zastaranje kateregakoli sod-
nega postopka najslabši re-
zultat. Bavčar je bil namreč 
pred približno tremi tedni v 
ponovljenem sojenju v za-
devi Istrabenz zaradi pranja 
denarja obsojen na pet let 
zapora. Sodba še ni pravno-
močna, Bavčar pa je že na-
povedal pritožbo, do zasta-
ranja pa je še manj kot leto 
dni. Na prvem sojenju so 
Bavčarja obsodili na sedem 
let zapora, a se je zaradi zdra-
vstvenih razlogov, češ da je 
na smrt bolan, odhodu v za-
por izognil, vrhovno sodišče 
pa je lani jeseni zadevo vrni-
lo v ponovno sojenje.

Bratuškova: gonja, kot je 
še ni bilo

Vrhovno sodišče je zavr-
nilo pritožbo Komisije za 
preprečevanje korupcije 
(KPK) na odločitev uprav-
nega sodišča v primeru kan-
didature Alenke Bratušek 
za evropsko komisarko, ki 
je odpravilo akt KPK, v ka-
terem so Bratuškovi očitali 
nasprotje interesov. Namiš-
ljena afera predsednika KPK 
Borisa Štefaneca se je sesula 
v prah, če bi imel v sebi vsaj 
malo ponosa in morale, bi 
definitivno odstopil, je od-
ločitev sodišča komentira-
la Bratuškova, prepričana, 
da se je na podlagi »akcije« 
KPK proti njej dogajala ne-
upravičena medijska gonja, 
kakršne pred njo ni bil dele-
žen še nihče. 

SDS interpelira vlado
SDS v razpravi o interpelaciji o delu vlade Mira Cerarja želi izvedeti, koliko volilnih obljub je ta do zdaj 
izpolnila. Državni zbor sprejel spremembe davčne zakonodaje, gospodarstveniki pa v bojkot. 

Prvak SDS Janez Janša je napovedal interpelacijo o delu 
vlade Mira Cerarja, ki je na polovici mandata. / Foto: arhiv GG

Predsednik Obrtno-podjetniške zbornice Slovenije Branko 
Meh vladi očita, da njena davčna reforma ni odločna, 
razvojna in pravična. / Foto: Tina Dokl

Nesojena evropska komisarka Alenka Bratušek je po zadnji 
odločitvi vrhovnega sodišča predsednika Komisije za 
preprečevanje korupcije Borisa Štefaneca pozvala k odstopu. 

Sprememba zakonodaje 
na področju koles s pomož-
nim motorjem, bolj pozna-
nih pod imenom 25-ke (vozi-
la, ki ne gredo več kot 25 ki-
lometrov na uro), je po zače-
tni pobudi NSi krenila v pov-
sem napačno smer. V NSi 
smo v začetku poletja pre-
dlagali, da bi zaradi zago-
tavljanja večje varnosti pos-
tavili minimalno starostno 
mejo za uporabo teh vozil 
na 14 let, predpisali uporabo 
zaščitne čelade do starosti 18 
let in uvedli identifikacijske 
tablice, s katerimi bi se laž-
je ugotovili povzročitelji pro-
metnih nesreč, in tudi mini-
malno zavarovanje, iz kate-
rega bi se krila škoda v pri-
meru nesreče.

Vladna koalicija je pred 
poletnimi počitnicami zgo-
raj navedene predloge NSi 

zavrnila in na zadnji sep-
tembrski seji DZ predlaga-
la svoje spremembe. Na-
mesto enostavne enkratne 
identifikacije koles s pomo-
žnim motorjem, ki smo jo 
predlagali v NSi, je posla-
nec SMC Igor Zorčič pred-
lagal registracijo teh vozil. 
Registracija vozil pa za se-
boj povleče tudi vsakoletni 
tehnični pregled, kar pa bo 
na daljše obdobje bistveno 
podražilo vožnjo s temi vo-
zili. Hkrati bo tehnični pre-
gled mnogim predstavljal 
neprijetno logistično ovi-
ro zaradi oddaljenosti teh-
ničnih centrov. Zakon, ki 
uvaja registracijo 25k in ga 
je vložil poslanec SMC Zor-
čič, je prejšnji teden do-
bil šibko večino v DZ. Zanj 
so glasovali samo poslan-
ci SMC, v opoziciji in SD 

smo bili proti, DeSUS se je 
vzdržal. Če čim bolj plastič-
no predstavim razliko med 
predlogom NSi in SMC: po 
predlogu, ki ga je dala NSi, 
mojemu sosedu, Janezu 
Novaku iz Zgornjega Tuhi-
nja, mopeda ne bi bilo tre-
ba peljati na tehnični pre-
gled, ampak bi zgolj vzel do-
kumente mopeda in jih od-
nesel na upravno enoto Ka-
mnik. Na upravni enoti bi 
dobil identifikacijsko tabli-
co, ki bi jo odnesel domov in 
namestil na moped. Zadeva 
bi bila urejena. Tak je bil to-
rej zavrnjen predlog Nove 
Slovenije. Bistvo identifika-
cijskih tablic je bilo v tem, 
da bi policisti lažje izsledi-
li povzročitelje prometnih 
nesreč, ki so pogosto zbe-
žali s kraja nesreče, škoda 
pa je ostala neporavnana. 

Po predlogu poslanca SMC 
Igorja Zorčiča pa bo moral 
sedaj Janez Novak iz Zgor-
njega Tuhinja moped od-
peljati v Podgorje pri Ka-
mniku, kjer imajo tehnič-
ne preglede, ter tam opra-
viti celoten postopek teh-
ničnega pregleda, odpeljati 
vozilo na stezo, plačati vse 
dajatve, in šele ko bo to sto-
ril, bo to vozilo tudi registri-
rano in primerno za upora-
bo. To bo moral delati vsako 
leto, če je moped starejši od 
osmih let. 

Uvedbi registracije s teh-
ničnimi pregledi 25-k sem 
najostreje nasprotoval. 
Kdor misli, da bodo tehnič-
ni pregledi zmanjšali zlora-
be in goljufije tistih, ki ome-
njena vozila sfrizirajo in se 
z njimi vozijo hitreje, kot bi 
se sicer po pravilih lahko, se 

moti. Tako imenovane blo-
kade na motorjih je namreč 
možno pred tehničnimi pre-
gledi ponovno namestiti in s 
tem prikazati tehnično pra-
vilno delujoč motor. Tako 
imenovani Zorčičev zakon 
bo tako kaznoval vse drža-
vljane, ne zgolj tiste, ki krši-
jo zakon. Zaradi Zorčičeve-
ga zakona bo moralo vsaj 20 
tisoč državljanov svoje 25-ke 
registrirati in jih redno vozi-
ti na tehnične preglede. To 
pomeni dodatne stroške in 
dodatno birokracijo, čemur 
pa v NSi v skladu z svojim 
programom ostro nasprotu-
jemo. Upam, da bo Držav-
ni svet izglasoval veto na za-
kon, saj v NSi želimo zago-
toviti le večjo varnost udele-
žencev v prometu, ne pa do-
datnih finančnih stroškov 
in bremen.

SMC uvaja registracijo »25-k«
Matej Tonin, poslanec NSi

moj pogled
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Slovenci v zamejstvu (528)

Na Obirskem o Kokotu in Hafnerju
Kovačeva gostilna na 

Obirskem je bila v sobo-
to znova gostitelj tradici-
onalnega srečanja članov 
Društva slovenskih pisate-
ljev na Koroškem. Prvo je 
bilo leta 1979, ko je takratni 
in danes že pokojni ravna-
telj dvojezične ljudske šole 
na Obirskem Valentin Po-
lanšek organiziral prvo sre-
čanje slovenskih pesnikov in 
pisateljev iz zamejstva. Kas-
neje je zamejsko srečeva-
nje postalo predvsem koro-
ško, letos pa je znova dobi-
lo čezmejno razsežnost, saj 
so na njem sodelovali pisa-
telj in pesnik Lužiških Srbov 
Jurij Koch, profesor slavisti-
ke na graški Univerzi An-
drej Leben in tržaški kultur-
nik Marko Kravos. Osrednji 
osebnosti, o katerih se je 
največ govorilo, pa sta bila 
koroški pisatelj, pesnik in 
kulturnik Andrej Kokot in 

prevajalec ter pisatelj Fabjan 
Hafner. Oba sta že pokojna, 
slednji dobre pol leta. Sreča-
nje je bilo končano z recita-
lom Hafnerjevih sonetov, ki 
jih je bral Miro Mueller, in 
nastopom mladih glasbenic 
v triu Sonus, v katerem igra-
jo kitaristki Sara Gregorič in 

Angelika Kos in violinistka 
Mira Gregorič, doma iz Glo-
basnice in okolice.

»Po moji oceni je bilo sre-
čanje, tako v strokovnem kot 
v družabnem delu uspešno, 
saj je bil odziv skoraj 30 so-
delujočih razveseljiv. Prišlo 
je do novih spoznanj in tudi 

spominjanja, kar je tudi po-
membno. Imeli smo ime-
nitne goste. Jurij Koch je pri-
šel iz Lužic in je bil tukaj že 
leta 1979 na prvem srečanju, 
poleg tega pa je prijateljeval 
z Andrejem Kokotom. Imela 
sta veliko skupnega. Oba sta 
pripadnika manjšine in oba 
sta zaradi tega trpela. Kokot 
je moral tudi v izgnanstvo. 
Profesor graške Univerze 
Andrej Leben nam je Koko-
ta kot pesnika in človeka, ki 
je od otroštva naprej sam do-
življal usodo koroškega Slo-
venca, predstavil z vidika slo-
venista. Marko Kravos, trža-
ški kulturni delavec, pa je so-
deloval tako s Kokotom in 
kasneje Hafnerjem, s kate-
rim sta zadnja leta tudi sku-
paj brala svoja dela. Ker je 
spomin na pokojnega prija-
telja še živ, je bilo še težje pri-
povedovati o njem. O Kokotu 
in Hafnerju je govoril še naš 

član, slavist Miha Vrbinc, ki 
je prevzel urejevanje literar-
ne revije Rastje. V njej bodo 
objavljene zadnje Hafnerje-
ve pesmi. Vsa predavanja na 
srečanju pa bodo objavljena 
v letošnjem koledarju Slo-
venske prosvetne zveze,« 
je po sobotnem srečanju na 
Obirskem povedal predse-
dnik Društva slovenskih pi-
sateljev na Koroškem Niko 
Kupper, tudi pesnik in pisa-
telj ter poklicni novinar slo-
venskega sporeda v dežel-
nem studiu avstrijske Radio-
televizije ORF v Celovcu. 

Recitator in glasbenice: Miro Mueller, Sara in Mira Gregorič 
ter Angelika Kos

Niko Kupper, predsednik 
Društva slovenskih 
pisateljev na Koroškem

Jože Košnjek

med sosedi

Miha Naglič

Med Indijo in ZDA

Indija je leta 2002 uzako-
nila komercialno nadome-
stno materinstvo in gestacij-
sko nadomestno materinstvo 
(ko se ženski v maternico vsta-
vi že oplojeno jajčece, ob tra-
dicionalnem postopku pa da-
ruje svojo spolno celico, ki jo 
nato oplodijo) in samo lani se 
je v tej industriji v Indiji obr-
nilo 1,76 milijarde evrov. Zdaj 
želijo nekateri to donosno de-
javnost onemogočiti z novim 
zakonom. Soumja Svaminat-
han, ena izmed predlagate-
ljic zakona: 'Maternice naših 
žensk dobesedno uporablja-
jo kot tovarne za najem. Zato 
menimo, da je izjemnega po-
mena, da se ta zakon sprejme 
predvsem za zaščito žensk.' 
Nadomestnega materinstva 
bi se po tem predlogu lahko 
posluževali le indijski pari, ki 
so poročeni najmanj pet let 
in ne morejo imeti otrok. Tuj-
cem pa bi prepovedali, da bi 
jim v zameno za plačilo nado-
mestna mati v Indiji donosila 
in rodila otroka in jim ga odda-
la v posvojitev. So tudi naspro-
tni glasovi. Indijska zdravnica 
Rita Baši: »To je bila odlična 
industrija. Od nje je imelo ko-
risti na tisoče parov. Če lahko 
ljudje pridejo v Indijo na ope-
racijo katarakte (izgubljanje 

prosojnosti očesne leče) ali 
srca, kaj je potem narobe s 
tem?« Ena izmed nadome-
stnih mater: »Vlada nam ne 
pomaga pri računih in stro-
ških. Moj mož je delavec in na 
dan zasluži tri dolarje (2,64 
evra), kaj lahko naredimo s 
tem denarjem?« Druga na-
domestna mati razlaga, da se 
je šele med svojim nadome-
stnim materinstvom naučila, 
kako mora nosečnica skrbe-
ti za svoje telo: »Ko sem no-
sila svojega otroka, mi ni nih-
če povedal, kaj moram jesti in 
piti ter čemu se moram izogi-
bati. To je zame skoraj kot šola 
za nosečnice.« Po vsej Indiji je 
okoli 2000 klinik za neplo-
dnost, v katerih se rodi več kot 
25.000 otrok na leto, od tega 
polovica staršem z Zahoda. 
Nadomestna mati v Indiji za 
svoje storitve prejme od 5000 
do 7000 dolarjev (4400–
6160 evrov), naročnika celot-
ni stroški stanejo okoli 25.000 
dolarjev ali 22.000 evrov (pot, 
bivanje in vsi nastali stroški). 
Znesek je za indijske ženske, 
ki na letni ravni zaslužijo do 
300 dolarjev (264 evrov), ve-
lik, a v primerjavi z nadome-
stnimi materami v ZDA maj-
hen. V ZDA je zaslužek nado-
mestne matere med 18.000 in 
25.000 dolarji in več (15.800–
22.000 evrov), celotni stroški 
za starše naročnike pa med 
50.000 in 250.000 dolarji 

(44.000–220.000 evrov). V 
povprečju je ta strošek v ZDA 
okrog 70.000 dolarjev. To 
ve odvetnik Steve Litz. V In-
dianapolisu (Indiana) že od 
1984 vodi podjetje Surroga-
te Mothers Inc., ki je posredo-
valo pri rojstvu več kot 400 ot-
rok. Sam ima dvojčka, ki sta ju 
z ženo dobila v postopku ume-
tne oploditve (OBMP). Pove 
tudi, komu ni pripravljen po-
magati. »Ima pa moj program 
eno omejitev. Če je ženska 
zmožna roditi, pa tega noče 
storiti, potem z njo ne bom 
sodeloval. Včasih se to zgo-
di. Klicala me je profesorica s 
Havajev in mi rekla, da nima 
časa zanositi. S takšnimi ljud-
mi ne sodelujemo.« O nado-
mestnih materah pove: »Kar 
je skupno vsem našim nado-
mestnim materam, je njihova 
velikodušnost. To so najbolj 
velikodušne osebe, kar sem 
jih spoznal v svojem življenju. 
To počnejo zato, ker želijo po-
magati nekomu, ki si želi ot-
roka. Seveda je pri tem dejav-
nik tudi denar. In to z vso pra-
vico. Tudi jaz rad opravljam 
svoje delo, a to še ne pome-
ni, da bom delal brezplačno.« 
In koliko dobi ameriška nado-
mestna mati?! »Nadomestna 
mati za rojstvo enega otro-
ka po navadi dobi 15.000 do-
larjev, za rojstvo dvojčkov pa 
20.000 dolarjev.« (Vir: MMC 
RTV SLO) – V ZDA je torej 

nadomestni otrok za naroč-
nika v povprečju trikrat dražji 
kot v Indiji.

Začarano in odčarano

»Dekleta poosebljajo ne-
kakšno začaranost, čas pred 
izgubo nedolžnosti, ki je ne 
bomo dobili nazaj. So svobo-
da in nedolžnost, magičen 
pogled na svet iz otroštva, oča-
ranost nad svetom, ki ga še ne 
poznaš in ga še vedno vsrka-
vaš. A upam, da tudi v odra-
slosti obstajajo načini za to, 
da ostanemo začarani. Že od 
nekdaj nam pravljice, miti, le-
gende orisujejo svet. Če bomo 
ohranili sposobnost in bo-
gastvo domišljije, če jo bomo 
delili, bi morda lahko bili sreč-
ni.« To je povedala francoska 
pisateljica Muriel Barbery o 
dekletih na pragu odraslosti, 
ki jih opisuje v svojih knjigah. 
Ob tem pomislim na odčara-
nost, ki jo v svojem nadome-
stnem materinstvu doživljajo 
indijska dekleta in žene …

Seks in denar

Ameriški pisatelj John Up-
dike (1932–2009) je zapisal: 
»Seks je kot denar, šele ko ga je 
preveč, ga je dovolj.« Sami pre-
sodite, ali ima prav ali ne. Tudi 
v luči gornjih navedb o nado-
mestnem materinstvu ima po 
svoje prav: gre za neločljivo so-
učinkovanje seksa in denarja. 
Bolj denarja kot seksa …

Bi kupili otroka?
Kaj je narobe, če da revna ženska svojo maternico v najem bogatemu paru z Zahoda, rodi otroka 
in dobi zato spodoben zaslužek? Je to le moralno vprašanje? Komercialno se namreč izplača tako 
naročnikom kot izvajalkam …

Indijske nadomestne matere čakajo na porod v eni od 
številnih klinik. / Foto: Wikipedija

Francoska pisateljica Muriel Barbery z angleško izdajo svoje 
knjige Življenje vilinov (jo že imamo tudi v slovenščini).

Pisatelj John Updike v skladišču svojih izdelkov, med 
knjigami, v katerih »je brez zadržkov trkal na vrata spalnic 
Američanov«. / Foto: Wikipedija
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Jože Košnjek

V nedeljo so v Janežiče-
vem rutu v Podrožci/Ro-
senbach nad Šentjakobom v 
Rožu blagoslovili in odprli za 
javnost »Janežičevo kapelo v 
ruševinah«. Svečanost, ki so 
se je udeležili številni obča-
ni občine Šentjakob, je bilo 
krajevno praznovanje, po-
leg tega pa eno od 16 prizori-
šč letošnjega Dneva spome-
nika, na katerem je umetno-
stni zgodovinar in vodja ko-
roške spomeniško varstve-
ne službe Gorazd Živko-
vič predstavi javnosti bolj 
in manj znane spomenike 
iz preteklosti obeh na Koro-
škem živečih narodov. Zato 
je bil tudi moto letošnjega 
Dneva spomenika »Skup-
no na poti«. Letos je bila v 
projekt vključena obnovlje-
na kapela družine Janežič 
iz Leš/Lessach. Čas odprtja 

je bil posrečeno izbran. Ko-
nec septembra leta 1906, to-
rej pred natanko 110 leti, je 
bil zgrajen karavanški žele-
zniški predor med Podrožco 
na koroški strani in Hrušico 
na slovenski strani. Kapelica 
z mrtvašnico in bližnje po-
kopališče sta bila leta 1903, 

torej tri leta po začetku grad-
nje predora, urejena prav za 
potrebe graditeljev predo-
ra na koroški strani. Skupaj 
jih je bilo nad 2000. Zanje je 
bilo zgrajeno posebno nase-
lje. Raziskovalci zgodovine 
gradnje predora in kapelice 
so ugotovili, da so graditelji 

predora zaradi težkih delov-
nih in življenjskih razmer 
ter bolezni pogosto iska-
li uteho tudi v kapeli, 22 pa 
se jih je v njej tudi poslovilo 
od tega sveta. Med njimi so 
bili štirje mrtvorojeni otroci 
in tri žrtve nasilja, ki je bilo 
zaradi pisane narodnostne 
sestave kopačev in njihovih 
različnih značajev, navad in 
potreb nekaj običajnega. Ka-
peli je bilo usojeno le 13 let 
miru. Leta 1919, ko se je za 
mejo med Avstrijo in teda-
njo Kraljevino SHS vnel boj 
za Koroško, je bila zaradi to-
povskih granat težko poško-
dovana. Čeprav je bila vsa ta 
leta v ruševinah, so negova-
li domačini do nje spoštljiv 
odnos. 

Sedaj je rešena propada. 
Za to so zaslužni avstrijski 
in koroški zavod za spome-
niško varstvo in njegov pred-
stojnik Gorazd Živkovič, 

Občina Šentjakob in druži-
na Janežič iz Leš. Zanjo je 
ta kraj še posebej svet. V bli-
žini kapele je križ, na kate-
rem piše, da se je 19. maja 
leta 2014 pri delu v gozdu 
smrtno ponesrečil gospodar 
Franci Janežič. Njegovo vlo-
go je prevzel sin Peter.

Govorci na slovesnosti, de-
želni varuh kulturne dediš-
čine Gorazd Živkovič, gos-
podar Peter Janežič, župan 
občine Šentjakob Heinrich 

Kattnig in šentjakobski žu-
pnik in dekan Jurij Buch, ki 
je kapelo in pokopališče po 
113 letih znova blagoslovil, so 
bili enotni v želji, naj bo ka-
pela simbol miru in protest 
zoper nasilje in vojno. Tudi 
v različnosti je možnost, da 
lahko slehernik zaživi živ-
ljenje, ki ga čuti v srcu. Za 
sklep svečanosti je zadonela 
Lipa, ki jo je zapel šentjakob-
ski pevski zbor pod vodstvom 
Primoža Kerštanja.  

Kapelica, spomin na 
graditev predora
Te dni mineva 110 let, kar je skozi karavanški predor med Podrožco in Hrušico zapeljal prvi vlak. Na 
njegovo gradnjo spominja kapelica v Janežičevem rutu v Podrožci nad Šentjakobom na Koroškem.

Leta 1903 zgrajena in v bojih za Koroško leta 1919 
poškodovana, sedaj pa obnovljena Janežičeva kapela v 
Rutah nad Podrožco je simbol miru in protesta zoper vojno, 
obenem pa spomin na gradnjo železniškega predora med 
Koroško in Slovenijo.

Igor Kavčič

Sredica ustvarjanja inter-
medijske umetnice Sanele 
Jahić je raziskovanje razme-
rij med človekom in strojem 
ter med delavcem in deloda-
jalcem znotraj proizvodne-
ga procesa. V svojem najno-
vejšem projektu Menedžer 
med nami, ki je sestavljen 
iz dveh delov, videa Moje, 
tvoje, naše, vaše in grafične-
ga razstavnega projekta Pet 
stiskov rok, pa se umetnica 
med drugim zanima tudi za 
dva uspešna primera dela-
vskih odkupov – z željo po-
kazati na pozitivne prakse, 
ki smo jim priča v človeku 
ne ravno naklonjenih časih 
globalnega kapitalizma. 

»V smislu delavskega la-
stništva se mi je zdel zani-
miv spoj delavca in lastni-
ka kot enega pojma. Gre za 
skupek ljudi, bolj ali manj 
povezanih v neki kolektiv, 
ki se je znašel v krizni si-
tuaciji ali v trenutku nesta-
bilnosti, ki se ne sprašuje 
zgolj, kaj se bo zgodilo, am-
pak raje začne sam aktiv-
no iskati rešitve. Ne zana-
ša se na dejavnike od zunaj 
in sam prevzame odločitev 

in z njo odgovornost v svo-
je roke. To je tisti poziti-
ven in hkrati tudi inspirati-
ven moment, ki sem ga že-
lela poudariti,« svoje zani-
manje za omenjeno tema-
tiko pojasnjuje Sanela Ja-
hić, ki se je pri umetniški 
predstavitvi odločila za me-
dij videa. Lani je za potrebe 
snemanja izjav in prostorov 
večkrat obiskala Gorenjski 
glas, podobno tudi Domel. 
»Ni lahko vizualizirati neke 
zgodbe, če imaš ljudi, ki go-
vorijo o strahu, o skupnos-
ti, o odgovornosti. Nastopa-
joče sem želela pred kame-
ro dobiti sproščene. Hkrati 
pa je video primeren zara-
di naracije in velike količi-
ne podatkov.« 

Na velikem platnu so na 
ogled trije filmi, dolgi od 
sedem do osem minut. V 
prvem je avtorica skozi sicer 
različno pot, po kateri je priš-
lo do notranjega lastništva in 
delavskega odkupa, obe pod-
jetji spojila. V drugem delu 
spoznamo, kaj solastništvo 
pomeni za ljudi, ki so pred-
stavljeni, tretji del pa je kon-
cipiran na temo odnosa pred-
vsem Domela do klasično or-
ganiziranih podjetij in trga. 

Avtorico je zanimalo, 
kako je do odkupa dele-
žev podjetja prišlo, kaj se 
je z njim spremenilo za za-
poslene, ali je poslej njihov 
odnos do dela drugačen, 
kakšen je njihov vpliv na so-
odločanje pri vodenju pod-
jetja. »Obe poti sta prvotno 
izhajali iz strahu pred izgu-
bo dela. Druga skupna toč-
ka se mi je zdela zadržanost 
glede vpliva lastniške struk-
ture hkrati pa odnos zapo-
slenih do dela ostaja isti in 
se ni dosti spremenil. Kljub 
temu da sem na snema-
nje vselej prišla pripravlje-
na, pa mislim, da je bil pri 
tem vprašanju vendarle ne-
kaj obrambnega mehaniz-
ma v podajanju izjav. Če 
se je pokazal neki zadržek 
pri strukturi lastništva, pa 
se je izkazalo, da je v foku-
su ljudi predvsem trajnejši 
način organizacije dela in 
neka dolgoročna strategija, 
ki ohranja delovna mesta. 
V nasprotju s sicer zelo po-
gostim radikalnim maksi-
miranjem dobička na kra-
tek rok, kar lahko vodi tudi 
v propad podjetja,« razmi-
šlja Jahićeva, ki se je v prip-
ravi projekta poglobila v 

številne raziskave in tudi 
aktualne dogodke doma in 
v svetu na to temo. V vseh 
treh filmih se prepletajo 
posnetki govorcev zaposle-
nih in posnetki z delovne-
ga mesta oziroma proizvo-
dnje. V primerih obeh pod-
jetij nas navdaja misel, da 
gre za kapitalizem s človeš-
kim obrazom.

V drugem delu razstave 
z naslovom Pet stiskov rok 

Sanela Jahić prinaša vpog-
led v razmerje med člove-
kom in tehnologijo – kot 
je zapisala kustosinja raz-
stave Alenka Trebušak, na 
sebi lasten umetniški način 
v obliki socialnega eksperi-
menta. Če je v preteklih de-
lih obravnavala ujetost de-
lavca v proizvodni proces, 
njegovo podrejenost stro-
ju in normam, je tokrat obr-
nila logiko in meritvam 

podvrgla menedžerje. Z na-
tančnimi senzorji, pritrje-
nimi na roko člana uprave, 
je izvedla meritev moči sti-
ska ter krčenja mišic pri ro-
kovanju. To je na razstavi 
zabeleženo v grafičnih pri-
kazih. Razstava bo v Kultur-
nem centru Tobačna 001 na 
Tobačni ulici v Ljubljani na 
ogled do 14. oktobra, in si-
cer od torka do petka med 
11. in 17. uro.

Delavec in lastnik je družbenik
V Kulturnem centru Tobačna 001 v Ljubljani je na ogled razstava Menedžer med nami intermedijske umetnice Sanele Jahić iz Škofje Loke. 

V treh videozgodbah je Sanela Jahić predstavila dva uspešna primera delavskih odkupov na 
Gorenjskem – podjetij Domel in Gorenjski glas. / Foto: Igor Kavčič

Ker so bile Karavanke največja ovira za neposredno 
železniško povezavo Koroške z novo bohinjsko 
železnico (odprli so jo julija leta 1906), so leta 1900 
začeli vrtati še 7976 metrov dolg predor pod sedlom 
Rožca med Podrožco na Koroškem in Hrušico na naši 
strani. Predor je bil prebit sredi leta 1905, dela pa so 
bila po 47 mesecih uradno končana na današnji dan 
pred 110 leti. Dan kasneje je skozi predor zapeljal prvi 
vlak. Predor je z obeh strani gradilo nad 3000 delavcev 
različnih narodnosti. Zaradi težkih delovnih pogojev 
in nesreč, skupaj jih je bilo 52, jih je veliko umrlo. 
Največ leta 1904, ko je zaradi eksplozije metana 
naenkrat umrlo 15 delavcev. Pokojnike so pokopali v 
Podrožci in na slovenski strani.
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Ana Šubic

Davča, ki velja za največjo 
slovensko vas, je poznana 
tudi po lanu, ki so ga na kme-
tijah pod obronki Porezna 
in Blegoša sejali in trli vse 
do 60-ih let prejšnjega sto-
letja. »Nato pa so to opustili 
in šli 'na šiht' v Železnike,« 
na koncu novega dokumen-
tarnega filma Davča in lan 
pojasnjujejo njegovi glav-
ni junaki – starejši domači-
ni, zbrani za kmečko mizo v 
»hiši« pr' Pstinarju. Tradici-
jo predelave lanu v Davči oh-
ranjajo z vsakoletnim Dne-
vom teric, svoje pa bo dodal 
tudi 45-minutni film, ki ga 
je Janez Habjan iz Železni-
kov posnel na željo Davčar-
jev. »Posneli smo film s še 
živečimi domačini, ki znajo 
iz prve roke povedati in po-
kazati, kako so nekoč sejali 
in predelovali lan – z željo, 

da to ne bi šlo v pozabo,« je 
dejal Habjan. Film si lahko 
ogledate nocoj ob 19. uri v 
galeriji Muzeja Železniki.

O predelavi lanu v Davči si-
cer že obstaja krajši, 20-mi-
nutni film, ki so ga pred ne-
kaj leti na pobudo Turistič-
nega društva Davča posneli 
pr' Vrhovc in ga nato posla-
li v nekatere šole, muzeje in 
na občine. Profesionalni eki-
pi se je tedaj s svojo kame-
ro pridružil tudi Habjan, ki 
je doslej v svojem prostem 
času posnel že osem doku-
mentarnih filmov o nekda-
njih običajih in obrteh v Sel-
ški dolini. Odločil se je, da bo 
film razširil in v njem prika-
zal celotne postopke prede-
lave lanu vključno z običa-
ji, ki so spremljali ta opravi-
la, spomine na to pa v spro-
ščenem pogovoru obujajo 
že omenjeni domačini. »Ko 
so bili za mizo, sem postavil 

kamero in jih prosil, naj zač-
nejo pripovedovati o lanu. 
Glavna igralka je Minka Pe-
ternelj, ki odlično govori v di-
alektu, takšnem, ki že malo 
vleče na cerkljansko obmo-
čje. V pogovoru za mizo so-
delujejo še Ivanka Ambro-
žič, Marija Bevk, Tine Kej-
žar, Malka Peternelj, Janez 
Primožič in žal že pokojni 
Stane Peternelj, sicer pa v fil-
mu nastopajo tudi drugi do-
mačini,« je povedal Habjan.

»S konji se je 'fajn' oralo, z 
voli je bil pa tak 'mater'. Naj-
slabše je pa bilo, če sta bila 
skupaj konj in vol, še slab-
še kot dva vola skupaj …« do-
mačini v filmu podoživljajo 
stare čase. Povedo tudi, da so 
lan sejali tako kot žito, a je 
morala biti primerna gosto-
ta – pet semen pod en palec. 
Ko je lan rasel, se je Habjan 
večkrat vrnil v Davčo, da ga je 
posnel v različnih velikostih, 

včasih se je tam ustavil kar 
spotoma med službo – je 
namreč veterinar. Pripoved 
domačinov je obogatil tudi 
s posnetki postopkov, ki so 
potrebni, da iz lanene bilke 
dobimo platno. Konec pole-
tja so lan populili, ga posu-
šili in obtolkli, da je odpad-
lo seme. Nato so ga poveza-
li v večje snope ter ga sep-
tembra ali oktobra pogrni-
li na pust grič, na late, da ni 
bil na zemlji, pripovedujejo 
domačini. Nato je bil tri te-
dne na dežju in soncu, da so 
se naredila vlakna, da se je 
»zgodil«, kot so dejali nekoč. 
Posušili so ga v laneni jami, 

pozimi pa je prišlo na vrsto 
trenje lanu. Sledilo je mika-
nje prediva, predenje na ko-
lovratu, kar v filmu prikaže-
jo pr' Pstinarju, po konča-
nem opravilu pa se vaščani 
v soju latern v visokem sne-
gu, ki so ga za potrebe filma 
namenoma čakali, odpra-
vijo proti domu … Prikazali 
so tudi pranje štren, navija-
nje v klovčke in tkanje platna 
na statvah. Platno so uporab-
ljali za posteljnino, žaklje, iz 
lanenih niti pa so izdelovali 
vrvi, razlagajo domačini. 

Film predstavlja tudi le-
pote Davče. Že na začetku 
gledalca »pozdravi« divji 

petelin, prikazana je srnjad, 
ki jo je Habjan posnel na 
jagi, pa tudi čudovita nara-
va, davški slapovi, za katere 
mnogi niti ne vedo, cerkev …

Habjan je film snemal v 
letih 2014 in 2015, snema-
nja pa so potekala zelo glad-
ko. »Nastopajoči so se drža-
li dogovorov, sicer pa je vse 
skupaj koordiniral Lojze Je-
lenc, predsednik turistične-
ga društva,« je povedal. Sne-
ma zelo rad, več preglavic 
mu povzroča montaža, tudi 
zato, ker je bilo film treba 
zelo strniti, tokrat v 45 mi-
nut, posnetega materiala pa 
bilo vsaj desetkrat več.

Kako so v Davči 
pridelovali lan
Lepote Davče in tradicija predelave lanu, ki jo v tej vasi ohranjajo še danes, 
so glavna tema novega, že osmega dokumentarnega filma Janeza Habjana. 
Nocoj ob 19. uri ga bodo predvajali v galeriji Muzeja Železniki.

Janez Habjan s šopkom lanu, ki krasi tudi ovitek njegovega novega filma Davča in lan. 
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Suzana P. Kovačič

Hasan, rojen v velikem 
iranskem mestu Širaz, per-
zijski kulturni prestolni-
ci, je prispel po več kot šti-
rih mesecih trajajoče nad-
človeško težke poti v Slove-
nijo, kjer je zaprosil za azil. 
»Od prvega dne v azilnem 
domu v Ljubljani je začel 
svojo novonastalo, dokaj ne-
ugodno situacijo z vso zav-
zetostjo, delavnostjo in nep-
risiljenim človeškim pristo-
pom obračati čim bolj v svo-
je dobro – in obenem v dob-
ro drugih, ki ga poznamo 
in z njim sodelujemo. Ta-
koj se je vključil v vse ponu-
jene brezplačne dejavnosti, 
predvsem v tečaje slovenšči-
ne. Naš jezik po nekaj mese-
cih učenja že precej obvla-
da, v prostorih Slovenske fi-
lantropije pa kot prostovo-
ljec poučuje svoj materni je-
zik – perzijščino,« je o tem, 
kako vidi in doživlja Hasa-
na, povedala najprej prosto-
voljka pri Slovenski filan-
tropiji Mira Hladnik. 

Hasanova volja po učenju 
slovenščine je velika, tudi o 
svoji poti iz Irana v Slove-
nijo je številnim udeležen-
cem Jesenskih besedarij – 
njegova zgodba je zapisana 
tudi v knjižici, ki so jo izdali 

pri Društvu upokojencev Tr-
žič – v tržiški knjižnici pove-
dal v slovenščini. »Jaz sem 
Hasan. Star sem 33 let. Pri-
hajam iz Irana. V mestu Ši-
raz sem bil računovodja in 
direktor tovarne. Ker je bilo 

moje življenje v nevarnos-
ti, sem se odločil, da se pre-
selim v varno državo. Podal 
sem se na nevarno pot, ki 
je trajala približno štiri me-
sece. Na tej poti je bilo člo-
veško življenje zelo malo 

vredno.« Opisal je, kako je s 
prijatelji po potovanju z vla-
kom do Tabriza pot nadalje-
val peš, osem ur čez hribe in 
doline na začetku zime. Ko 
jim je uspelo prečkati mejo 
med Iranom in Turčijo, je 
slab mesec preživel v Tur-
čiji, potem pa jim je neki ti-
hotapec predlagal pot nap-
rej skozi Bolgarijo z beseda-
mi »samo štiri ure morate iti 
peš, potem se boste peljali z 
avtom«. Kot je povedal Ha-
san, je bila to velika laž in na-
mesto štiri ure so štiri dni in 
štiri noči pešačili brez hrane 
in pijače: »Zadnja dva dneva 
smo končno lahko pili vodo 
iz rek in potokov. V gozdu je 
bilo zelo mrzlo, gore so bile 
neprehodne, takrat smo bili 
že blizu smrti.« Slučajno so 
jih našli bolgarski vojaki in 
samo to jim je rešilo življe-
nje, se spominja Hasan, a 
obenem žalostno doda, da so 
jih vojaki aretirali, pretepli, 
pobrali denar, zasegli mobi-
tele. Potem so jih v vojaških 
vozilih peljali nazaj na mejo 
in izgnali nazaj v Turčijo.

Ko so si pozdravili rane, 
jim je neki drugi tihotapec 
obljubil, da jih bo varno po 
morju prepeljal v Grčijo. V 
resnici je bil to majhen, gu-
mijast čoln, v katerem je bilo 
preveč ljudi in kar pogosto 
vidimo po televizijskih po-
snetkih: visoki valovi, mrzlo 
morje, brez rešilnih jopičev. 
Gumenjak, na katerem je bil 
tudi Hasan, se je potopil, na 
srečo šele blizu grške obale, 
tako da so jih rešili.  

Hasan je slaba dva me-
seca preživel v Grčiji, v šes-
tem poskusu mu je iz Grči-
je uspelo priti v Makedoni-
jo. Iz Makedonije je po šes-
tih dneh prišel v Slovenijo 
in zaprosil za mednarodno 
zaščito. »Šesti mesec živim 
v azilnem domu v Ljublja-
ni in čakam na odločitev, ali 
lahko ostanem tukaj ali ne. 
Čeprav imam hudo domo-
tožje pa tudi življenje v azil-
nem domu ni lahko, sem 
hvaležen Slovencem in slo-
venski vladi, ker smem žive-
ti v varnem okolju v Sloveni-
ji,« je še povedal.

Hasanov beg v varnejši svet
Neznanega in neznanih ljudi nas je manj strah, če jih povabimo medse in prisluhnemo njihovi zgodbi. Prav to so naredili pri Društvu upokojencev Tržič 
in na literarni večer, na Jesenske besedarije, povabili k sodelovanju iranskega begunca Hasana. Kdo je torej Hasan, kakšno prihodnost si želi? O tem je 
pripovedoval sam. V lepi slovenščini, ki se je uči šele nekaj mesecev.

Hasan s prostovoljko Miro Hladnik v Knjižnici dr. Toneta Pretnarja v Tržiču
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Mateja Rant

Že pri 23 letih ste uspeli do-
biti službo v eni najbolj zna-
nih investicijskih bank Mor-
gan Stanley. Za marsikoga 
bi že to predstavljalo vrhu-
nec kariere, vi pa ste šele na 
začetku poklicne poti …

»Res je, vendar o tem ne 
razmišljam na tak način. 
Samo sam veš, koliko si spo-
soben, tako da je najbolje, da 
se primerjaš zgolj s samim 
seboj in si postaviš temu pri-
merne cilje.«

Kako ste si ob vpisu na študij 
finančne matematike v Lju-
bljani zamišljali svojo pri-
hodnjo kariero – ste že tak-
rat točno vedeli, kaj hočete in 
kako to doseči?

»Sploh ne. Takrat sem bil 
povsem posvečen plesu in 
sem se želel profesionalno 
ukvarjati s plesom, ob tem 
pa končati univerzo. Ob vpi-
su na univerzo sem finanč-
no matematiko izbral zato, 
ker mi je šla matematika 
vedno dobro brez veliko vlo-
ženega truda in ker je vedno 
dobro imeti nekaj znanja s 
področja financ.«

Študij ste nadaljevali na Ox-
fordu. Zakaj ste se odločili za 
Oxford in kako vam je uspe-
lo priti na eno najuglednej-
ših univerz na svetu?

»Na začetku sem si za 
magisterij finančne mate-
matike izbral tri najbolj-
še univerze v Evropi, Uni-
verzo v Oxfordu,  Imperial 
College London  in Švicar-
sko državno tehniško viso-
ko šolo (ETH) Zürich. Seve-
da sem si najbolj želel štu-
dirati na Oxfordu, ker je to 
ena najprestižnejših svetov-
nih univerz, ki ti – poleg zna-
nja in odličnih možnosti za 
zaposlitev – nudi tudi enkra-
tno izkušnjo, ki si jo zapom-
niš za vse življenje. Prepri-
čal sem jih najbrž predvsem 
s svojim potencialom in do-
kazano delavnostjo. Pa seve-
da s samimi intervjuji, kjer 
gre predvsem za preverjanje 
znanja matematike in pro-
gramiranja.«

S čim ste po vašem prepri-
čali odgovorne v Morgan 
Stanley, da so med množi-
co tistih, ki se potegujejo za 
to službo, opazili ravno vašo 
prijavo?

»Pri teh bankah je tako, 
da imajo vsako leto popla-
vo prijav, zato je običajno za 
banke prvi korak, da izloči-
jo tiste, ki niso iz najboljših 

desetih oziroma petnajstih 
univerz na svetu. Nato sle-
dijo intervjuji, kjer je seve-
da znanje na prvem mestu, 
vendar jih zanima tudi, kako 
deluješ pod pritiskom, reci-
mo kakšen pristop imaš pri 
reševanju nalog, za katere v 
resnici še nimaš znanja, da 
bi jih rešil. Pa tudi, koliko ob-
šolskih dejavnosti si obisko-
val. To jim namreč pove, ali 
si dovolj sposoben in dovolj 
dobro razporejaš svoj čas, da 
si imel poleg študija čas še za 
kaj drugega.«

Poklicno kariero boste zdaj 
nadaljevali pri še eni izmed 
največjih svetovnih bank, J. 
P. Morgan. Kako se vam je 
tu uspelo prebiti skozi selek-
cijsko sito?

»Pri J. P. Morgan je selek-
cija podobna. Ko sem de-
cembra lani sprejel ponud-
bo za pripravništvo (intern-
ship) pri Morgan Stanleyu, 
sem imel ponudbo za pri-
pravništvo tudi pri J. P. Mor-
gan, ki mi je kot banka bolj 

všeč, vendar mi takrat še 
niso mogli točno povedati, v 
kateri ekipi bom pristal. Ko 
sem zavrnil ponudbo, so mi 
dali dodatni dan intervju-
jev, po katerih so mi ponu-
dili pogodbo za nedoločen 
čas, vendar mi pozicija ni 
bila najbolj všeč. Potem pa 
sem med pripravništvom v 
Morgan Stanleyju prek zu-
nanjih rekruterjev našel po-
dobno pozicijo pri J. P. Mor-
ganu, še enkrat opravil vse 
intervjuje in dobil službo.«

Postali ste del skupine iz-
branih mladih strokovnja-
kov Quant. S čim se ukvar-
jate v tej skupini?

»V tej skupini primar-
no skrbimo za razvijanje, 
vzdrževanje in implementa-
cijo matematičnih modelov 
za ocenitev in izračunavanje 
tveganja finančnih instru-
mentov. Ker pa sodelujemo 
z veliko različnimi ekipami 
znotraj in zunaj podjetja, 
dobimo tudi veliko drugač-
nih nalog, od analiziranja 

svojih tekmecev do statistič-
ne analize in tako imenova-
nega 'machine learninga' – 
gre za vejo statistične oziro-
ma podatkovne analize, ki 
se ukvarja z avtomatizacijo 
grajenja in kalibriranja mo-
delov. Uporablja algoritme, 
ki se sami sproti trenira-
jo, izboljšujejo in odkrivajo 
vzorce, ki jih mi ne bi odkri-
li. Delo je v glavnem zelo ra-
znoliko.«

Kako je videti vaš običajen 
delovni dan v tako veliki ban-
ki?

»Vstajam okrog pol os-
mih zjutraj, delovni dan 
začnem uro kasneje, kon-
čam pa ga nekaj čez sedmo 
uro zvečer. Vmes imam pol 
ure časa za kosilo, kavico po-
pijem kar ob računalniku … 
Veliko časa posvetim branju 
oziroma pisanju matema-
tičnih in finančnih člankov 
ter programiranju. Precej 
časa gre tudi za delo z ekipo, 
kjer predstavljam svoje ide-
je in napredek ter dobim po-
vratno informacijo od starej-
ših. Obenem aktivno sode-
lujem pri projektih, s kate-
rimi se ukvarjajo drugi. Os-
talo pa predstavljajo sestan-
ki, konference in predstavi-
tve zunaj naše ekipe. Zvečer 
se običajno odpravim na tek, 
včasih tudi v fitnes, bazen ali 
savno.«

Kakšne so vaše ambicije v 
prihodnje, kje se vidite čez 
nekaj let?

»Trenutno je čas, da se 
posvetim pridobivanju širo-
kega tehničnega znanja, čez 
pet do deset let pa bi si že-
lel v menedžment, verjetno 
v Sloveniji.«

Sami pravite, da za vas ne-
uspeh enostavno ne obsta-
ja, čeprav si vedno postavlja-
te zelo visoke cilje. Pa vas je 
kljub temu vsaj malo strah, 
kadar ste pred novim izzi-
vom? Kako se spopadate s 
tem?

»Nekaj nervoze je ved-
no prisotne. Načeloma se s 
tem uspešno spopadam in 
ni problemov, dokler imam 
dovolj energije, da se osre-
dotočim na samo delo in 
pripravo. Tako nimam časa 
razmišljati o tveganju. Je pa 
res, da ko ta obdobja stalnih 
pritiskov trajajo dlje časa – 
kot recimo štirimesečno ob-
dobje lani, ko sem imel ok-
rog petdeset intervjujev –, ni 
najlažje in včasih potrebuješ 
kakšen teden počitka, da pri-
deš k sebi.«

Ponašate se tudi z večkra-
tnim naslovom državnega 
prvaka v latinskoameriških 
in standardnih plesih. Vas 
ista tekmovalnost kot pri 
plesu žene naprej tudi pri 
delu?

»Pri plesu je malo lažje, 
ker imaš tekmovanja ves 
čas, tako da imaš ves čas 
kratkoročne cilje, za katere 
delaš. Pri delu je drugače in 
me bolj žene to, da odlično 
opravim projekt ter se doka-
žem svoji ekipi in drugim v 
podjetju, pa seveda da nabi-
ram znanje.«

Kljub uspešni karieri v naj-
večjih svetovnih bankah se 
nameravate vrniti v Sloveni-
jo. Kaj vas vleče nazaj v Slo-
venijo?

»Kakovost življenja v Slo-
veniji je mnogo višja. Mor-
je, gore, narava ... Sloveni-
ja je resnično lepa država in 
vse je na dosegu roke. Pa se-
veda tudi družina. Kariera je 
pomembna, vendar ne toli-
ko, da bi za seboj pustil lju-
di, ki so mi jo omogočili in ki 
so mi najdražji.«

Kaj bi v Sloveniji lahko za vas 
predstavljalo največji izziv? 
Kako bi lahko pridobljeno 
znanje uporabili v Sloveniji?

»Ta čas se s tem ne obre-
menjujem preveč. Glede na 
to, da sem pravkar dopolnil 
24 let, še nimam veliko iz-
kušenj. Kakor vem, prav ve-
liko izvedenih instrumentov 
v Sloveniji ni, modeli pa, če 
so, so precej enostavni. Tako 
da vsega, kar se bom naučil 
v tujini, doma verjetno ne 
bom mogel uporabiti. Ven-
dar me to ne skrbi, saj vsa-
kodnevno rešujem nove pro-
bleme, tako da sem se nava-
jen hitro učiti in prilagajati, 
moj spekter znanja pa je ozi-
roma še bo zelo širok.«

Kaj pa bi bil vaš nasvet mla-
dim, ki se šele odločajo za is-
kanje študijskih in poslov-
nih priložnosti v tujini?

»Glede poslovnih prilož-
nosti bi zagotovo priporo-
čal, da jih mladi maksimal-
no izkoristijo. Glede študija 
pa je tako, da bi ga priporo-
čil predvsem tistim, ki ima-
jo možnost izbora katere od 
boljših svetovnih univerz 
oziroma si želijo v tujini os-
tati tudi nekaj let po študiju. 
Drugače je mogoče bolje os-
tati doma, ker so tudi nekate-
re naše fakultete vrhunske, 
poleg tega pa študenti lah-
ko v času študija že pridobi-
jo poznanstva in reference.«

Kariera pomembna, družina še bolj
Andraž Erzin z Luž je že pri 23 letih začel graditi poklicno kariero pri eni najbolj znanih investicijskih bank Morgan Stanley, po 
opravljenem polletnem pripravništvu pa se je odločil za delo v J. P. Morgan, ki mu je bila kot banka že prej bolj všeč, a sprva zanj 
niso imeli na voljo mesta, ki bi mu ustrezalo. Zdaj je del skupine izbranih mladih strokovnjakov Quant.

Andraž Erzin / Foto: osebni arhiv

Andraž 
Erzin

 “Vsega, kar se 
bom naučil v 
tujini, doma 
verjetno ne bom 
mogel uporabiti. 
Vendar me to 
ne skrbi, saj 
vsakodnevno 
rešujem nove 
probleme, 
tako da sem 
se navajen 
hitro učiti in 
prilagajati, moj 
spekter znanja 
pa je oziroma še 
bo zelo širok.”
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Na Gorenjskem v deželi Kranjski

Franc Pavlin – gradbeni in bančni strokovnjak
V Podbrezjah pri Naklem 

je nekdaj slovel velepose-
stnik in vinski trgovec Aleš 
Pavlin, vendar je njegovo 
slavo močno zasenčil njegov 
sin Franc Pavlin, ki se mu 
je rodil v Podbrezjah »pri 
Francku« 1. oktobra 1860. 
Postal je eden najvplivnejši 
Slovencev v gradbeništvu in 
bančništvu.

Gospodarsko se je začel 
udejstvovati že kot akade-
mik. Leta 1885 je ustanovil v 
Podbrezjah Prvo gorenjsko 
kmetsko posojilnico, prvo 
zadrugo te vrste na Gorenj-
skem. Uspešno je delovala 
do leta 1888, ko je diplomi-
ral na Tehnični fakulteti na 
Dunaju in odšel v državno 
službo v Trst.

Od 12. marca 1888 je de-
lal kot stavbeni praktikant 
v Trstu. Leta 1890 je pos-
tal stavbni pristav. Tedaj je 
zaključil zidanje nove ceste 

Bača–Hudajužna–Podbrdo 
(1890–1892) tako dobro, da 
je državno namestništvo v 
pohvalnem dekretu posta-
vilo to delo za vzor drugim. 
Leta 1891 je postal inženir, 
julija 1893 pa je bil na svo-
jo prošnjo premeščen k de-
želni vladi v Ljubljano. V le-
tih 1898–1908 je bil vodja 
stavbenega okraja v Ljublja-
ni. Leta 1899 je napredoval 
za nadinženirja, leta 1906 je 
dobil naslov in značaj stav-
bnega svetnika, postal leta 
1908 pravi stavbni svetnik, 
9. oktobra 1911 pa višji stav-
bni svetnik in načelnik stav-
bnega oddelka.

Kot inženir in vodja stav-
bnega okraja Ljubljana je 
speljal leta 1896 tlakova-
nje in reguliranje delov dr-
žavnih cest v ljubljanskem 
obmestju (Dunajska ces-
ta, zgornji del Rožne ulice), 
leta 1898 gradnjo državnega 

cestnega mosta čez Savo pri 
Črnučah in na obeh straneh 
Dunajske ceste od Ljubljani 
do Ježice naredil bankete in 
jih zasadil z lipovim drevo-
redom.

Pozneje je izpeljal popra-
vilo državne ceste Ajdovšči-
na–Hrušica–Logatec v progi 
Šturje–Col in idrijske ceste v 
dolini Idrijce. V letih 1908–
1911 je vodil regulacijska 
dela na Ljubljanici in osuše-
valna dela na Ljubljanskem 
barju. V letih 1914–1915 je 
sezidal novi Šentjakobski 
most v Ljubljani ter v letih 
1915–1916 dokončal preloži-
tev klanca na državni gorenj-
ski cesti med Naklim in Bi-
strico pri Podbrezjah … 

Izredno priznan in vpli-
ven je bil tudi v bančni-
štvu. Leta 1900 je bil sou-
stanovitelj Ljubljanske kre-
ditne banke in v letih 1907–
1911 podpredsednik Mestne 

hranilnice ljubljanske. Bil je 
tudi med ustanovitelji Lju-
bljanske kreditne banke, v 
letih 1900–1905 član nje-
nega nadzorstvenega sveta, 
1905–1910 pa član upravne-
ga odbora. Zaradi službenih 

soodvisnosti njegovih dejav-
nosti se je moral leta 1910 
kot uradnik nadrejenega 
oblastva odpovedati funkci-
jam pri Ljubljanski kreditni 
banki, leta 1913 pa tudi pri 
Mestni hranilnici.

Zanimivi Gorenjci tedna iz dežele Kranjske:
   V Tržiču se je 27. 9. 1895 rodil podjetnik Kozma 

Ahačič. Sodeloval je pri vodenju družinske obrtne 
izdelovalnice kmetijskega orodja v Tržiču. Podjetje 
je zaposlovalo okoli 150 delavcev.

   V Kovorju pri Tržiču se je 28. 9. 1902 rodil  
ljubljanski nadškof, prvi slovenski metropolit in 
pesnik, dr. Jožef Pogačnik. Najprej je služboval kot 
kaplan v Kranju, kjer je poučeval tudi verouk na  
gimnaziji. Kasneje je bil kaplan v Trnovem  
v Ljubljani in ravnatelj Marijanišča. 

   V Škofji Loki se je 1. 10. 1725 rodil zdravnik, operoz 
Franc Ksaver Jugovic (Jugoviz). Po letu 1791 je  
postal kranjski protomedik. Od 1781 je bil član  
Academie Operosorum.

Peter Colnar

Lojzka se veselo namuzne, 
ko nadaljuje: »A mislite, da 
sem bila tako neumna, da bi 
komu povedala, s čim vse se 
ukvarjam v Nemčiji? Mi ni 
padlo na pamet! Tisti, ki so 
hodili k meni po 'tolažbo', pa 
so prav tako bili tiho ... «

Pripovedovala je, da so ta-
kratni zdomci živeli vse-
ga usmiljenja vredno življe-
nje. Niso znali jezika, tudi 
ona ne, opravljali so najniž-
ja dela. Pogrešali so dom, sre-
di tujih krajev se sprva niso 
dobro znašli. Pozneje so se 
začeli združevati v sloven-
ska društva, a v njih ona ni 
bila zaželena. Kot da bi ime-
li slabo vest, če bi jo gledali 
za isto mizo. Lojzka je požr-
la tudi ta cmok, saj jim ni za-
merila. »Da so le še hodili k 
meni po 'tolažbo', pa je bilo 
vse v redu,« pravi. »Skupaj 

z njimi sem se tudi jaz sta-
rala, leta so se mi začela kar 
nabirati. Pri skoraj štiride-
setih sem si želela početi kaj 
drugega. Pa mi je nekoč ena 
od rednih strank – bil je ve-
sel, zelo postaven Dolenjec – 
omenil, da njegova znanka, 
ki je bila zobozdravnica, išče 
asistentko. Nič nisem kole-
bala, takoj naslednji dan sem 
šla tja. Z možem sta imela v 
najemu ogromno hišo, v ka-
teri je bilo več ordinacij. Me-
sec dni sem bila na preizkuš-
nji, Klavdia me je naučila le-
pega obnašanja in vsega dru-
gega, kar sem potrebovala 
pri asistenci. Delo ni bilo tež-
ko, zaslužek pa zelo velik. Po 
kakšnem letu, ko sva postali 
tudi prijateljici, me je nekoč 
poklicala k sebi v svoje stano-
vanje in me vprašala, ali bi 
lahko pri njenem možu na-
redila tudi kakšno naduro, ki 
bi mi jo plačali kar v gotovini. 
Nič hudega sluteč sem pri-
stala. Sanjalo se mi pa ni, pri 
čem bom pomagala. A sem 
že kmalu videla na lastne 
oči. Gospod je na črno delal 
ženskam splave. Prihajale 
so fine Nemke, tudi Sloven-
ke. Proti koncu mojega služ-
bovanja pa tudi ženske dru-
gih narodov, celo tiste pokri-
te. Ko sem kdaj pa kdaj pos-
lušala njihove zgodbe, sem 
ugotavljala, da je bila moja 
v primerjavi z njihovimi ne-
dolžna in brez posebnosti. 
Sanja se vam ne, kaj vse mo-
rajo doživljati uboge ženske! 

Za domačimi stenami se 
skriva toliko gorja, da nor-
malen človek nima dovolj bo-
gate domišljije, da bi spravil 
skupaj zgodbe, ki sem jih sli-
šala. Nekoč sem vzela k sebi 
deklico, ni še imela petnajst 
let. Tudi po videzu me je 
močno spominjala na moja 
otroška leta. Zelo slabo je go-
vorila nemško, a sva se lahko 
sporazumevali, saj sem bila 
bolj ali manj vešča tudi nje-
nega jezika. Že zelo zgodaj 
so jo dali v zakon precej sta-
rejšemu moškemu. Ker po-
gosto ni več zmogel opravlja-
ti svojih zakonskih dolžnos-
ti, jo je silil početi stvari, ki so 
se ji gnusile. Potem pa se je 
navezala na fanta, ki je po hi-
šah raznašal mleko z bližnje 
kmetije. A tudi on ji je dopo-
vedoval, da mu lahko izkaže 
ljubezen le na ta način, da sta 
intimna. Pri tem se je spočel 
otrok, za katerega pa mož ni 
smel izvedeti, saj bi imel dru-
go barvo kože. Naredila sem 
vse, da sem deklico najprej 
več mesecev skrivala, potem 
pa sem ji preko zvez omogo-
čila, da se je na skrivaj prese-
lila na Švedsko. Več let sva še 
ostali v stiku, enkrat sem jo 
tudi obiskala. Bila je poroče-
na, imela je tri otroke, žal pa ji 
sreča z moškimi ni bila nak-
lonjena. Ta, ki ga je dobila, jo 
je prav tako pretepal in zapi-
ral v stanovanje kot prvi. Kaj 
se je z njo dogajalo kasneje, 
ko sem se že preselila nazaj v 
Slovenijo, ne vem.«

A ta deklica je – če ne dru-
gega – v Lojzki prebudila 
čustva do njenega lastnega 
sina, ki ga je davno tega dala v 
rejo. Leta in leta več kot toliko 
ni mislila nanj. Potem pa kar 
naenkrat. Čez noč. Kot bi jo 
nekaj obsedlo. Iskanje ni bilo 
lahko, saj se je družina, ki ga 
je vzela za svojega, preselila 
na obalo. Gospod je postal 
direktor v enem od tamkaj-
šnjih hotelov. A ji je po dol-
gem iskanju uspelo najprej 
navezati stike z njim. 

»Nič kaj me ni bil vesel. Sin, 
ki sta ga poimenovala Goran, 
je bil že poročen in je imel 
dva otroka, moja vnuka, prav-
zaprav. Moja velika sreča je 
bila, da je vedel zame. Ker če 
ne bi, tudi sama ne bi dreza-
la. Raje bi se odpovedala tre-
nutku, da ga vidim in obja-
mem. Srečanje smo načrto-
vali za božič, ko sem iz Nem-
čije prišla za malo dlje časa na 
dopust. Avtoceste takrat še ni 
bilo in spominjam se, da sem 
se v divjem metežu vozila po 
tistih divjih klancih, ki jim ni 
bilo videti konca. Še dobro, da 
sem imela kar dober avto. Ve-
liko vozil je bilo parkiranih ob 
cesti, ker niso mogli ne nap-
rej, ne nazaj. A na Kalu je bilo 
vse drugače. Pred seboj sem 
uzrla modro nebo, sonce pa je 
stopilo tudi ostanke snega na 
avtomobilski strehi. Sploh ne 
vem, zakaj sem se od nestrp-
nosti tresla kot šiba na vodi. 
Leta in leta bi sina lahko obi-
skovala, ga objemala in tako 
naprej, a ga nisem. Očitno 
sem morala dozoreti ali pa je 
tisto ubogo dekletce v meni 
sprožilo nekaj materinskega, 
česar predtem nisem pozna-
la. Ko sem pred seboj zagle-
dala skoraj meter devetdeset 
visokega fanta, zelo resnega, 

z majhnim otrokom v naro-
čju, mi je zastal korak. Sem ga 
res jaz rodila, pa je bilo vpraša-
nje, ki mi je naredilo okoli srca 
takšen boleč oklep, kot je bila 
Kristusova trnova krona. Dala 
sva si roki, vprašal me je, ali 
sem dobro potovala in podob-
ne neumnosti. Ko se je prepri-
čal, da nisem kakšna spaka, da 
ne grizem, mi je predlagal, naj 
grem z njim domov. Stanoval 
je v Portorožu, v enem od blo-
kov, ki so jih tam začeli gradi-
ti. Kamen se mi je odvalil od 
srca, ko sem ugotovila, da je 
vedel, zakaj sem ga dala stran 
od sebe. Poskušal me je razu-
meti, a videla sem, da mu to ni 
dobro uspevalo. Bognedaj, da 
bi izvedel, s čim vse sem si v 
Nemčiji služila kruh! Nasled-
njič smo se videli ob veliki 
noči in tako je naneslo, upam 
si reči, da tudi ob veliki po-
moči sinove žene, da smo se 
spoprijateljili in potem nisem 
počela drugega, kot razmišlja-
la, kaj naj jim kupim, kaj dam. 
Čutila sem veliko potrebo po 
tem, da nadoknadim zamu-
jeno. Bila sem presrečna, ko 
sem videla, da me je imel rad 
tudi njegov drobižek!«

Lojzka pravi, da za vsako 
rit raste palica. Tudi za nje-
no se je našla. Oglasila se ji 
je vest zaradi vsega hudega, 
kar je v življenju komu stori-
la. Njena duša ni slišala nobe-
nih izgovorov, nobenih opra-
vičil. Terjala je kazen celo za 
malenkosti, ki jih je Lojzka 
že zdavnaj pozabila. Pod težo 
vsega, kar jer prišlo za njo, ni 
zdržala. Požrla je pest tablet, 
in če njen kuža, ki jo je našel 
v kopalnici, ne bi na vso moč 
lajal, bi bilo po njej. 

»Ne morem reči, da sem 
se po tej izkušnji, o kateri da-
nes govorim prvič, začela čez 

noč spreminjati. Je pa res, da 
sem naredila vse, da sem or-
ganizirala društvo, preko ka-
terega smo pomagali števil-
nim dekletom, ki so jih moš-
ki izrabljali, ko so zanosile, 
pa zavrgli. Tudi družinam, 
ki so prihajale iz Slovenije, v 
Nemčiji ni bilo lahko. Starša 
sta delala po cele dneve, mla-
dina pa je bila prepuščena 
sama sebi in ulici. Mogoče se 
bo kdaj našel kdo, ki bo napi-
sal kakšno knjigo tudi o tem 
zelo intimnem življenju na-
ših izseljencev, kdo ve.« Ime-
la je 57 let, ko se je za stalno 
vrnila v domače kraje. Preno-
vila je hišo, v kateri živi, po-
magala sinu, da si je prav tako 
kupil hišo, v kateri ima izgo-
vorjeno sobico, kjer spi, ka-
dar ga obišče. »Od srca sem 
hvaležna njegovim krušnim 
staršem, da so ga tako lepo 
vzgojili. Pa da vanj niso vsadi-
li sovraštva do mene. Lahko 
bi ga! Mogoče naše vezi niso 
takšne, kot bi morale biti, če 
bi ga vse življenje imela ob 
sebi, vseeno pa sem hvaležna 
za vsak objem, ki ga dobim, 
ko se srečamo. Veliko hu-
dega sem prestala … reševa-
lo me je, ker nisem bila niko-
li razvajena. Pogosto razmiš-
ljam, kaj bi se dogajalo z da-
našnjo mladino, če bi se zna-
šla v mojih čevljih. Bi sploh 
preživeli, ker so tako zelo raz-
vajeni?« Hvaležna je sosedu 
Franciju in njegovi družini, 
da zgledno skrbijo zanjo. Sin 
je predaleč stran pa tudi ne 
bi bilo spodobno, da bi mu 
bila v breme. Še zmeraj rada 
pokramlja, hvaležna pa mi je 
bila, da se ob njeni zgodbi ni-
sem križala.

»Nekateri bi to počeli!« se 
je zasmejala.

(Konec)

Vas v Brdu, 3. del

Vse se je uredilo
Milena Miklavčič

usode
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Razgledi

Vaš razgled

Miha Naglič

»Popisa za Bled (Veldes) 
oziroma blejsko župnijo 
sta izjemno sistematična. 
Najprej je navedeno vodstvo 
gospostva, ki je bilo v lasti 
briksenških škofov: upravi-
telj gradu, nato kaplan Glo-
bočnik, sledita oskrbnik in 
gospodinja, nato njihova 
služinčad (famulitium). Za 
prebivalci so našteti najprej 
celi kmetje (huebani), ki so-
dijo pod blejski grad, nato 
posestniki polkmetij (semi 
huebani), kajžarji (caisleri), 
kajžar župnije, kmetje žu-
pnijske cerkve sv. Jurija v 
Gorjah, kajžarji Martinove 
cerkve, kmetje proštije v Ra-
dovljici ... skratka vsi podlo-
žniki cerkvenih in posvetnih 
gospostev, ki so imela posest 
in podložnike na ozemlju 

blejske župnije. Pri cerkve-
nih je treba ločiti one, ki so 
podložni župniji ali proštiji, 
od onih, ki so podložni zgolj 
cerkvi kot stavbi, tudi podru-
žnični ali celo kakšnemu ol-
tarju. Med tukajšnjimi 'pod-
ložniki' dežele Kranjske, de-
želnoknežje, gre verjetno za 
svobodnjake, vidimo cele-
ga kmeta (Seničarja) in štiri 
kajžarje. Kot da bi si razdeli-
li nekoč celo kmetijo na štiri 
dele. Pri družinah je najprej 
naveden gospodar (pater fa-
milias), žena (uxor), otroci 
in služinčad. Ponekod od-
krijemo tudi sostanovalce 
hiše. Iz podatkov lahko raz-
beremo sestavo družin, nji-
hovo velikost in navzočnost 
hlapcev, dekel, pastirjev. Tu 
in v številnih naslednjih žu-
pnijah lahko vidimo, kako 
so bili krajani enega kraja 

upravnopolitično razdro-
bljeni pod različne gospo-
darje. Konkretno nam to 
pove, do koga so izpolnjeva-
li fevdalne obveznosti, kdo je 
imel nad njimi patrimonial-
no sodstvo ... Že na prvi stra-
ni popisa najdemo med slu-
žinčadjo (famulitium) Mar-
jeto in Nežo Kunšički, kar 
kaže na takratni način zapi-
sovanja priimkov žensk: ne 
Kunšič, ampak Kunšička. 
To ni neka gorenjska poseb-
nost, ampak splošna praksa. 
V seznamu najdemo števil-
ne priimke še danes živečih 
blejskih in okoliških dru-
žin.« (Str. XVIII–XIX)

Gornji odlomek je iz uvo-
dne razprave zgodovinarja 
Staneta Grande: Popis prebi-
valstva leta 1754 kot prelom-
ni dogodek naše zgodovine. 
Kar je res bil, ukazala ga je 

cesarica Marija Terezija, za 
celotno avstrijsko cesarstvo. 
Takrat so naše prednike prvič 
sistematično prešteli in popi-
sali, izvedeli so, koliko nas je 
in kako se pišemo. Ne zaradi 
lepšega, predvsem zato, da bi 
cesarica in njeni uradniki ve-
deli, na koliko nabornikov in 
davkoplačevalcev lahko raču-
najo. Gorenjci imamo srečo, 
da so se popisne pole ohrani-
le v Nadškofijskem arhivu v 
Ljubljani, zdaj pa so objavlje-
ne v tej knjigi …

Gorenjske družine v 18. 
stoletju, transkribiral Tone 
Krampač, Mohorjeva in 
drugi, Ljubljana, 2016, 
744 strani, 38,50 evra, 
www.mohorjeva.org

Nove knjige (349)

Gorenjske družine v 18. stoletju

Alenka Bole Vrabec

Vreme je božansko. V ma-
lem pristanu se belijo jam-
bori. Sinjina neba nad Tar-
tinijevim trgom in modrina 
komaj vzvalovanega morja. 
S kanadskima prijateljema 
sedimo pred Tartinijevo roj-
stno hišo in gledamo »oče-
ta« Vražjega trilčka na dru-
gem koncu trga. Prijetno to-
plo je, lenobna uživancija. Se 
je po tem trgu v otroških le-
tih podil veliki virtuoz? Oče 
Giuseppa Tartinija je bil Be-
nečan in se je priselil v Piran 
zaradi kupčij s soljo. Mali 
Beppo je bil deležen dobre 
vzgoje v domačem Piranu 
in v koprskem kolegiju, star-
ši pa so ga že videli v talarju. 
A Giuseppe (1692–1770) je 
odšel v Padovo študirat pra-
vo, večino časa pa je preživel 
z violino in imenitno sabljal. 
Osemnajstleten se je poročil 
z dve leti starejšo Elisabetho 

Premazore, ki je bila men-
da škofova nečakinja, in za-
jadral v vihar družinskih ne-
soglasij. Zbežal je v Assisi, 
kjer je intenzivno vadil vio-
lino. Leta 1721 je brez avdici-
je postal prvi violinist in kon-
certni mojster v baziliki sv. 
Antona v Padovi, kar mu je 
omogočilo, da je se je odpra-
vil ne nekaj potovanj in ne-
kaj časa živel v Pragi. Leta 
1728 je v Padovi ustanovil 
»šolo narodov«, saj je pos-
tal neprekosljiv pedagog po-
znejšim najboljšim violinis-
tom tedanje Evrope. Njegov 
skladateljski opus je zelo ob-
sežen, najbolj pa je znan nje-
gov Vražji trilček, ki ga je na-
pisal po sanjah, v katerih mu 
je igral sam hudič. Svoje živ-
ljenje je sklenil v Padovi in 
je pokopan v cerkvi sv. Kata-
rine. V Padovo nismo šli, je 
pa naslednji dan kosilo diša-
lo po tem mestu.

Lečna juha s slanino

Zuppa di lenticchie con pan-
cetta

Za 4 osebe potrebujemo: 
300 g zelene leče, 80 g pance-
te, 2 lovorova lista, 1 sesekljano 
šalotko, 1 sesekljan feferonček, 
sol, 1 žlico deviškega oljčnega 
olja, 2 čajni žlički zrnate mes-
ne juhe.

Lečo speremo pod toplo 
vodo. Olje, šalotko, pance-
to, začimbe in feferonček 
popražimo. Dolijemo 1,5 li-
tra vroče vode in ekstrakt 
mesne juhe ter na koncu 
lečo. 

Lonec pokrijemo in na 
zmernem ognju kuhamo 45 
minut. Ko je leča kuhana, je 

polovico vzamemo iz lon-
ca, preostalo s paličnim me-
šalnikom spiriramo in nato 
damo nazaj v lonec. Lonca 
ne pokrijemo in kuhamo še 
20 minut. Po potrebi doso-
limo. Popražimo crostine in 
ponudimo. 

Dušen kunec z olivami in 
orehi

Coniglio con olive e noci
Za 4 –5 oseb potrebujemo: 

1,5 kg težkega kunca, razre-
zanega na 8 delov, vejico ro-
žmarina, 10 lističev žajblja, 
2 lovorova lista, 1 feferonček, 
pol dl oljčnega olja, 30 g mas-
la, sol, 80 g na kocke nareza-
ne slanine, 80 g grobo nase-
kljanih orehov, 50 g razkošči-
čenih zelenih oliv, narezanih 
na ploščke, 3 kozarce suhega 
belega vina.

Olje damo v veliko te-
flonsko posodo, dodamo 
zelišča, feferonček, sol, 
maslo in orehe, premeša-
mo in malce podušimo. Do-
damo kose kunca, jih ope-
čemo in pazimo, da se jed 
ne prismodi. Dolijemo ko-
zarec vina in počakamo, da 
izpari. Znižamo tempera-
turo, dolijemo malo tople 
vode, pokrijemo posodo 
in dušimo 40 minut. Kose 
mesa kdaj pa kdaj obrne-
mo. Počasi dolivamo preos-
talo vino in toplo vodo. Po 
potrebi dosolimo. 

Na koncu dodamo olive 
in tako dolgo dušimo, da je 
meso mehko. 

Ponudimo zelo vroče. Po-
leg se prileže pire krompir. 

Pa dober tek!

Vražji trilček

mizica, 
pogrni se

Kako lep pogled se je odprl naši fotografinji pred tednom dni v jeseniški družbi SIJ Acroni 
Jesenice, kjer so odpirali novo linijo za obdelavo pločevine. Delavci so bili za spremembo 
enkrat zgoraj, šefi in politika pa spodaj. Pogled zviška namreč včasih prav na rahlo dušo 
pocrklja. Takim mislim ob rob pa lahko dodamo, da so delavci in šefi odvisni eden od 
drugega, sicer jeseniški Acroni ne bi bil to, kar je. Uspešna firma. I. K. / Foto: Tina Dokl

Te dni nas jesensko sonce še tako lepo boža, da se je prav prijetno usesti na kolo in na 
ta način poskrbeti za svojo rekreacijo. Tako smo v tednu mobilnosti v Radovljici ujeli to 
skupino starejših kolesarjev. Kot vidimo, so prav vsi opremljeni tudi s čelado, ki sicer ni 
obvezna, ampak zelo priporočljiva oprema vsakega kolesarja. S. Š. / Foto: Tina Dokl



Alenka Brun

N
aš črnogorski 
turistični vod-
nik Mihajlo 
Delević nas je 
spremljal na še 

enem izletu: ko smo obiska-
li znano vinsko klet v Črni 
gori, klet Šipčanik podjetja 
13. julij – Plantaže. Degus-
tirali smo tri vrhunska vina: 
belo vino krstač (2015), ki je 
dobilo ime po domači, avto-
htoni beli sorti, ki so jo že 
v preteklosti gojili na pod-
goriških plantažah; potem 
rdeče vino vranac (2012) ter 
linijo vranca znamke Pro 
Corde, ravno tako letnik 
2012. Vino Pro Corde naj 
bi bilo narejeno po poseb-
nem tehnološkem posto-
pku in naj bi prav posebej 
blagodejno učinkovalo na 
človeški organizem. Seveda 
v normalnih mejah okuša-
nja oziroma pitja. O tem pa 
nam namigne že samo ime 
Pro Corde, saj v prevodu to 
pomeni 'za srce'.

Po ogledu kleti in degusti-
ranju smo svojo pot nadalje-
vali do znamenitega Skadar-
skega jezera, ki leži na meji 
med Albanijo in Črno goro. 
Dve tretjini površine jezera 
pripada Črnogorcem, ena pa 
Albancem. 

Jezero je dobilo ime po 
albanskem mestu Skadar, 
mi pa smo se na ladjico 
vkrcali v črnogorskem Vir-
pazarju. Ker je bilo vreme 

dokaj lepo, smo se lahko 
naužili vseh lepot, ki jih 
ponuja jezero. Na njem naj-
demo veliko otočkov, črno-
gorska stran pa je od leta 
1983 del nacionalnega par-
ka. V njem domujejo šte-
vilne ribe, veliko je jegulj, 
kakšno kačo smo videli tudi 
sami, pa ogromno vrst pti-
čev si je tu našlo življenjski 
prostor oziroma zatočišče. 

Seveda je višek dneva 

izletnikom predstavljal ribji 
piknik. Če je vreme resnično 
sončno, se ljudje lahko tudi 
kopajo, tokrat pa so bolj uži-
vali v zelenjavi, dobri kaplji-
ci in črnogorskih ribjih dob-
rotah.

Dan pred odhodom v Slo-
venijo pa so se najbolj želj-
ni spoznavanj novih krajev 
že navsezgodaj odpravili še 
na celodnevni izlet v Albani-
jo. Ogledali so si Tirano in 
večina se jih je vrnila zvečer 
prijetno utrujenih, a polnih 
vtisov. Nekateri so bili pre-
senečeni, saj so pričakovali 
popolnoma drugačen svet, 
ugotovili pa, da je Tirana 
pravzaprav moderno mesto.

Enotedensko počitniko-
vanje v Tivtu se je tako hitro 
končalo. Prehitro, bi lahko 
rekli, ko smo se namreč rav-
no navadili, kako do najbolj-
še plaže, kje je na rivi najbo-
ljša kava in v kateri lokal na 
dobro in ne predrago lozo, 
smo bili že na poti domov. 
Torej do naslednjič: nasvi-
denje! 

(Konec)

S Kompasom v Črno goro (3)

RIBJI PIKNIK
Zadnje dni našega letovanja v Črni gori smo izkoristili prav vse redke sončne žarke, komur pa 
raziskovalna žilica ni dala miru, se je lahko udeležil še izleta na Skadarsko jezero, si ogledal znano 
vinsko klet in pokusil vranac ali pa se odločil celo za skok do Albanije.

Skadarsko jezero dnevno obiščejo številni turisti. Ob lepem vremenu ponuja izjemne razglede.

Izletniki Gorenjskega glasa so uživali vsak trenutek vožnje 
po Skadarskem jezeru. Na jezeru je ob lepem vremenu kar prometno.

Ribji piknik je postregel z raznovrstnimi ribjimi dobrotami 
in okusno domačo zelenjavo.

Virpazar

Eden od otokov na Skadarskem jezeru, ki so ga v preteklosti 
uporabljali tudi kot zapor.

Klet Šipčanik je vedno pripravljena na novo degustacijo.
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HUMOR, HOROSKOP
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HOROSKOP
TANJA IN MARICA

Lahko se udeležite tečaja vedeževanja. 
Naročniki Gorenjskega glasa izkoristite popust v 
višini 10 %.  Za več informacij čim prej pokličite Tanjo  
na tel. št.:  040 514 975
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TA JE DOBRA

Rešitev:

sudoku_LAZJI_16_78
NALOGA

5 6 7 3 1 4
8 7 3 2

1 8
5 7

1 9 2
4 2

2 3
2 4 3 5

8 4 5 9 6

sudoku_LAZJI_16_78

REŠITEV

5 6 7 2 3 1 4 8 9
8 4 9 7 6 5 3 2 1
3 1 2 9 8 4 7 5 6
2 9 5 3 4 8 6 1 7
6 7 3 1 9 2 5 4 8
4 8 1 5 7 6 2 9 3
7 5 6 8 2 9 1 3 4
9 2 4 6 1 3 8 7 5
1 3 8 4 5 7 9 6 2

sudoku_LAZJI_16_78
NALOGA

567314
8732

18
57

192
42

23
2435

84596

sudoku_LAZJI_16_78

REŠITEV

567231489
849765321
312984756
295348617
673192548
481576293
756829134
924613875
138457962

LAŽJI 
SUDOKU

TEŽJI  
SUDOKU

Rešitev:

sudoku_TEZJI_16_78
NALOGA

4 3 1 6 9
8 4 2

2
7 2 6

6 9 5
1 7 8

6
1 2 3

9 3 1 4 5

sudoku_TEZJI_16_78

REŠITEV

4 3 2 1 5 6 8 9 7
6 7 8 4 3 9 5 1 2
9 5 1 7 2 8 6 3 4
7 8 9 2 1 5 4 6 3
2 6 4 8 9 3 7 5 1
5 1 3 6 4 7 9 2 8
3 2 7 5 6 4 1 8 9
1 4 5 9 8 2 3 7 6
8 9 6 3 7 1 2 4 5

sudoku_TEZJI_16_78
NALOGA

43169
842

2
726

695
178

6
123

93145

sudoku_TEZJI_16_78

REŠITEV

432156897
678439512
951728634
789215463
264893751
513647928
327564189
145982376
896371245

Navodilo za reševanje: v kvadrate vpišite števila od 1 do 9 tako, da 
se ne bo nobeno število ponovilo ne v vrstici ne v koloni ne v enem 
izmed odebeljenih devetih kvadratov. Pripravila P. F.                        

Ni lahko risati belih črt 

Janez dobi delo pri cestni službi, in sicer za risanje belih 
črt na cesti.
»Tako, Janez, tu imaš vedro, barvo in čopič. Ampak pazi, 
pomočiš čopič v barvo, potegneš črto, spet pomočiš 
čopič, potegneš črto … Ni težko, mar ne?«
Janez začne delati. Prvi dan potegne tri kilometre bele črte 
in šef je zelo zadovoljen z njim. Drugi dan potegne kilo-
meter in pol. Dobro, tudi to ni slabo. Tretji dan potegne 
komaj 150 metrov.
Šef ga vpraša: »Kaj je s teboj, Janez? Prvi dan si potegnil 
tri kilometre, danes pa komaj 150 metrov?«
»Kaj se čudiš šef, raje izračunaj, kako vedno bolj daleč je 
posoda z barvo,« se odreže Janez.

Ruska zima 

Gleda Rus v Moskvi na televiziji poročila in potem še vre-
me, kjer poročajo, da je v Sibiriji –55 stopinj Celzija.
Seveda ne verjame in pokliče po telefonu sorodnika: 
»Povej, koliko je stopinj pri vas?« 
»Počakaj, da pogledam. Pri nas je –35 stopinj. Zakaj vpra-
šaš?« 
»Se mi je zdelo, tile na televiziji pa nakladajo, da je –55 
stopinj Celzija.« 
»Aja, to pa lahko, da, ampak zunaj.«

Kvaliteta orodja

Se srečata suhi in debeli pa se začne debeli delati nor-
ca iz suhega: »Dober gospodar ima svoje orodje pod 
streho ...«
Suhi mu odvrne: »Če je orodje dobro, je lahko tudi na 
dežju.«

Oven (21. 3.–21. 4.) 
Vso pozornost boste posvetili zgolj sami sebi. Seveda bos-
te deležni raznih očitkov, pa vam ne bo mar, saj boste vi že 
poznali svojo resnico. Včasih ali pa vedno moramo sebe 
imeti najraje. Razveselijo vas novice o denarju, končno.

Bik (22. 4.–20. 5.)
Zamera, ki jo držite v sebi, vam samo vedno bolj načenja 
živce. Vprašali se boste, ali je to pametno, in končno ure-
dili stare račune. Želja po uspehu vas bo gnala naprej in v 
prihodnjih dneh boste precej ambiciozni kot že dolgo ne. 

Dvojčka (21. 5.–21. 6.)
Stojite na pragu velikih sprememb. Na področju službe se 
vam obeta napredovanje in v ljubezni, v katero skorajda 
ne verjamete več, vas čaka lepo presenečenje. Za trenu-
tek vas bo ohromil strah, a ne za dolgo. Novice vas bodo 
razveselile.

Rak (22. 6.–22. 7.)
Kmalu se boste veselili večjega zaslužka. Glejte, da vam 
denar prekmalu ne odide. Saj veste, da pri zapravljanju 
nimate prave mere. Ob prejemu neke osebne pošte nikar 
ne hitite. Če je ta ljubezen res prava, bo tudi malo počakala.

Lev (23. 7.–23. 8.)
Blokade in težave, ki so se vam nabrale, niso stalne. V nas-
lednjih dneh se vam vse po vrsti izboljša. Že nekaj časa 
niste nič storili zase. Prav nič vam ne bi škodovalo, če bi se 
kdaj pa kdaj postavili na prvo mesto. Presenečenje!

Devica (24. 8.–23. 9.)
Dogodki vas bodo začeli prehitevati in komaj boste kos 
sprotnemu dogajanju. Marsikaj, kar vam je do sedaj osta-
lo skrito, se bo pokazalo. Zelo prijetno boste presenečeni 
tudi zaradi financ, saj imate v mislih kar grozno sliko. 

Tehtnica (24. 9.–23. 10.) 
Dokazovali se boste sebi in drugim. Taki pač ste. Želeli si 
boste pohval, prejeli pa jih boste od tistih, na katere ste že 
skoraj pozabili. Neko osebno darilo vas bo zelo prijetno pre-
senetilo in zbudila se bodo čustva, v katera niste več verjeli.

Škorpijon (24. 10.–22. 11.)
Kmalu se vam bo razvrstil niz nepričakovanih dobrih dogod-
kov. Vedno ni dobro razmišljati z glavo, včasih je pametno 
poslušati tudi srce. Kar se tiče vašega izobraževanja, je 
skrajni čas, da zavihate rokave. Na vidiku je daljša pot.

Strelec (23. 11.–21. 12.)
Kljub raznim bremenom boste imeli dovolj energije, da 
boste za vse našli pravo rešitev. Tudi čas bo pokazal svoje 
in mirne duše se boste lahko sprostili. Premišljevanje o lju-
bezni bo obrodilo sadove in kmalu se vam obeta potovanje. 

Kozorog (22. 12.–20. 1.)
Pri denarju bodite v naslednjih dneh še posebno previdni. 
Investicija, za katero se boste odločali, ne bo tako dobra, 
kot si boste mislili. Na čustvenem področju bo zelo očitno, 
da prihaja do velikih in pozitivnih sprememb. Presenečenje.

Vodnar (21. 1.–19. 2.) 
Dosegli boste veliko več kot bi si sploh upali pomisliti. Ob 
nasvetu prijatelja boste najprej užaljeni, a kasneje mu bos-
te hvaležni. Vsake oči imajo svoj pogled in zato drugače 
vidijo. Glede zdravja vas bo skrbelo, a brez razloga. 

Ribi (20. 2.–20. 3.)
Malce krize se vam odpira v družinskem krogu, a ker se 
boste znali soočiti z nastalo situacijo, ne bo prišlo do 
večjih razprtij. Finančno vam bodo stvari potekale veliko 
bolje, kot si to lahko sploh predstavljate. Nekaj dni oddiha 
si še lahko privoščite.
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NAGRADNA KRIŽANKA
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»Prisegam na hra-
no in na sestavine, 
ki jim ni treba pre-
potovati pol sveta, 
da pridejo na moj 
krožnik. Moj vrt 
je prostor, kjer 
rastejo najboljše 
stvari. Imejte radi 
hrano, kuharijo 
in življenje!  
Ne komplicirajte 
pri kuhanju, uži-
vajte v njem! Ne 
komplicirajte v 
življenju, uži-
vajte v njem!« 

Polona

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Bleiweisova cesta 4 v Kranju, jo naročite po tel.  
št.: 04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si.  
Če jo naročite po pošti, se poštnina zaračuna  
po ceniku Pošte Slovenije.

www.gorenjskiglas.si

               + poštnina

14EUR
90

Lepo okrašena miza 
je del dobrodošlice, 
s katero vabljencem 
sporočamo, da so 
zaželeni in da jih čaka 
nepozaben dogodek. 
Preden pa se lotimo 
okrasitve mize, je 
pomembno, da vemo, 
za kakšen namen 
krasimo mizo, za koga 
mizo pripravljamo.  V 
knjigi je opisanih14 
posebnih pogrinjkov 
s številnimi fotografi-
jami, dodani pa so še 
jedilniki za ta namen 
in opisi receptov 
zanimivih jedi. 

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Bleiweisova cesta 4 v Kranju, jo naročite po tel. št.: 
04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si.  
Če jo naročite po pošti, se poštnina zaračuna  
po ceniku Pošte Slovenije.

www.gorenjskiglas.si

               + poštnina

12EUR
50

12  50
EUR

                                                     Cena knjige je 

Ko pomislimo 
na podeželje, se 
spomnimo na 
raznolike dobrote, 
ki jih znajo pripraviti 
spretne gospodinje 
kmetij. Vedno znova 
nas navdušijo z 
izvirnimi jedmi, 
takimi, ki so se jih 
naučile pripravljati 
od svojih mam in 
babic, drzne pa so 
tudi pri preskušanju 
sodobnejših jedi. 
Dobro kosilo se 
konča s sladico, 
drobno pecivo se 
poda h kavi ali čaju, 
sladka so lahko tudi 
jutra in večeri….

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Bleiweisova cesta 4 v Kranju, jo naročite po tel. št.: 
04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si.  
Če jo naročite po pošti, se poštnina zaračuna  
po ceniku Pošte Slovenije.

www.gorenjskiglas.si

Nagrade:  
3-krat BON za 15 EUR Optike Monokel

Rešitve križanke (geslo, sestavljeno iz črk z oštevil-
čenih polj in vpisano v kupon iz križanke) pošljite do 
petka, 14. oktobra 2016, na Gorenjski glas, Bleiwei-
sova cesta 4, 4000 Kranj. Rešitve lahko oddate tudi v 
nabiralnik Gorenjskega glasa pred poslovno stavbo 
na Bleiweisovi cesti 4.
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Katherine Heigl (37) in njen mož Josh 
Kelley že imata dve posvojeni hčerki, 
sedaj pa pričakujeta tudi prvega sku-
pnega biološkega otroka. Novi dru-
žinski član bo na svet prijokal januar-
ja prihodnje leto in se tako pridružil 

sedemletni Naleigh, ki sta jo posvojila iz Južne Koreje, ter 
štiriletni Adalaide Marie Hope, ki sta jo posvojila v Ame-
riki. Igralka je izdala, da tokrat pričakujejo dečka.

Katherine Heigl bo zibala

Pop pevka Selena Gomez (24), ki je zara-
di zdravstvenih težav prekinila svetovno 
turnejo Revival, je postala najbolj zasle-
dovana oseba na Instagramu. Gomezovi 
po novem sledi rekordnih sto milijonov 
oboževalcev. Okoli enaindevetdeset 

milijonov sledilcev ima Taylor Swift, petinosemdeset 
Beyonce, nekaj manj Ariana Grande, prehitela pa je tudi 
Kim Kardashian, ki ima okoli štiriinosemdeset milijonov 
zasledovalcev.

Sto milijonov oboževalcev Selene

Liev Schreiber (48) in Naomi Watts (47) 
sta se odločila, da gresta po enajstih 
letih narazen. Par ima skupaj devet-
letnega Alexandra in sedemletnega 
Samuela Kaia. »V zadnjih nekaj mese-
cih sva ugotovila, da je za nas najbolje, 

da se razideva. To dejanje je plod ljubezni, spoštovanja in 
prijateljstva, saj si bova prizadevala, da bova najina otroka 
vzgajala skupaj,« sta zapisala v izjavi za javnost.

Po enajstih letih se razhajata

Kevina Harta (37) je revija Forbes razgla-
sila za najbolje plačanega komika z okoli 
sedeminsedemdesetimi milijoni evrov 
letno. Igralec, ki je letos zaigral v hitu 
Obveščevalna, je največ denarja zaslužil 
s stand up komičnimi nastopi. Sledi mu 

Jerry Seinfeld, Amy Schumer pa je s petnajstimi milijoni 
zasedla četrto mesto.

Najbolj plačan komik je ...

VRTIMO GLOBUS

Alenka Brun

P
o izteku 9. sezone 
priljubljenega Gor-
skega zdravnika, ki 
je v Sloveniji pos-
tal neke vrste feno-

men, se je na zaslone Pop TV 
vrnila ravno tako priljubljena 
serija Usodno vino. V novi 
sezoni se je igralski zasedbi 
pridružil tudi Domen Valič. 
Na isti dan oziroma večer pa 
se je na male zaslone Planet 
TV vrnila še serija Ena žlaht-
na štorija, kjer so tudi ustva-
rili dva nova lika: bankirko 
Mišo in popotnika Serge-
ja. Vlogi so zaupali igralce-
ma Tini Gorenjak in Rober-
tu Korošcu. 

In ko smo že pri takšnih 
in drugačnih romantičnih 
zapletih, spomnimo, da 
nekaj romantike v življen-
ja Gorenjcev zagotovo lah-
ko prinese tudi obisk poro-
čnega sejma na Bledu, ki ga 
bo 15. in 16. oktobra gosti-
la Festivalna dvorana. To 
bo pravzaprav prvi poročni 
sejem v Sloveniji za poro-
čno sezono 2017, pravita 
idejni vodji projekta Urška 
P. Ažman in Nadja Vidic. 
Poročni sejem Bled je sicer 
prvotno namenjen poroč-
nim parom, ki bodo uso-
dni 'da' dahnili prihodnje 
leto, bo pa tudi paša za oči 
za vse druge obiskovalce. V 
sodelovanju z Zlatarstvom 
Lavtižar pripravljajo prav 

posebno nagradno igro, ki 
so jo poimenovali Lov na 
diamante in že poteka na 
omrežju Facebook, na stra-
ni Poročni sejem Bled, in 
se bo zaključila na samem 
dogodku s podelitvijo pra-
vih diamantov in diamant-
nega poročnega prstana. 

V ljubljanski Galeri-
ji Emporium pa so odpr-
li novo trgovino, ki je na 
kožo pisana ljubiteljem 
džinsa in kultne znamke 
Diesel. Ključni kosi nosi-
jo pridih mode devetdeset-
ih let. V Ljubljani se je zak-
ljučilo tudi drugo kulinarič-
no popotovanje FerFudove-
ga tovornjačka. V njem sta 
vse od meseca maja potova-
li Polona Lopert in Martina 

Zamuda. Njuna pot je imela 
tudi dobrodelno noto, saj so 
vse zbrane donacije projek-
ta namenjene pomoči otro-
kom in mladostnikom pod 
okriljem projekta Botrstvo v 
Sloveniji. V štirih mesecih 
sta tako zbrali več kot osem 
tisoč evrov.

Pa še skok k filmu: kranj-
ski Cineplexx je namreč 
gostil premiero vesterna 
Sedem veličastnih – remake 
istoimenske ameriške kla-
sike, vesterna iz leta 1960, 
ki je bila priredba japonske 
mojstrovine Sedem samu-
rajev Akire Kurosawe iz leta 
1954 in zasluženo sodi med 
najboljše in najvplivnejše 
filme vseh časov. In tudi to 
je neke vrste romantika.

ROMANTIKA IN VESTERN
Četrta sezona Ene žlahtne štorije, tretja Usodnega vina, poročni oktober na Bledu, modna in 
kulinarična slovenska prestolnica ter Sedem veličastnih ponovno na pohodu – v novi preobleki.

FerFudovki z mentorji: Janezom Bratovžem, Tanjo Pintarič, 
Urošem Štefelinom in Luko Jezerškom / Foto: arhiv dogodka

V Usodnem vinu bomo lahko spremljali dva predstavnika 
družine Valič: Iztoka in Domna. / Foto: Pop TV

Pevec Samuel Lucas je v modnem trenutku užival na svoj 
način. / Foto: arhiv organizatorja

O džinsu blogajo tudi Ajda Sitar, Nika Veger in Tesa 
Jurjaševič. / Foto: arhiv organizatorja

Tomas Veres Ruzicka in Christian Hecht, predstavnika 
kultne blagovne znamke oblačil iz džinsa / Foto: arhiv organizatorja

Dobrega vesterna tokrat ni zamudil stand up komik Miki 
Bubulj (desno). / Foto: arhiv Cineplexx (Mediaspeed)

Tjašo Zupan, 29-letno Žirovničanko, ki jo je ljubezen 
pripeljala na Spodnjo Senico pri Medvodah, smo v 
objektiv ujeli na nedavnem praznovanju rojstnega dne 
Radia Sora. Nekdanja uspešna igralka odbojke na mivki 
se je pred tremi leti usmerila v tenis na mivki, posveča 
se tudi njegovi promociji. / Foto: Gorazd Kavčič
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KINOSPORED

KOLOSEJ DE LUXE, KRANJ (CENTER) 

Sobota, 1. 10., in nedelja, 2. 10.
17.00, 19.15 DOM GOSPODIČNE  
PEREGRINE ZA NENAVADNE OTROKE
20.45 KOGA NAPASTI ZDAJ?
15.00, 16.40, 18.20 ŠTORKLJE, sinhro.
21.30 SNOWDEN
16.30 SEDEM VELIČASTNIH
20.00 DOJENČEK BRIDGET JONES
19.00 ČUDEŽ NA REKI HUDSON
14.50 SKRIVNO ŽIVLJENJE HIŠNIH 
LJUBLJENČKOV, sinhro.
15.15 LEDENA DOBA 5: VELIKI TRK, 
sinhro.

CINEPLEXX, TUŠ, KRANJ

Sobota, 1. 10.
15.00, 17.40, 20.10 DOM GOSPODIČNE 
PEREGRINE ZA NENAVADNE OTROKE
21.10 KOGA NAPASTI ZDAJ?
20.20 SNOWDEN
20.45 SEDEM VELIČASTNIH
18.30 SLAVNO NESLAVNA FLORENCE

17.30, 20.00, 22.25 DOJENČEK 
BRIDGET JONES
14.30, 16.20, 18.20 ŠTORKLJE, sinhro.
13.30, 15.30, 17.20 ŠTORKLJE, 3D, 
sinhro.
22.40 LEDENI MORILEC: VRNITEV
19.10 POREDNE MAME
14.45, 16.40 SKRIVNO ŽIVLJENJE 
HIŠNIH LJUBLJENČKOV, sinhro.
13.50, 15.45 SKRIVNO ŽIVLJENJE 
HIŠNIH LJUBLJENČKOV, 3D, sinhro.

KINO SORA, ŠKOFJA LOKA

Petek, 30. 9. 
18.00 MOJA REVOLUCIJA

Sobota, 1. 10.
18.00 SLIKA
20.00 14+

Nedelja, 2. 10.
18.00 PTICE SELIVKE
20.00 TUKAJ SEM!

Organizatorji filmskih predstav si pridržujejo 
pravico do spremembe programa.

PREŠERNOVO GLEDALIŠČE KRANJ

Sobota, 1. oktobra
10.00 Svetlana Makarovič: ČUK NA PALICI (v dvorani PGK)

GLEDALIŠČE TONETA ČUFARJA JESENICE

Nedelja, 2. oktobra
19.30 15. Čufarjev maraton; po filmu Dekleta s koledarja: 
NAJLEPŠE, NAJBOLJŠE IN NAJBOLJ SLEČENE

GLEDALIŠKI SPORED

Maja Bertoncelj

Žlebe – V Turističnem dru-
štvu Žlebe - Marjeta so uved-
li novost: galerijo pod kozol-
cem. V preteklih letih so v 
vasi obnovili kozolec, zdaj pa 
so tam odprli prvo razstavo. 
Do sredine decembra bo na 
ogled 14 fotografij Matevža 
Lenarčiča. 

»Prav je, da smo kozol-
cu dali vsebino. Glede na 
to, da ni več v funkciji sušil-
ne naprave, kot je bil včasih, 
je škoda, da sameva – sploh 
ker je obnovljen. Naš kozo-
lec ima sedem oken in va-
nje smo postavili 14 okvirjev 
s fotografijami,« je pojasnil 
Lado Vidmar, predsednik 
Turističnega društva Žlebe - 
Marjeta. Prvi, ki razstavlja v 
kozolcu, je Matevž Lenarčič. 
Razstavljenih je 14 njegovih 
fotografij s celega sveta. »V 
kozolcu moje fotografije še 
niso bile razstavljene. Prav 
vesel sem, da so prišli na 
takšno idejo, saj fotografije 
na prostem zaživijo povsem 
drugače kot v zaprtem gale-
rijskem prostoru. So s celega 
sveta, nastale so med moji-
mi poleti z ultralahkimi leta-
li od leta 2004 naprej. Pred-
stavljajo svet v najlepši po-
dobi, kot ga lahko človeško 
oko opazi. Razstava je nav-
dih za vse tiste, ki mislijo, da 
je svet dovolj velik, da bi ga 

lahko uničevali brez premi-
sleka, in premalo velik, da bi 
lahko ljudje potovali iz ene-
ga v drug kraj. Po eni stra-
ni želim s takšnimi razsta-
vami pokazati, da je treba 
svet varovati, po drugi stra-
ni pa, da se ne smemo bati 
ljudi, ki prihajajo z druge 
strani meje. Vsi na tem sve-
tu smo migranti. Tudi Slo-
venci smo nekdaj prišli na 
ta prostor in si ga ne more-
mo lastiti,« je povedal znani 
slovenski pilot, alpinist, fo-
tograf in avanturist. 

Galerija pod kozolcem v 
Žlebeh bo odslej stalnica. 
Razstave bodo menjali šti-
rikrat letno, vsak letni čas 
eno, združili pa jih bodo z 
dogodki, ki so potekali že 
doslej: decembrsko s pri-
žigom luči, aprilsko s kon-
certom na Sveti Marjeti, ju-
lijsko s Pohodom po poteh 
roparskih vitezov, za sep-
tembrski termin pa bi radi 
na Sveto Marjeto pripeljali 
Jesenske serenade. 

Odprtje naslednje razsta-
ve, ki bo etnološka, bo sredi 

decembra. »Smo izvirni in 
zelo lepo nam je uspelo. Ime-
li smo srečo, da se je avtor fo-
tografij Matevž Lenarčič po-
zitivno odzval in da je tudi 
on zadovoljen, kar je zelo po-
membno. To je referenca za 
druge fotografe. V igri jih je 
kar nekaj in mislim, da bodo 
v tem kozolcu razstavljali res 
dobri fotografi in fotografske 
skupine,« je za konec dejal 
Vidmar in povabil na obisk 
razstave v Žlebe, ki je odlič-
na izhodiščna točka tudi za 
obisk Polhograjcev. 

Galerija pod kozolcem
V Žlebeh so za razstavni prostor uporabili kozolec in v njem pred kratkim odprli prvo fotografsko 
razstavo, na kateri je štirinajst fotografij Matevža Lenarčiča. Na ogled bodo do sredine decembra.

Z odprtja prve razstave v Galeriji pod kozolcem (od leve): predsednik turističnega društva 
Lado Vidmar, podžupanja Medvod Darinka Verovšek, avtor fotografij Matevž Lenarčič in 
kvartet Fone megale, ki je dogodek popestril s petjem.

Jasna Paladin

Tunjice – Člani društva, ki 
sicer prihajajo iz desetih 
različnih občin, so v Tunji-
cah na področju obujanja in 
ohranjanja starega sadjar-
skega znanja aktivni že vrsto 
let, lani pa so na zemljišču 
Župnije Tunjice s pomoč-
jo evropskega in občinske-
ga denarja zasadili 1,5 hekta-
ra velik sadovnjak, kjer ras-
te 130 različnih sadik starih 
sadnih sort. Minulo nedeljo 
so pripravili tudi dan odpr-
tih vrat in predstavili ter bla-
goslovili sadove prvega leta.

»V zadnjih dveh letih smo 
imeli v različnih krajih več 
razstav jabolk, hrušk in dru-
gega sadja in vse pogoste-
je se nam dogaja, da so obi-
skovalci navdušeni, da pa bi 
poleg gajbice sadja radi ku-
pili tudi sadiko. Tega jim 

do sedaj še nismo mogli za-
gotoviti, smo pa že nacepi-
li sadike in z novim letom 
se bomo prijavili na mini-
strstvu, da bomo lahko ura-
dno prodajali tudi te. Kako 
dolg postopek nas čaka, me 

niti ne zanima, dejstvo je, da 
ljudje preprosto hočejo ku-
piti sadike starih sort in nek-
do mora s tem tudi začeti. 
Čaka nas pionirsko delo, a v 
tem vidimo ves smisel svoje-
ga dela. Društva, kakršno je 

naše, smo povezana v zvezo, 
a država za naše delo nima 
posluha, še manj pa denar-
ja. Mi pa vedno bolj ugota-
vljamo, da je to tisto pravo 
za preživetje našega naro-
da. Kar naenkrat bomo pov-
sem odvisni od hrane, ki jo 
bodo pripeljali od drugod, 
sami pa ne znamo več pos-
krbeti zase. Znanje, ki so ga 
naši predniki imeli in z njim 
preživeli, je bilo v enem tre-
nutku popolnoma prekinje-
no in mladi danes ne zna-
jo skuhati niti marmelade. 
To znanje je treba obuditi in 
spet živeti tako, kot so zna-
li naši predniki,« je prepri-
čan predsednik Sadjarsko-
-vrtnarskega društva Tunji-
ce Valentin Zabavnik.

V njihovem sadovnjaku 
raste 135 različnih starih sa-
dnih sort, lani pa so posadili 
tudi okoli tisoč pešk lesnike 
(divja jablana) in letos že na-
cepili okoli sto sadik 26 sort 
češenj, sto sadik petnajstih 
sort hrušk in 550 sadik 84 
sort jabolk. Njihovo delo so 
si na dan odprtih vrat prišli 
pogledat posamezniki, sad-
jarji in člani sorodnih dru-
štev iz vse Slovenije, tudi z 
Golnika.

Vzgajajo stare sadne sorte
Člani Sadjarsko-vrtnarskega društva Tunjice s svojim sadovnjakom starih 
sadnih sort in vzgojo sadik sort, ki jih pri nas že skorajda ni več mogoče 
dobiti, orjejo ledino na področju obujanja starega sadjarskega znanja.

Minuli konec tedna so v sadovnjaku starih sadnih sort 
v Tunjicah pripravili dan odprtih vrat, na katerem so 
predstavili sadove letošnjega leta. 

Marjana Ahačič

Radovljica – Tekmovanja 
v pripravi jedi na žaru v če-
ških Ivančicah se je tudi le-
tos udeležila ekipa Srednje 
gostinske in turistične šole 
Radovljica. Med sedmimi 
ekipami je prejšnjo sobo-
to na Grilfestu zasedla dru-
go mesto, za srednjo šolo 
iz Moravskega Krumlova 
in pred ekipo iz slovaškega 
mesta Sládkovičovo. Rado-
vljičani so na Grilfestu sode-
lovali že četrtič. Letos so šolo 
zastopali dijaki Žan Cuznar, 
Matej Jamšek, Karmen Lon-
čar in Lenart Martinčič ter 

mentorji Andreja Lavrič, 
Anton Tušek in Jože Sovič. 
Pripravili so mavžlje v si-
rovi košarici na ajdovi kaši 
z jurčki, rostbifove rezan-
ce s pekočo omako iz rume-
ne paprike in popečeno pa-
priko. Z izvrstnimi jedmi so 
navdušili tako žirijo kot šte-
vilne obiskovalce prireditve 
in na svoji stojnici uspešno 
predstavili Slovenijo ter ra-
dovljiško občino. Na pova-
bilo Občine Ivančice je Gril-
fest obiskal tudi župan Ciril 
Globočnik, saj so Ivančice, 
rojstno mesto očeta Antona 
Tomaža Linharta, že dolgo 
pobratene z Radovljico.

Radovljiški dijaki spet 
odlični na Češkem

Ekipa Srednje gostinske in turistične šole Radovljica se je že 
četrto leto zapored udeležila tekmovanja v pripravi jedi na 
žaru v z Radovljico pobratenih Ivančicah na Češkem.
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V članku s tem naslovom, ki je 
bil v Gorenjskem glasu objavljen 
30. avgusta 2016, je ob polaga-
nju venca nedolžnim žrtvam 
predsednik opozoril, da »je v 
vsaki družbi – kot tudi v sle-
hernem posamezniku – nekaj 
dobrega in slabega« ter pouda-
ril, da »preteklost, ki so jo zaz-
namovali tako žalostni dogodki 
kot poboj nedolžnih fantov, bi 
skupnost morala učiti, kako 
jih ne ponavljati«. Pomenljiva 
misel ob začetku šolskega leta, 
ki pa ni namenjena samo šo-
larjem. Tako učenje skupnosti 
bo uspešno in verodostojno le, 
če upošteva celovito preteklost, 
torej tudi vzroke za ta neopravi-
čljiv zločin. Kakor tudi za dru-
ge podobne dogodke, ki so se do-
gajali skoraj do osamosvojitve. 
Ta okruten zločin okupatorja 
Vanja Kržan tudi opisuje in 
tudi pojasnjuje v Zavezi št. 70: 
Kovač Florijan Ulčar je odob-
raval njihov smisel za red in 
natančnost. Komunisti, ki so 
se poleti 1941 že pričeli orga-
nizirati, so vedeli, da morajo 
ljudem Nemce osovražiti. V 
domači hiši je komunistični 

Talcem se je 
poklonil tudi 
Pahor

likvidator¹ Andrej Žvan av-
gusta 1941 Ulčarja ustrelil. … 
Ulčarja so govorice razglasile 
za izdajalca. Mnogi so verje-
li, nihče pa ni vedel, da je bil 
ta strel nekakšen uvod … ter 
pričetek revolucije. Ivan Jan - 
Srečko o Ulčarjevi likvidaciji 
takole zapiše: V noči od 25. na 
26. avgust so partizani prvič 
uresničili grožnjo s smrtno 
kaznijo za vse ‘izvržke’, ki so 
bili pripravljeni za judeževe 
groše pljuniti na svojo narodno 
čast in nacističnim krvolokom 
pomagati pri zasledovanju 
partizanov in pristašev osvo-
bodilnega gibanja. V tej noči 
so ustrelili prvega kaznovane-
ga izdajalca Ulčarja, kovača 
iz Gorij. Dva dni za tem so 
Nemci kot povračilni ukrep 
ustrelili pet talcev, ki so jih 
pripeljali iz Begunj (Med Go-
renjskimi partizani, 1956). Za 
pristaše osvobodilnega gibanja 
je bilo streljanje nedolžnih tal-
cev »pomembna prelomnica«, 
kot je zapisal Ivan Jan - Srečko 
(Boj pod Triglavom, Zbornik, 
Gorje pri Bledu, 1966). Pre-
lomnica tudi za domačine. Ves 
dan so zgroženi in prestrašeni 
hodili gledat trupla, priveza-
na h kolom. Med talci so bili 
trije domači iz Gorij. Takrat 
so Nemce zasovražili in se jih 
začeli bati.

Odgovor na članek »Rešitev je 
nova telovadnica«, ki je bil ob-
javljen 6. septembra 2016. 
Obstoječa objekta za telesno 
vzgojo res nista več primerna; 

Telovadnica  
v Stražišču

če ju ni moč obnoviti, bi pri-
čakovali, da bi na isti lokaciji 
zgradili nov, sodoben, široko 
uporaben objekt, kar bi pred-
stavljalo najprimernejši poseg 
v prostor. Obstoječih objektov 
se naj baje zaradi kulturne de-
diščine ne bi smelo predelovati, 
kaj šele rušiti. Podobna šola z 
bazenom, istega projektanta, 
se je zgradila v Tržiču približ-
no 3–4 leta kasneje kot v Stra-
žišču. Na tem mestu v Tržiču 
že več kot 10 let stoji naselje 
individualnih hiš.  
Leta 1998 je MO Kranj s ta-
kratnim županom Vitomirjem 
Grosom začela aktivnosti, da 
bi bila športna dvorana lahko 
zgrajena leta 2000. Od konca 
leta 1998 g. Gros ni bil več žu-
pan, novo vodstvo MO Kranj 
pa je na že storjene aktivnosti 
popolnoma pozabilo. Le špor-
tna sfera iz Stražišča ima zas-
luge, da se je izgradnja dvorane 
v Stražišču v letu 2007 zopet 
pojavila v smernicah razvoja 
MO Kranj do leta 2024.
Od takrat naprej naj bi preuče-
vali variante, zbirali ponudbe, 
razmišljali o načinu gradnje, o 
virih financiranja itd. Na kon-
cu je ostala najslabša varianta, 
da se zgradi nova manjša telo-
vadnica, ime Športno-priredit-
vena dvorana pa je skrivnostno 
izginilo. Lokacija je predvi-

dena izven površin osnovne 
šole, telovadnica naj bi zavzela 
približno tretjino naravne tri-
bune Športnega parka Straži-
šča – skoraj do kolesarske steze. 
Ta lokacija je neprimerna in 
predstavlja nepopravljivo ško-
do za sedanji videz Športnega 
parka Stražišče sedaj, v priho-
dnosti pa onemogoča celostno 
ureditev tega območja na višji 
urbanistični nivo. 
Zveza športnih društev Sava 
Kranj je kot zemljiškoknjižni 
lastnik leta 1997 na MO Kranj 
prenesla zemljišča in objekte v 
Športnem parku Stražišče 
z namenom, da bo ta skrbe-
la zanje kot dober gospodar. 
Občinsko vodstvo je pojasni-
lo, da MO Kranj financira in 
vzdržuje samo tiste objekte in 
zemljišča, katerih lastnik je. 
Sprašujem se, ali je bilo za lo-
kacijo predvidene telovadnice 
pridobljeno ustrezno strokovno 
mnenje o umestitvi v prostor. 
Za predvideno telovadnico pa 
razpoložljivo zemljišče ob OŠ 
Stražišče ustreza (brez posega 
v športni park). Odgovorni naj 
premislijo; škoda v prostor še ni 
bila narejena.  
Poleg same lokacije me kot ro-
kometnega funkcionarja RK 
Sava moti velikost objekta. Od 
leta 1997 se rokomet igra samo 
še v dvoranah. Tekme, tudi z 

V Železarju 1961 so o A. Žva-
nu med drugim zapisali tudi: 
»Neusmiljen je bil do vseh od-
padnikov in izdajalcev sloven-
skega naroda. Že v začetku 
narodno osvobodilnega boja je 
sam likvidiral več petokolona-
šev.« Likvidacija Ulčarja ni 
omenjena. V Slovenskem bi-
ografskem leksikonu pa se da 
likvidacije razbrati v »drznih 
akcijah (predvsem v Gorjah, 
Radovni, Mostah in Žirovnici) 
in odločnega boja proti izda-
jalcem«. Ta zapisa smiselno 
dopolnjujeta Vanjo Kržan.
Andrej Žvan je bil rojen l. 1915 
v Spodnjih Gorjah, padel pa 
je na Poreznu marca 1945 
kot vodja partizanov v boju z 
Nemci. Za narodnega heroja je 
bil proglašen 1953. 

Franc Pintar, Bled

¹Likvidator: kdor koga usmrti 
po nalogu organizacije, giba-
nja ali posameznika (SSKJ)

učenkami stražiške šole, igramo 
v Športni dvorani v Kranju, tudi 
drugod, večinoma v Šenčurju, 
tudi v Cerkljah in v Tržiču. V 
Stražišču to ne bo mogoče: pred-
videna telovadnica bo namreč 
za igranje rokometa prekratka 
in preozka za kar nekaj metrov. 
Bežen pogled v dokumentacijo 
pa tudi ne vliva upanja, da se bo 
kaj posebnega dogajalo na kul-
turno-zabavnem področju. Bo 
pa zato stražiška šola imela kar 
tri telovadnice – namesto enega 
normalnega objekta. Načrtoval-
cem stražiške telovadnice pripo-
ročam, da si ogledajo eno od 
dvoran v zgoraj omenjenih kra-
jih – vse so enake in enostavne, 
lepe in funkcionalne. Če bodo 
našli čas, naj si ogledajo še Špor-
tno dvorano ob osnovni šoli v 
Železnikih, ki je prava lepotica. 
Naj dodam, da tako opevani 
model javno-zasebnega par-
tnerstva še najmanj sodi na 
področje šolstva. Osnovne šole 
so javni zavodi, ustanovitelji so 
občine, ki bi morale poskrbeti 
za delovanje zavodov kot do-
ber gospodar – brez zunanjih 
prišepetovalcev. Morda je tovr-
stno kalkuliranje tudi eden od 
razlogov, da se stražiški primer 
vleče tako dolgo.  

 Ciril Jereb, Kranj

Danica Zavrl Žlebir

Možjanca, Kokra – Pred tre-
mi leti so med Možjanco in 
Kokro uredili staro tovorno 
pot, nekdanjo povezavo med 
Preddvorom in Jezerskim, 
po kateri so že v 14. stoletju 
prenašali železo in morsko 
sol proti Jezerskemu in nap-
rej na Koroško. Tematska po-
hodna pot, dolga 15 kilome-
trov, se začenja na Možjan-
ci, poteka proti Štefanji gori, 
naprej na sedlo Davovec in se 
spusti v dolino Kokre do tam-
kajšnje farne cerkve, nato se 
po vzhodnem pobočju do-
line nadaljuje do samotnih 
kmetij in nazadnje obrne 
proti dolini, kjer se konča pri 
Celarjevem mostu. Že tretje 
leto zapored Tatjana in Fran-
ci Štirn, ki imata na Možjan-
ci okrepčevalnico Rožmarin, 
po tematski poti organizirata 
vodene pohode. 

Letošnji jesenski pohod je 
bil že šesti po vrsti in kljub 
muhastemu vremenu se ga 
je udeležilo 22 pohodnikov. 
»Niso jih motile dežne ka-
plje na začetku zastavljene 
poti, kar se je kasneje tudi 
obrestovalo, saj večji del 
poti sploh nismo potrebo-
vali dežnikov. Pot nas je vo-
dila do Mengarjeve kapeli-
ce, nato pa na Kopo in Da-
vovec, kjer smo imeli manj-
ši postanek. Po urejeni goz-
dni poti smo se spustili do 
doline Kokre, kjer pa nas je 
že v dolini »ujela« manjša 
ploha. Vedrili smo na avto-
busni postaji, nato pa smo 
se odpeljali proti okrepče-
valnici Rožmarin, kjer sta 
nas že čakala golaž in po-
lenta,« je povedala Tatjana 
Štirn, ki že vabi pohodnike, 
naj se udeležijo naslednje-
ga, sedmega pohoda, ki bo 
spomladi. 

Šestič po stari tovorni poti

Pohodniki pri Mengarjevem znamenju

Maja Bertoncelj

Kranj – Nejc Kuhar in Luka 
Kovačič sodita med najbolj-
še slovenske gorske teka-
če in turne smučarje. V to-
rek sta se podpisala pod nov 
mejnik. Skupaj sta postavi-
la najhitrejši čas na Triglav. 
Nanj sta iz Vrat čez Prag 
(pot je markirana na šest 
ur) pritekla v eni uri in 29 
minutah. Od Kredarice do 
vrha sta po zavarovani ple-
zalni poti potrebovala le 19 
minut. Rekord, ki je seve-
da neuraden, sta postavila 
brez spremstva. S seboj sta 
imela vsak svoj nahrbtnik 
in v njem pijačo, energijsko 
ploščico, oblačila ... 

»Ta projekt sva imela v 
mislih za letošnjo jesen, 
moralo pa se je ujeti več de-
javnikov: treningi, vreme, 
čas ... V glavah si ustvari-
mo mejnike. Nekateri ima-
jo mejnik priti na Triglav v 
treh urah, za nas je bil pod 
uro in pol. Pred leti sem 
samo poskusil, brez misli 
na rekord, in videl, da bi 
se dalo. Mejnik je izpol-
njen, dokazala sva, da se da. 
Takšne stvari so za dušo, 
ne gre za tekmo,« je pove-
dal 30-letni Nejc Kuhar iz 
Kokre, ki živi v Kranju. Ima 
tudi rekord na Triglav gor in 
dol. To mu je uspelo v dveh 

urah in 25 minutah, tak-
rat iz Krme. Od Aljaževe-
ga doma v Vratih sta se od-
pravila ob pol osmih zjutraj 
in bila na vrhu Triglava mi-
nuto pred deveto. »Priprave 
so bile takšne kot pred tek-
mo. Vedno zjutraj pojem la-
hek obrok, sva pa vedela, da 
morava startati zjutraj, da 
bi bilo na poti čim manj lju-
di. Bila sva kar presenečena, 
saj jih je bilo kar dosti, so se 
nama pa lepo umikali, tako 
da ni bilo težav. Niso vede-
li, za kaj gre, zakaj tako hi-
tiva,« je dejal Kuhar. Tem-
po sta imela že od starta vi-
sok. »Bilo nama je kar težko 
in na vrhu sva bila zelo ut-
rujena. Hitreje ne bi mogla 
iti, rezerve ni bilo več. Pred-
vsem čez Triglavske pode je 
več možnosti za pot. Izbrala 
sva tisto, ki se nama je zdela 
najbolj idealna. Tekel sem 
spredaj, saj sem v teh go-
rah bolj domač, držal tem-
po, izbiral najbolj idealno 
traso. Luka pa je tudi toliko 
močan, da mi je lahko sle-
dil in me hkrati spodbujal. 
Prav veliko pa nisva govori-
la. Mislim, da do vrha nis-
va spregovorila več kot pet 
stavkov,« je pojasnil Kuhar. 

»Soglasno sva našla isti iz-
ziv. Veliko skupaj trenirava 
in vedela sva, da sva približ-
no enako močna. Slaba ura 

in pol je bila zelo težka pa 
tudi zanimiva, ker je narava 
lepa. To je izziv z veliko mo-
tivacije, zato je lažje. Minilo 
je pa hitro. Ta čas mi pome-
ni veliko. Na Triglav hodijo 
za dva dni, midva pa sva bila 
na vrhu v manj kot uri in pol. 
Mislim, da je to znamka, ki 
bo še dolgo ostala. Sedaj pa 
bo prišel čas za kakšne nove 
izzive, ki so za popestritev, 
da niso samo tekme,« pa je 

rekordni tek videl mlajši od 
dvojice, 21-letni Kranjčan 
Luka Kovačič. 

Izboljšala sta doseda-
nji rekord Francija Teraža 
iz Mojstrane, ki je 25. sep-
tembra 1987 za pot na Tri-
glav potreboval dobri dve 
minuti več. »Kapo dol. To 
je magična meja. V slogi je 
moč,« je Teraž na družbe-
nem omrežju komentiral 
njun dosežek.

Rekordno hitro na Triglavu
Gorenjca Nejc Kuhar in Luka Kovačič sta v torek postavila nov najhitrejši čas vzpona na Triglav. Od 
Aljaževega doma v Vratih sta na najvišji slovenski vrh pritekla v eni uri in devetindvajsetih minutah.

Nejc Kuhar (levo) in Luka Kovačič sta prva, ki sta na Triglav 
prišla v manj kot eni uri in pol. 
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HALO-HALO GORENJSKI GLAS
telefon: 04 201 42 00

Na ro či la za ob ja vo spre je ma mo po te le fo nu 04/201-42-00, fak su 04/201-42-13  
ali oseb no na Bleiweisovi cesti 4 v Kra nju oz. po poš ti – od po ne delj ka do  
če tr tka do 11. ure! Cene ogla sov in po nudb v ru bri ki so iz red no ugod ne. 

ROZMAN BUS, T: 04/531 52 49, 041/855 630
KOPALNI IZLET BANOVCI: 17. 10.; TRST: 28. 10.; BANOVCI: 16.–
20. 10.; BERNANDIN: 13.–16. 11.; STRUNJAN: 4.–7. 12.; BANJA 
VRUĆICA - SARAJEVO: 27.–30. 10.; MEDŽUGORJE - MANDARI-
NE: 23.–25. 10.; MANDARINE: 14–16. 10.. www.rozmanbus.si

TERENSKA KRVODAJALSKA AKCIJA – OKTOBER 2016
Vabimo vas, da se pridružite družini krvodajalcev in se 

udeležite oktobrske terenske  krvodajalske akcije, ki bo v  

TOREK, 4. OKTOBRA 2016, 
V DVORANI PROŠPORT V STRAŽIŠČU,   

JERNEJEVA ULICA 12. 
Odvzemi krvi bodo v času od 7. do 13. ure.

 RKS Območno združenje Kranj
 Bleiweisova 16, 4000 Kranj
 Tel.: 04 20 18 672
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ZAKLJUČEK KOLESARSKE SEZONE
Vabljeni, da z nami zaključite letošnjo kolesarsko sezono. Kolesarili 
bomo po slovenski in hrvaški Istri. Spoznali bomo dele kolesarke 
poti Parenzana – nekdanje železniške proge, ki je povezovala me-
sti Trst in Poreč. Sledita nastanitev v hotelu in večerja. Če bo vreme 
lepo, se bomo prej tudi kopali – pogumnejši lahko tudi v morju. 
Zvečer sledita predavanje in družabni večer. Naslednji dan si bomo 
ogledali eno od zanimivih mestec v hrvaški Istri in se odpravili 
proti Kopru, kjer bomo zaključili naše kolesarsko druženje.

CENA: 124 EVROV
Cena vsebuje: prevoz s kombijem iz Kranja do Kopra in nazaj, 
spremstvo in malico na poti, eno nočitev v dvoposteljni sobi s pol-
penzionom v hotelu s štirimi zvezdicami, pijačo ob večerji in DDV.

Zbor za vse udeležence je v četrtek, 6. oktobra, ob 8. uri  
pred Mercator centrom na Primskovem.  
Za prijave in dodatne informacije pokličite 031 38 26 25 ali 
pišite na e-naslov: grega.flajnik@g-glas.si

Opomba: S seboj prinesite topla oblačila, dobro voljo in veljaven osebni  
dokument. Če bo vremenska napoved slaba, bomo izlet odpovedali. Prijaviti se 
mora najmanj 16 oseb. Cena ne vsebuje zavarovanja.
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         KOLESARJENJE // 6. in 7. 10. 2016

www.gorenjskiglas.si

                  

 
 

  

 

 

 

  

 

 
PETKOVA PRIREDITEV 

  
NI PREDSTAVE 

Petek, 30. september  2016, ob 17.30 uri 
OKC Krice krace, Tomšičeva 14                                                                                       

          
SOBOTNA MATINEJA 

Izvaja: Zavod Kult. 
ČUK NA PALICI 

Sobota, 1. oktober  2016,  ob 10. uri 
Prešernovo gledališče Kranj 

  
________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________ 

                               
www.pgk.si                   

Izžrebani nagrajenci nagradne križanke KINA SORA, ob-
javljene v Gorenjskem glasu 16. septembra 2016 z ge-
slom: SOKOLSKI DOM ŠKOFJA LOKA, ki prejmejo po eno 
CD-ploščo Glasba, Škofjeloški pasijon in eno CD-ploščo 
Loka jo piha 140 let, so:  Ivanka Černigoj, Križe, Marija 
Janša, Boh. Bistrica, Boris Pertot, Kranj in Tone Hafner, 
Škofja Loka. Nagrajencem čestitamo.

Sponzor nagradne križanke, ki je bila objavljena v Go-
renjskem glasu 13. septembra 2016, je bilo podjetje TO-
LEA d.o.o.  Geslo križanke je bilo QLANDIA VABLJENI TE-
LEKOM SLOVENIJE. Izžrebani nagrajenci, ki prejmejo 
jopico megaphone, so: Olga Logar iz Kranja, Mici Černi-
lec iz Žirovnice in Zorko Saršon iz Kranja. Nagrajencem 
iskreno čestitamo. 

Obvestila o dogodkih objavljamo v rubriki glasov Kažipot 
brezplačno samo enkrat, pošljete jih lahko na e-poštni na-
slov kazipot@g-glas.si.

PRIREDITVE

Kranska kuhna praznuje z motoristi
Kranj – Jutri, v soboto, 1. oktobra, bo na Glavnem trgu br-
nelo in ropotalo, saj imajo motoristi svoj kulturni praznik. 
Prazniku se bo pridružila tudi Kranska kuhna, ki vas bo raz-
vajala od 10. ure dalje.

Pod lipo domačo na Trati
Trata – Kulturno-umetniško društvo Pod lipo Adergas vabi 
ob občinskem prazniku občine Cerklje danes, v petek, 30. 
septembra, na večer s petjem in glasbo Fantov z vasi in tria 
Sirc ter igro domačih igralcev. Gost večera bo Šenturški oktet. 
Prireditev bo ob 19. uri na domačiji pri Tratarju na Trati. V 
primeru dežja bo prireditev pod nastreškom. Od 15. ure dalje 
pa vabijo na peko kruha k Tratarju in na kegljanje za kozlička.

Ta prav' živ žav
Jesenice – Mladinski center Jesenice ob tednu otroka vabi 
v torek, 4. oktobra, ob 17. uri v dvorano Kolpern na Jeseni-
cah na prireditev za otroke in starše Ta prav' živ žav. Igrico 
z naslovom Volk in sedem kozličkov bodo po istoimenski 
pravljici bratov Grimm odigrali igralci in lutke Družinskega 
gledališča Kolenc, v nadaljevanju bo poskrbljeno za temat-
sko animacijo otrok, možno bo fotografiranje z junaki igrice, 
Gornjesavski muzej Jesenice pa bo v okviru programa Z igro 
do dediščine gledališča povabil na ustvarjalne delavnice, na 
fotografiranje v igralskih kostumih in na ogled razstave Jese-
niška Talija. Vstopnine ne bo.

IZLETI

Kolesarski izlet
Kranj – Društvo upokojencev Kranj vabi v torek, 4. oktobra, 
na kolesarski izlet na relaciji Kranj–Olševek–Preddvor–
Kranj. Odhod bo ob 8. uri izpred nekdanje trgovske šole na 
Župančičevi ulici. Izlet bo odpadel, če bo deževalo.

Turistični izlet v Slovenske gorice
Kranj – Društvo upokojencev Kranj vabi v torek, 18. oktobra, 
na turistični izlet v Slovenske gorice. Odhod s posebnim avto-
busom bo ob 7. uri izpred Globusa, vstopni postaji bosta tudi 
Gradbinka in Boltez. Ogledali si boste Ljutomer, lončarski mu-
zej in lončarsko delavnico, v Zavrhu spominsko sobo generala 
Maistra, na Destrniku naselje, cerkev sv. Urbana in viničarijo. 
Vrnitev v Kranj je predvidena med 19. in 20. uro. Prijave z vpla-
čili sprejemajo v pisarni društva do srede, 12. oktobra.

Na kopanje v Portorož
Kranj – Društvo bolnikov z osteoporozo Kranj vas vabi na 
kopanje v Bernardin v Portorož v torek, 4. oktobra. Odhodi 
avtobusa: ob 6.30 iz Škofje Loke, ob 6.45 iz Stražišča, ob 
7. uri izpred Globusa, ob 7.10 izpred Mercatorja Primskovo, 
ob 7.20 iz Šenčurja in ob 7.30 iz Cerkelj. Vabijo tudi nečlane 
društva. Prijave in informacije po telefonu 041 424 768.

Po Miškovi poti v Prekmurju
Šenčur – Turistično društvo Šenčur vabi v soboto, 8. okto-
bra, na 20. pohod po Miškovi poti od domačije Miška Kra-
njca v Veliki Polani mimo Miškove zidanice in vinograda do 
Lendave. Skupne zmerne lahke hoje bo štiri do pet ur (18 
km). Informacije in prijave zbira do četrtka, 6. oktobra, Fran-
ci Erzin, tel. 041 875 812.

Po poteh preddvorskih voda
Preddvor – Zavod za turizem Preddvor v sodelovanju s Cen-
trom za trajnostni razvoj podeželja in Ribiško družino Kranj 
vabi jutri, v soboto, 8. oktobra, na tretji pohod Po poteh 
preddvorskih voda. Zbor bo ob 9. uri pri Brunarici Turistič-
nega društva Bašelj. Udeležba je brezplačna, veseli pa bodo 
prostovoljnih prispevkov. Obvezna je prijava do petka, 7. ok-
tobra, na: info@preddvor-tourism.si ali 031 698 627. 

Na Srednji vrh nad Martuljkom
Preddvor – Pohodniška skupina Društva upokojencev Preddvor 
vabi člane na pohod na Srednji vrh nad Martuljkom dne 4. ok-
tobra. Zbor bo ob 8. uri na grajskem dvorišču v Preddvoru.

V Planico in Tamar ter na telovadbo
Cerklje – Društvo upokojencev Cerklje obvešča pohodnike, 
da bodo ponovili v septembru odpadli izlet v Planico in Tamar 
v torek, 4. oktobra, če bo vreme ugodno. Odhod bo ob 8. uri 
izpred AMD Cerklje. Dodatne informacije dobite po tel.: 031 
429 653. Prav tako 4. oktobra se bo začela tudi telovadba z 
merjenjem krvnega tlaka v župnijski dvorani ob 17. uri.

PREDAVANJA

Ponovno odkrivanje bistva poroda
Kranj – Jutri, v soboto, 1. oktobra, bo v Mestni knjižnici Kranj 
ob 10. uri delavnica Ponovno odkrivanje bistva poroda. Or-
ganizator delavnice je Združenje Mamice za mamice.

OBVESTILA

Meritve tlaka, holesterola in krvnega sladkorja
Kranj, Hrastje, Žabnica – Rdeči križ Slovenije, Območno 
združenje Kranj, obvešča, da bodo meritve tlaka, holesterola 
in krvnega sladkorja: 6. oktobra od 8. do 9. ure v Domu kraja-
nov Primskovo, 7. oktobra ob 7. uri v prostorih Društva upo-
kojencev Kranj, 8. oktobra od 7. do 8. ure v gasilskem domu 
Hrastje in 15. oktobra od 7. do 9. ure v Osnovni šoli Žabnica.

Gelike spet delavno
Preddvor – Društvo upokojencev Preddvor – sekcija ročnih 
del Gelike sporoča, da je počitnic konec in začnejo z delom 
v torek, 4. oktobra, ob 18. uri v prostorih društva. Ljubitelji 
ročnih del vabijo, da se jim pridružite.

V Medgeneracijskem centru
Kranj – V Medgeneracijskem centru Kranj bo v petek, 30. 
septembra, ob 15. uri ustvarjalna delavnica za otroke Sovice, 
v ponedeljek, 3. oktobra, bo ob 18. uri delavnica Kako pra-
vilno dihati?, prav tako ob 18. uri bo tudi delavnica za mla-
de – Srečanje mladostnikov nad 12 let: kako graditi boljše 
odnose, premagati tremo, izboljšati komunikacijo, okrepiti 
samozavest … Prijave na dogodke sprejemajo po telefonu 
082 058 457 ali na e-naslov mck-prijava@luniverza.si.

Zavetišče pod Špičkom zaprto
Jesenice – Planinsko društvo Jesenice obvešča vse planince, 
da je Zavetišče pod Špičkom zaprto. Odprta je zimska soba.

KONCERTI

Koncert Zbora Slovenske filharmonije
Jezersko – V okviru glasbenega festivala Vox Laci bo jutri, 
v soboto, 1. oktobra, ob 18.30 v cerkvi sv. Ožbolta koncert 
Zbora Slovenske filharmonije.

Koncert Škofjeloškega okteta 
Škofja Loka – Prosvetno društvo Sotočje Škofja Loka in Ško-
fjeloški oktet vabita na koncert z naslovom Večer Avseni-
kovih melodij, ki bo jutri, v soboto, 1. oktobra, ob 20. uri v 
Jurjevi dvorani v Stari Loki. Vstop je prost.

Koncert ob freskah
Kamnik – V nedeljo, 2. oktobra, se bo ob 16. uri v razgledni 
katedrali svetega Primoža nad Kamnikom začel koncert ob 
freskah. Z izbornim sporedom srednjeveških skladb bo na-
stopil komorni ansambel za staro glasbo Capella Carniola. 
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 Male ogla se spre je ma mo:  
za ob ja vo v petek – do srede  
do 14. ure in za ob ja vo  
v to rek do petka do 14. ure!  

De lo vni čas: 
ponedeljek, to rek, čet rtek, 
petek nep rekinjeno od  
7. do 15. ure, sreda od  
7. do 16. ure, sobote, nedelje 
in prazniki zaprto.

NEPREMIČNINE
STANOVANJA
PRODAM

GARSONJERO v Gorenji vasi, 32 m2, 
opremljena, obnovljena, tel.: 041/506-
258 16003410

POSESTI
ODDAM

NJIVO na Kranjskem polju, 2 ha, tel.: 
070/593-248 16003450

POSLOVNI PROSTORI
ODDAM

POSLOVNE PROSTORE v IOC Inteks 
na Savski cesti 34, Kranj (bivša Tren-
ča) oddamo, velikost od 37 do 500 m2. 
Cena 2,95 EUR/m2  mesečno, tel.: 
041/426-898  
 16003066

29 90
EUR

                                                     Cena knjige je 

Pričevanja o življenju 
tržiških baronov

Knjiga predstavlja 
življenje in delo 
članov rodbine Born, 
ki so si pol stoletja 
prizadevali za splošen 
družbeni napredek 
Tržiča. Ob tem je 
v njej prek pisnih 
in ustnih virov ter 
številnih fotografij 
na bralcu prijazen 
način opisano, kako 
so pred približno sto 
leti živeli Tržičani in 
okoličani.

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Bleiweisova cesta 4 v Kranju, jo naročite po tel. št.: 
04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si.  
Če jo naročite po pošti, se poštnina zaračuna  
po ceniku Pošte Slovenije.

www.gorenjskiglas.si

Trda vezava
Format 165 mm x 235 mm 

412 strani
ISBN 978-961-6893-84-8

Cena: 29,90  EUR

Založba Narava d.o.o., Britof 96a, 4000 Kranj • Naročila: tel.: 04-280-2000, prodaja@narava.si, www.narava.si

Bojan Knific 

BORNOVI V TRŽIČU
Pričevanja o življenju tržiških baronov

Leta 1891 je baron Julius Born – bančnik in pod-

jetnik svetovnega formata – v Tržiču kupil ob-

sežno posest. Prezgodnja smrt mu je preprečila 

uresničitev smelih načrtov, a njegovim idejam sta 

sledila sinova Friedrich in Carl – predvsem slednji 

je ključno zaznamoval razvoj Tržiča in njegovega 

gospodarstva.

Knjiga predstavlja življenje in delo članov rodbine 

Born, ki so si pol stoletja prizadevali za splošen 

družbeni napredek Tržiča. Ob tem je v njej prek pi-

snih in ustnih virov ter številnih fotografij na bralcu 

prijazen način opisano, kako so pred približno sto 

leti živeli Tržičani in okoličani.

Knjiga Bojana Knifica je temeljito in vsestransko 

odlično delo o tržiški veji članov rodbine Born, ki so 

imeli judovsko, nemško in plemiško poreklo. Poznali 

so svet, bili odprti vanj, imeli so dobro izobrazbo, ob-

vladali so diplomatske spretnosti, bili so tolerantni in 

prilagodljivi. Zgodba v knjigi pa je vpeta tudi v kraje 

in usode ljudi, ki so bili z Bornovimi tako ali drugače 

povezani. Torej je hkrati pripoved o življenju v Tržiču 

in okolici (Podljubelj, Jelendol idr.) v obravnavanem 

obdobju.
Prof. dr. Janez Bogataj

Bojan Knific

BORNOVI V TRŽIČU

Pričevanja o življenju  
tržiških baronov
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Leta 1891 je baron Julius Born – bančnik in podjetnik 

svetovnega formata – v Tržiču kupil obsežno posest. 

Prezgodnja smrt mu je preprečila uresničitev smelih 

načrtov, a njegovim idejam sta sledila sinova Friedrich 

in Carl – predvsem slednji je ključno zaznamoval razvoj 

Tržiča in njegovega gospodarstva. 

Knjiga predstavlja življenje in delo članov rodbine  

Born, ki so si pol stoletja prizadevali za splošen druž-

beni napredek Tržiča. Ob tem je v njej prek pisnih in 

ustnih virov ter številnih fotografij na bralcu prijazen 

način opisano, kako so pred približno sto leti živeli  

Tržičani in okoličani.
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ISBN 978-961-6893-84-8
29,90 €

www.narava.si

NOVO iz založbe Narava

Dr. Bojan Knific, rojen leta 1971, je od ok-

tobra 2013 zaposlen kot kustos v Tržiškem 

muzeju, prej je dobro desetletje delal kot 

samostojni strokovni svetovalec za folklor-

no dejavnost pri Javnem skladu Republike 

Slovenije za kulturne dejavnosti. Njegovo 

raziskovalno zanimanje je usmerjeno v 

proučevanje razvoja pripadnostnega kostu-

miranja – oblačenja »narodnih noš«, kostumiranja folklornih 

skupin in folkloriziranja plesnega izročila ter v zadnjem času 

spoznavanja in predstavljanja lokalne dediščine Tržiča.

O avtorju 

Domplan, d. d., Bleiweisova 14, 4000 Kranj
T: 04/20 68 773, F: 04/20 68 701
M: 030 641 621, I: www.domplan.si
E: domplan@domplan.si
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V zadovoljstvo naših strank upravljamo 
zanesljive in varne storitve posredovanja v 
prometu z nepremičninami. 
Obiščite nas na naši spletni strani:  
www.domplan.si 

Oldhamska cesta 12, 4000 Kranj
Tel.: 04/202 13 53, Fax: 04/202 17 85

GSM 051/320 700, 
E-pošta: info@k3-kern.si

d.
o.

o.

FESST, d. o. o.,  
nepremičninska  
družba,
Koroška c 2, Kranj,
Telefon: 236 73 73
Faks: 236 73 70
E-pošta:  
info@fesst.si
Internet:  
www.fesst.si

MOTORNA VOZILA
AVTOMOBILI
PRODAM

CITROEN Berlingo furgon, 90.000 
km, zelo lep, tel.: 041/227-338 
 16003413

VOLVO 70 2.5, disel, letnik 1998, 
registriran, cena 700 EUR, tel.: 
041/967-554  
 16003449

KUPIM

ODKUP vozil, motornih koles, kombi-
jev – poškodovanih, voznih in  prevzem 
leasinga. Igor Konkolič, s.p., Triglavska 
12, Kranj, tel.: 041/697-492  
 16003411

OHRANJEN avto, takoj, gotovina. 
MEPAX, d.o.o., Ul. Mirka Vadnova 1, 
Kranj, tel.: 041/773-772  
 16003379

VOZILO, celo, v okvari ali poškodova-
no, od letnika 2002 dalje. Avto Tojos, 
Tomislav Josipovič, s.p., Drulovka 23a, 
tel.: 031/629-504  
 16003272

KARAMBOLIRANA  
VOZILA
KUPIM

KARAMBOLIRANO vozilo ali vozilo v 
okvari, od letnika 2000 dalje. Ugrica 
Blaž, s.p., Drulovka 38, Kranj, tel.: 
041/349-857 16002753

STROJI IN ORODJA
PRODAM

BAGER mini 1.5 Neuson, priklop na 
udarno kladivo, cena 7.000 EUR, tel.: 
041/758-972 16003448

NAMIZNO žago – cirkular, močno ko-
vinsko ogrodje z elektro motorjem 5 
km, tel.: 040/228-427 16003371

GRADBENI  
MATERIAL
GRADBENI MATERIAL
KUPIM

RABLJENE ali slabše klalitete sme-
rekove deske colarice, 12 m2, tel.: 
051/819-044 16003414

KURIVO
PRODAM

DRVA, metrska ali razžagana, možnost 
dostave, tel.: 041/718-019  
 16003040

BUKOVA, hrastova, gabrova in mešana 
drva, možna dostava, tel.: 031/330-
425  
 16003305

MEŠANA drva, tel.: 041/847-500  
 16003398

MEŠANA drva (bukev, gaber), dolžina 
1 m, možna tudi dostava – za doplači-
lo, tel.: 041/344-023  
 16003404

SUHA bukova in mešana drva, možna 
dostava, tel.: 031/826-621  
 16003386

SUHA, mešana, hrastova in bukova 
drva, možna dostava, tel.: 031/676-
235 16003418

SUHA brezova drva, tel.: 041/965-
112 16003445

STANOVANJSKA 
 OPREMA
GOSPODINJSKI APARATI
IŠČEM

ALI mi kdo podari ali pa za simbolično 
ceno proda zamrzovalno skrinjo? Tel.: 
040/608-955  
 16003403

OSTALO
PRODAM

NERABLJEN stol za na banjo in malo 
rabljeno straniščno školjko, ugodno, 
tel.: 031/413-970  
 16003388

POSTELJO 160 x 200, električni radi-
ator, pokončni baterijski sesalec, slike, 
tel.: 040/705-145 16003387

GLASBILA
PRODAM

DIATONIČNO harmoniko Rutar Be-Es-
-As, velikost 34 cm, stara 7 let, tel.: 
041/236-237 16003447

ŠPORT,  
REKREACIJA
PRODAM

ŽENSKO kolo, navadno, rdeče barve 
s košarico, tel.: 031/272-632  
 16003401

HOBI
KUPIM

STARE značke, odlikovanja in druge 
zbirateljske predmete, tel.: 040/397-
459 16003405

STARINE
KUPIM

STARINE: mizarski ponk, skrinje, 
razglednice, kovance in drobnarije, 
051/258-936 16003045

MEDICINSKI  
PRIPOMOČKI
KUPIM

ELEKTRIČNO negovalno posteljo s 
trapezom, tel.: 041/543-876 16003417

ŽIVALI IN  
RASTLINE
ODDAM

UTO za kužka oddam ljubitelju kuž-
kov, skupaj z ogrodjem za pesjak, tel.: 
04/51-33-240, 050/888-926  
 16003389

PODARIM

MLADE mucke, tel.: 04/25-51-223  
 16003424

KMETIJSKI STROJI
PRODAM

JESENSKA akcija akumulatorjev, olja 
in traktorskih delov v Agroizbiri Kranj, 
d.o.o., Smledniška c. 17, Kranj, tel.: 
04/23-24-802 16003051

MULTIKULTIVATOR Subaru 9 km, s 
prikolico 1x1 m, rotacijsko kosilnico 
50 cm, frezo za sneg, plug, ralo, freza 
za zemljo, 1.700 EUR, tel.: 031/565-
804 16003187

ŽIVINSKO prikolico za 2 govedi in 2 
konja, dvoosna, z zavornimi diski, alu-
minijasta podlaga, tel.: 04/59-58-754 
 16003444

KUPIM

TRAKTOR, minibager in kiper prikoli-
co, lahko v okvari, tel.: 031/500-933 
 16003027

TRAKTOR Deutz, Zetor, IMT, Ur-
sus, Štore, Univerzale ali podobno s 
priključki, tel.: 041/235-349  
 16003384

TRAKTOR Zetor 6245 ali 7245, od 
letnika 1984 do 1990, za lastno upo-
rabo, tel.: 041/874-181 16003425

PRIDELKI
PRODAM

ČEBULO, rdečo peso, korenje (rdeče 
in rumeno), fižol, tel.: 031/793-390  
 16003431

DOMAČA, neškropljena jabolka, tel.: 
041/980-371 16003437

GROZDJE, domače, belo, neškroplje-
no, jedilno ali za sok, tel.: 031/678-
746 16003391

HRUŠKE viljamovke ter jabolka elstar 
in gala. Sadjarstvo Markuta, Čadovlje 
3, Golnik, tel.: 04/25-60-048 16003064

JABOLKA, dolenjske voščenke, na-
mizna ali za predelavo, Zabukovje 2, 
tel.: 041/223-797 16003400

JEČMEN za krmo, 2 toni, in pdečo 
peso za vlaganje, tel.: 041/229-159 
 16003421

JEČMEN v skupni količini 8 ton, tel.: 
040/479-752, 040/326-708 16003433

KRMNI krompir, tel.: 051/411-742  
 16003453

KRMNO peso, tel.: 031/241-218  
 16003435

KROMPIR za ozimnico, desire, sora, 
fiana, belarosa in domači česen, tel.: 
041/971-508 16003397

KROMPIR, beli bistra, ročno okopan in 
hlevski gnoj, tel.: 031/411-904  
 16003419

NEKAJ vreč domačega jedilnega 
krompirja desire, tel.: 031/526-267 
 16003406

RDEČA pesa, cena 0,80 EUR. Smo-
lej, Luže 22a, tel.: 041/789-608 
 16002714

RUMENO korenje, fižol v zrnju, krmno 
peso, krmni in jedilni krompir, tel.: 
041/549-713 16003446

SILAŽNO koruzo, Šk. Loka, tel.: 
031/890-882 16003268

SILAŽNO koruzo, Naklo, cena po do-
govoru, tel.: 040/607-507  
 16003436

VARAŽDINSKO zelje, tel.: 041/755-
263 16003310

VZREJNE ŽIVALI
MENJAM sanskega kozla brez rogov 
za enakega zaradi sorodstva ali poda-
rim, tel.: 030/619-254 16003439

PRODAM

2 KRAVI s teleti, 5 sanskih koz, mle-
karice, in več vrst perutnine, tel.: 
040/308-690 16003430

BIKA simentalca, starega 1 leto, tel.: 
041/271-294 16003395

BIKCA križanca, starega 10 dni, tel.: 
031/571-549 16003402

BIKCA simentalca, 230 kg, vajen 
paše, in mlin za sadje, tel.: 04/57-69-
220, 040/345-275 16003429

ČB teličko, staro 14 dni, tel.: 031/544-
131 16003408

ČB bikca, starega 10 dni, tel.: 
031/387-440 16003423

JAGENJČKI, ovčje kože, jabolčni sok, 
jabolka, tel.: 031/648-526  
 16003416

KOKOŠI – nesnice, jarkice, rjave, 
bele, črne in grahaste barve, pred 
nesnostjo, pripeljemo na dom, tel.: 
041/710-113 16002958

KUNCE orjaški lisec, stare 7, 5 in 3 
mesece, tel.: 030/268-162 16003434

LEPE zajce, stare 130 dni, krmljene 
le z ječmenom in mrvo, tel.: 051/819-
044 16003415

NESNICE, rjave, grahaste, črne, pred 
nesnostjo. Brezplačna dostava na 
dom. Perutninarstvo, vzreja nesnic Ti-
baot Zlatko, Babinci 49, Ljutomer, tel.: 
02/58-21-401 16002598

PAŠNO kravo simentalko ali telico po 
telitvi, tel.: 041/271-294 16003394

PLEMENSKEGA ovna JS-pasme za 
zakol ali nadaljnjo rejo, tel.: 04/25-51-
171, 051/410-138 16003420

PRAŠIČA za zakol, domača krma, tel.: 
031/497-567 16003396

PRAŠIČE, težke od 20 do 60 kg, mo-
žna dostava, tel.: 041/760-789  
 16003422

TELIČKE simentalke in ČB, stare 14 
dni, tel.: 041/589-884 16003407

TELIČKE, ČB in lisaste (moški in ženski 
spol), tel.: 040/190-589 16003443

TELIČKO mesne pasme, staro 10 dni, 
in krmni krompir, tel.: 04/25-21-087, 
041/888-476 16003399

TELIČKO LS, staro 14 dni, tel.: 
031/861-766 16003440

KUPIM

BIKCA simentalca, starega 3–6 mese-
cev, tel.: 041/677-605  
 16003392

TELIČKO ali bikca, belgijsko plavi, 3 
mesece  starega, tel.: 040/334-733 
 16003432

PODARIM

KOKOŠI nesnice, stare 1 leto, tel.: 
041/337-678 16003412

OSTALO
PRODAM

ČEBELE za AŽ in sveži cvetni prah, 
tel.: 041/721-625 16003390

SENO, otavo in licerno v kockah, tel.: 
040/616-387 16003428

SILAŽNE bale in zadnji kopač, moč-
nejši, polža za spravilo žita v silos, tel.: 
031/316-548 16003427

SILAŽNO koruzo, Mavčiče, tel.: 
031/690-957 16003441

SUHE in silažne bale, tel.: 040/352-
523 16003438

SUHO seno v kvadratnih kockah, tel.: 
041/838-080 16003393

ZAPOSLITVE (m/ž)
NUDIM

NIKAMED, d.o.o., Kidričeva c. 31, 
Kranj zaposlimo terenskega komer-
cialista. Nudimo dobre pogoje dela, 
stimulativno nagrajevanje in organizi-
ran prevoz. Kontakt: Aleš Rogelj, tel.: 
041/604-413 16002979

ZAPOSLIMO mizarja z min. triletno pra-
kso in pomožnega mizarja. Delo samo v 
delavnici, brez terenskega dela, sobote 
proste. Prijave po e-pošti: info@smolej.
si do vključno 5. 10. 2016. Smolej, 
d.o.o., Kovor, Pod gozdom 30, 4290 
Tržič, tel.: 041/619-302 16003353

IŠČEM

DUO Santa igra in poje na vaših zaba-
vah, abrahamih, rojstnih dnevih, tel.: 
030/242-695 16003361

STORITVE
NUDIM

SENČILA ASTERIKS, d.o.o., Cesta 
na Loko 2, 4290 Tržič, tel.: 59-55-
170, 041/733-709; žaluzije, roloji, 
rolete, lamelne zavese, plise zavese, 
komarniki, markize, www.asteriks.net  
 16003041

ADAPTACIJE od temelja do strehe, 
omete, fasade, kamnite škarpe, tlako-
vanje dvorišč, tudi manjša gradbena 
dela – z vašim ali našim materialom, 
Gradton, d.o.o., Valjavčeva ulica 8, 
Kranj, 041/222-741 16003044

ADAPTACIJE vsa gradbena dela, no-
tranje omete, strojne omete, fasade, 
adaptacije, tlakovanje dvorišča, ograje, 
kamnite škarpe in dimnike, kvalitetno, 
hitro in poceni. SGP Beni, d.o.o., Stru-
ževo 7, Kranj, tel.: 041/561-838  
 16003142

BARVANJE napuščev in fasad do viši-
ne 25 m, z lastnimi dvigali – ugodno. 
Nudimo tudi vsa slikopleskarska dela. 
Sandi Ferlan, s.p., C. talcev 14, Kranj, 
tel.: 041/682-166 16002638

Cena počitnic je 189 EUR.
Cena vključuje: prevoz, pet polpenzionov v 
dvoposteljni sobi, kopanje, gimnastiko, ani-
macijo, vodno aerobiko, brezžični internet, 
vodene pohode, živo plesno glasbo in DDV.
Plačilo je možno v dveh obrokih.

Za rezervacijo čim prej pokličite na  
tel. št.: 04/201 42 41, se oglasite  
na Gorenjskem glasu na Bleiweisovi 4 
v Kranju osebno vsak dan od 7. do 15. 
ure, ob sredah do 16. ure, ali pišite  
na: narocnine@g-glas.si.

Če boste izlet odpovedali kasneje kot tri delovne 
dni pred odhodom, se zaračunajo stroški prevoza.
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          POČITNICE // od nedelje, 6., do petka, 11. novembra 2016

POČITNICE V TERMAH DOBRNA
Vabimo vas na počitnice v Termah Dobrna. Šest dni (pet nočitev) bomo bivali v 
udobnih sobah depandanse Vila Higiea s štirimi zvezdicami. Program vključuje ne-
omejeno kopanje v bazenih z zdravilno termalno vodo, vsakodnevno vodno aero-
biko, vsako jutro po zajtrku si bomo dodobra pretegnili mišice in sklepe na jutranji 
gimnastiki pod strokovnim vodstvom fizioterapevta, predstavili nam bodo pravilno 
uporabo palic za nordijsko hojo in skupaj se bomo odpravili na krajši sprehod z nor-
dijskimi palicami. Palice so na voljo v hotelu, če imate svoje, pa je zaželeno, da jih 
prinesete s seboj. Pokazali nam bodo vaje za odpravo težav s hrbtenico, podali se 
bomo tudi na potovanje skozi zgodovino Dobrne. V petek, zadnji dan, bomo orga-
nizirali večerjo v vinski kleti z degustacijo treh vzorcev vina in zabavo za martinovo s 
harmonikarjem. Seveda bomo lahko tudi zaplesali.
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 ZAHVALA

V 78. letu nas je za vedno zapustil naš dragi oče, stari ata, brat, boter 
in stric

Anton Nograšek
iz Predoselj, avtokleparski mojster v pokoju

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in znancem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti. 
Hvala za izrečena sožalja, podarjeno cvetje in sveče. Zahvala tudi 
Bolnišnici Jesenice, reševalni službi Kranj, pogrebni službi Navček. 
Posebna zahvala gospodu župniku Janezu Jenku za lep pogrebni 
obred. Še enkrat vsem imenovanim in neimenovanim iskrena hvala. 

Vsi njegovi
Predoslje, september 2016

Ko prebuja se jutro,
tiho si odšel,
pustil si sledi svojih rok,
zdaj naš dom 
ovit je v sivino,
žalost in neizprosno
bolečino.

 ZAHVALA

V 64. letu nas je prekmalu zapustila naša draga mami

Marija Kožuh 
rojena Kusterle, iz Zminca pri Škofji Loki

Iskreno iz srca se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in 
znancem, ki ste jo ob njeni bolezni obiskovali, bodrili ter jo pospremili 
na njeni zadnji poti. Hvala vsem za izrečena sožalja, topel stisk roke, 
neštete molitve, darove in svete maše.

Vsi njeni 
Zminec, 30. septembra 2016

Kje si, mama naša,
kje je mili tvoj obraz ...
Kje je roka tvoja,
ki skrbela je za nas ...   

 ZAHVALA

Ob boleči izgubi moža, očeta, dedija

Janeza Pavca
iz Podbrezij

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem za 
izrečena sožalja, sočutne besede, darovano cvetje in sveče. Posebna 
zahvala Gasilskemu društvu Podbrezje, Bolnišnici Jesenice, dr. To
mažu Šavliju, zahvala sosedom za denarno pomoč. Zahvala gospodu 
župniku za lepo opravljen obred. 

Žalujoči: žena Dora, sin Ivo z družino, hči Mojca z družino, vnuki in 
pravnuki

Si kot sonce življenja sijal,
za vse svoje ljubezen razdal,
odslej boš kot zvezda svetleča,
naj ti v nebesih dana bo sreča. 

 ZAHVALA

V 88. letu starosti se je od nas poslovil dragi mož, oče, dedek,  
brat in stric

Rafael Eržen
z Rudna

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem, ki ste nam v teh težkih trenutkih stali ob strani in nam ka
korkoli pomagali. Hvaležni smo za vse darove, tople objeme in stiske 
rok. Posebej se zahvaljujemo dr. Koširju, dr. Marnovi, dr. Dietnerjevi, 
negovalki ge. Barbari, fizioterapevtki ge. Urški ter patronažni sestri ge. 
Katji za prijaznost in nesebično pomoč v času bolezni. Topla zahvala do
mačemu župniku g. Damjanu Proštu za duhovno oskrbo na domu ter 
patru g. Jožetu Smukavcu za ganljivo opravljeno pogrebno slovesnost. 
Hvala pogrebni službi Akris, praporščaku čebelarske družine ter pev
cem za prelepo petje ob slovesu. Še enkrat iskrena hvala vsem, ki ste se 
od njega poslovili in ga pospremili na njegovi zadnji poti.

 
Žalujoči vsi njegovi

Glej zemlja si je vzela, kar je njeno.
A kar ni njeno, nam ne more vzeti.
In to, kar je neskončno dragoceno,
je večno in nikdar ne more umreti. 
(S. Makarovič)

 ZAHVALA

V 74. letu nas je zapustil dragi mož, oče, ata, tast, brat, stric in prijatelj

Viljem Pozvek
od Svetega Duha pri Škofji Loki

Ob boleči in nenadni izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni
kom, prijateljem, znancem za izražena sožalja, cvetje in sveče. Za
hvala tudi gospodu župniku Franciju Aliču, pevcem, pogrebni službi 
Komunala Kranj ter članom Prostovoljnega gasilskega društva Vir
maše  Sv. Duh, ki ste se mu poklonili in ga pospremili na njegovi 
zadnji poti. Gospod daje in jemlje življenje.

Žalujoči: žena Nada in otroci z družinami

Za dobroto tvojih rok
ostala je beseda hvala, 
ki v srcih bo ostala in
večno lep spomin na te.

MALI OGLASI, ZAHVALE malioglasi@g-glas.si

Radio Triglav Jesenice, d.o.o., Trg Toneta Čufarja 4, 4270 Jesenice

RADIO SORA, D.O.O., KAPUCINSKI TRG 4, ŠKOFJA LOKA

Knjigo lahko kupite na Gorenjskem glasu,  
Bleiweisova cesta 4, Kranj, jo naročite po tel.: 
04/201 42 41 ali na: narocnine@g-glas.si.

Ta atlas vsebuje 
predvsem slike. Ko 
skušamo razumeti 
zgradbo ali lego 
določenega organa, 
nam nič ne pomaga 
bolj kot to, da 
vidmo, kateri in 
kakšni so sestavni 
deli organa oziroma 
kateri organi ga 
obdajajo. Anatomski 
atlas takov ključuje 
shematske, a 
dosledne in hkrati 
nazorne slike. Na 
njih so označeni 
posamezni deli 
telesa ali določenega 
organa, v kratkem 
besedilu zraven pa so 
razložene osnovne 
značilnosti.
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Cena knjige je

EKOCLEAN, d.o.o., Podljubelj 259, 
Tržič nudi čiščenje in razrez cistern 
ter filtracijo olja! Pleskanje stanovanj in 
stopnišč, 041/989-987 16003043

FLORJANI, d.o.o., C. na Brdo 33, 
Kranj izvaja vsa gradbena dela od te-
meljev do strehe, adaptacije, omete, 
omete fasad, kamnite škarpe, tlakova-
nje dvorišč, 041/557-871 16003042

IZVAJAM vsa gradbena dela, fasade, 
omete ... GP TOŠI, d.o.o., Zg. Bitnje 
101a, Žabnica, tel.: 041/583-009 
 16003452

KERAMIČARSTVO Janez Kleč, s.p., 
Milje 77, Visoko vam nudi kvalitetno in 
ugodno polaganje keramičnih ploščic 
in adaptacije kopalnic, tel.: 051/477-
438 16003378

NAJEM kombija Ford Transit od 45 
EUR/dan. Prevoz na Brezje vsako ne-
deljo (najmanj 6 oseb), Kranj–Brezje (8 
EUR) ali Bled–Brezje (6 EUR) ali po do-
govoru! Prevoz tudi na hokejske tekme 
na Jesenice, Brezje–Lesce–Jes. (6 
EUR), Robert Mlakar, s.p., Peračica, 
tel.: 040/299-390  
 16003354

SANACIJA dimnikov z nerjavečimi 
tuljavami, vrtanje, zidava in popravila, 
nudimo dimne obrobe in kape. Cvetko 
Rajko, s.p., Brezje pri Dobu 4a, Dob, 
tel.: 051/828-419  
 16002959

TESNJENJE OKEN IN VRAT, uvožena 
tesnila, do 30 % prihranka pri ogreva-
nju. Prepiha in prahu ni več! Zmanjšan 
hrup, 10 let garancije. Samo Kališnik, 
s.p., Velika Lašna 45, Kamnik, tel.: 
031/720-141  
 16003039

VSA gradbena dela, adaptacije, fasa-
de, notr. ometi. Sopaj Agim, s.p., Stru-
ževo 7, Kranj, tel.: 041/589-597  
 16003385

ŽE 23 LET z vami grad. podjetje RE-
DŽO.B d.o.o., Adergas 13, Cerklje - iz-
vajamo vse od temeljev do streh, no-
tranji ometi, predelne stene, vse vrste 
fasad, kamnite in betonske škarpe, 
urejanje in tlakovanje dvorišč, tel.: 
041/294-279, 041/589-996  
 16002806

IŠČEM

IŠČEM osebo z znanjem nemškega 
jezika, pogovorno, tel.: 031/255-
452 16003442 

POSLOVNI STIKI

ZASEBNI STIKI
ŽENITNE raznovrstne, zanimive po-
nudbe, z vse države, različnih starosti. 
Mnogo je samskih fantov, gospodov 
... Hitra spoznavanja, 031/836-378, 
www.zau.si 16003046

OBVESTILA
OKTOBERFEST v Trbojah, v soboto, 
1. oktobra, ob 18. uri s pevko Brigito 
Šuler. 16003451

OPRAVIČILA
OPRAVIČUJEM se Nini Čarman, so-
lastnici gostilne v Retečah, ker je ni-
sem  imenoval v pozdravnem govoru 
ob otvoritvi. Nina me je zelo razveselila 
pred enim mesecem, ko sem postal 
pradedi. Danilo 16003409

RAZNO
PRODAM

ZA polovično ceno prodam 2 nova, 
100-litrska, nerjaveča, inox soda, tel.: 
04/59-61-169, 031/262-046  
 16003426

 OSMRTNICA 

Svojo življenjsko pot je v 85. letu sklenila naša draga  
mami, stara mama, sestra in teta 

Ivanka Žemlja
roj. Perčič iz Kranja

 

Rezultati 78. kroga – 28. septembra 2016
2, 3, 9, 11, 13, 14, 15 in 4

Loto PLUS: 1, 18, 19, 21, 29, 32, 39 in 17
Lotko: 4 4 4 9 0 4

Sklad 79. kroga za Sedmico: 600.000 EUR
Sklad 79. kroga za PLUS: 720.000 EUR
Sklad 79. kroga za Lotka: 100.000 EUR

LOTO

Od nje se bomo poslovili v petek, 30. septembra, ob 15. uri na Mestnem pokopališču v 
Kranju. Žara pokojnice bo na dan pogreba od 10. ure dalje v tamkajšnji poslovilni vežici.

 Zelo te bomo pogrešali.
 
 

Sin Miha in hči Tatjana z družino, sestra in brata ter ostali sorodniki
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Anketa

Katja Cuderman  
iz Predoselj:

»Dobro mi uspeva, ker imam 
družini prijazno službo. Sem 
učiteljica. Strinjam pa se, kar 
pravi psiholog dr. Zadel, da 
nimamo premalo časa, am-
pak preveč želja in potreb.«

Snežana Vidovič iz Kranja:

»Včasih mi uspe bolj, včasih 
manj. Kadar pridejo nepred-
videne službene stvari, se 
uskladiva s partnerjem. Na-
črtovanje aktivnosti je zelo 
pomembno, tudi prostega 
časa, da se vse izide.«

Helena Vidmar iz Šenčurja:

»Svoje družine sicer še ni-
mam, je pa čas, ki ga živimo, 
tak, da je treba stvari organi-
zirati, si postaviti prioritete. 
Vse se da urediti in me ne 
skrbi vnaprej, kako bo, ko 
bom imela družino.« 

Sonja Košir Bulič iz Kranja:

»Težko. Zjutraj prihajam prej 
v službo, zato da grem mogo-
če lahko ob peti uri popoldne 
domov. Dobro, da imam že 
velike otroke, in sreča za tiste 
mlajše starše, ki imajo babice 
in dedke za varstvo.«

Suzana P. Kovačič

V Domu Krajevne skupnos-
ti Primskovo v Kranju je bil 
večer za odrasle Služba ali 
družina? Oboje! v okviru 
družbeno odgovornega pro-
grama Neodvisen.si. Nekaj 
obiskovalcev smo vprašali, 
ali jim uspeva loviti ravno-
vesje med službo in družino. 
Foto: Tina Dokl

Ni premalo časa, 
preveč je želja 

Mitja Piškur z Brega  
ob Savi:

»Mislim, da mi kar uspeva s 
časovnim menedžmentom. 
Prioritete moraš določiti in 
okrog njih načrtovati. K dru-
žini, službi bi dodal prosti 
čas, kar je tudi pomembno.«

info@g-glas.si

vre men ska na po ved

PETEK SOBOTA NEDELJA

10/23 oC

9/20 oC

12/23 oC

16/24 oC

11/24 oC

8/24 oC

8/20 oC

16/24 oC

9/25 oC

11/26 oC

11/25 oC

8/23 oC
10/26 oC

9/25 oC

11/23 °C 12/19 °C9/23 °C

Danes bo delno jasno z občasno povečano oblačnostjo. Pihal 
bo jugozahodnik. Jutri bo vreme podobno, jugozahodnik bo še 
nekoliko izrazitejši. V noči na nedeljo se bo pooblačilo. V ne-
deljo bo oblačno, občasno bo deževalo. Nekoliko hladneje bo.

Agen ci ja RS za oko lje, Urad za me te oro lo gi jo

Mateja Rant

Bled – Poleti je namreč spre-
hajalce zmotilo, da v zvezi z 
mrtvima labodoma nihče ni 
ukrepal, zato je eden od nji-
ju več dni ležal ob obali Blej-
skega jezera. Prav tako nih-
če ni poskrbel za labodko, ki 
je bila poškodovana, so nas 
opozorili v pismu, ki ni bilo 
podpisano. V preteklosti 
so za labode skrbeli v Turi-
stičnem društvu Bled, saj je 
eden od njihovih članov pov-
sem na prostovoljni ravni in 
ljubiteljsko vsak dan obho-
dil jezero in pregledoval la-
bode, je pojasnila Vanja Pi-
ber iz turističnega društva 
in dodala, da zadnji dve leti 
tega ni več počel nihče, a na 
srečo doslej ni bilo nobenih 
večjih težav. »Avgusta pa so 
se začele kar kopičiti,« je po-
jasnila Vanja Piber.

Za poškodovano labod-
ko, ki je živela v bližini Vile 
Prešeren, so se tako zavze-
li prostovoljci in poskrbe-
li, da so jo namestili v zato-
čišču za živali prosto žive-
čih vrst v Muti. Mrtva labo-
da pa so prevzeli v nacional-
nem veterinarskem inštitu-
tu. »Zadeva je zdaj v varnih 

znanstvenih rokah. Opravili 
bodo analize, da bi ugotovi-
li, ali sta bila laboda domača 
ali sta prišla od kod drugod, 
prav tako bodo poskuša-
li ugotoviti vzrok smrti,« je 
razložil župan Janez Fajfar 
in dodal, da se je obenem tre-
ba zavedati, da tudi labodi ne 
živijo večno. Skrb za blejske 
labode pa je tudi zaradi zad-
njih primerov smrti labodov 

po novem prevzelo Društvo 
za varstvo okolja Bled, stro-
ške morebitnih posredovanj 
pa so prevzeli v družbi Sava 
Hoteli Bled. »Vsaj enkrat 
na dan bo kdo od naših čla-
nov obhodil jezero, vedno pa 
smo dosegljivi tudi prek te-
lefonov,« je poudaril pred-
sednik blejskega društva za 
varstvo okolja Miha Žvan. 
Med možnimi razlogi za 

smrt labodov so po njegovih 
besedah omenjali tudi botu-
lizem, s katerim se lahko ži-
vali poleti okužijo zaradi raz-
padajočih trupel rib in dru-
gih živali v vodi. »Problema-
tično pa je tudi hranjenje la-
bodov. Domačini so kar oza-
veščeni, turisti pa ob jezeru 
izpraznijo žepe in labodom 
zmečejo vse mogoče,« je še 
opozoril Žvan.

Mrtvi labodi na jezeru
Ob Blejskem jezeru so že v začetku avgusta sprehajalci opazili dva mrtva laboda, pred dnevi pa še 
enega. Če še poleti nihče ni vedel, kdo naj bi skrbel za tamkajšnje labode, so zdaj skrb prevzeli v 
Društvu za varstvo okolja Bled.

Skrb za blejske labode je po novem prevzelo Društvo za varstvo okolja Bled. / Foto: Primož Pičulin

Jasna Paladin

Domžale – Veliki dobrodel-
ni dogodek bodo organizi-
rali Občina Domžale, Zavod 
za šport in rekreacijo Dom-
žale ter Humanitarno dru-
štvo Olimpiki, k sodelovanju 
pa so pristopili še člani NK 
Domžale, KK Helios Suns, 
NK Radomlje in PK Miki.

Dogodek, ki potuje po Slo-
veniji, letos je bil že v petih 
večjih mestih, bo tako prvič 
gostoval tudi v Domžalah. 
Namen dogodka je zbira-
nje sredstev za domžalsko 
Osnovno šolo Roje, ki izvaja 
programe za otroke s poseb-
nimi potrebami iz petih ob-
čin. V dobrodelni nogome-
tni tekmi se bosta pomerili 

ekipi Velikani slovenskega 
športa in Domžalske legen-
de in s tem nekaj znanih 
imen, denimo: Miran Pa-
vlin, Primož Ulaga, Mar-
ko Simeunović, Ermin Ši-
ljak, Tomaž Klemenčič, De-
jan Zavec, Goran Jagodnik, 
Aleš Čeh, Dejan Kontrec, 
Pero Lovšin, Džoni Novak, 
Jani Klemenčič, Rok Tamše, 
Sašo Udovič, Tomaž Vnuk, 
Jani Klemenčič, župan Toni 
Dragar, Teja Gregorin, Kle-
men Bauer, Andrej Haupt-
man, direktor Heliosa Aleš 
Klavžar, Nik Zupančič in 
mnogi drugi.

Dogodek bo za vse obi-
skovalce brezplačen, zbira-
li pa bodo prostovoljne pri-
spevke.

Dobrodelna tekma 
V Športni dvorani Domžale bo danes, 30. 
septembra, ob 19. uri dobrodelna nogometna 
tekma, na kateri bodo zbirali denar za Osnovno 
šolo Roje.

Begunje – Psihiatrična bolnišnica Begunje in Splošna bol-
nišnica Jesenice danes organizirata drugi promocijski tek 
gorenjskih bolnišnic Povezani s srcem za Gorenjsko. Tek ni 
tekmovalne narave, namen prireditve je promocija zdravega 
načina življenja z zgledom. Udeležence teka povezuje skrb 
za zdravje Gorenjcev in srčna predanost poklicu, poudarjajo 
organizatorji. Na teku tako sodelujejo predvsem zaposleni v 
gorenjskih bolnišnicah in zdravstvenih domovih, lekarnah, 
gorenjskih lokalnih skupnostih, policiji, vojski, ministrstvu 
za zdravje ter predstavniki gasilcev, gorskih reševalcev ter 
športniki. Zbor tekačev je letos pred Psihiatrično bolnišnico 
Begunje, od koder bodo ob 9. uri začeli teči po lokalnih cestah 
in kolesarskih poteh mimo vasi pod Stolom, čez Savo, vse 
do Splošne bolnišnice Jesenice in nazaj. Trasa teka je dolga 
približno štirideset kilometrov, tekači se bodo na njej štafetno 
izmenjevali na osmih petkilometrskih razdaljah ali jo pretekli 
sami v celoti. Zaključek teka bo v Begunjah ob 14. uri.

Tek gorenjskih bolnišnic za dober namen

Podbrezje – Kulturno društvo Tabor Podbrezje vabi na 11. 
Taborske dneve to soboto in nedeljo. V soboto ob 10. uri 
bo v tamkajšnjem kulturnem domu beseda tekla o zname-
nitih Podbrežanih, gostja dr. Marta Frelih pa bo govorila o 
Ivani Kobilca na malo drugačen način. Ob 11. uri bo odprtje 
in pohod po Ivanini poti – poti kulturne dediščine Podbrezje 
izpred kulturnega doma s postankom ob novih informacijskih 
tablah, udeleženci bodo prejeli tudi novo izdano brošuro Iva-
nina pot. Ob 12. uri bo v Pirčevem domu na Taboru odprtje 
slikarske razstave novo nastalih portretov desetih znamenitih 
Podbrežanov, razstava bo za obiskovalce odprta še v nedeljo 
od 10. do 13. ure.

Enajsti Taborski dnevi v Podbrezjah
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